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כוכב שבתי
הרב שבתי סלבטיצקי מגולל 

את מסכת חייו, מהיותו בן 
למשפחה ליטאית טיפוסית 

הסובל מבעיית גמגום 
עד להפיכתו שליח חב"ד 

לאנטוורפן ומרצה מבוקש 
 בעולם היהודי

 צבי יחזקאלי 
עושה 'אזמרה' לנתן זהבי

כשר' יואליש מסאטמר 
בכה מחשש שהוא מחקה 
 מישהו אחר
 שיחת חברים

הדס לוינשטרן מצדיעה 
לניסיון האימהוּת והילודה 
 הצפופה של לאה אמנו 
טור נשים

לאהוב ⋅ להאמין ⋅ לקרב
חיים שליחות

מבית 

בואו ללמוד לאהוב, להאמין ולקָרב!

בהשתתפות: הרב שמואל אליהו ⋅ הרב איתמר אלדר ⋅ הרב חיים איידלס ⋅ הרב פרץ 
איינהורן ⋅ הרב לביא אנגלמן ⋅ הרב איתי אסמן ⋅ הרב יעקב אריאל ⋅ ישראל גורן ⋅ הרב 
עופר גיסין ⋅ גבי דניאל ⋅ הרב קובי וולק ⋅ הרב יהושע וידר ⋅ ישראל זעירא ⋅ הרב אסף 
טבצניק ⋅ הרב יגאל לוינשטיין ⋅ הרב חגי לונדין ⋅ ד"ר שמחה ליבוביץ' ⋅ הרב מאיר נאמן 

⋅ הרב יהונתן נמדר ⋅ הרב יעקב קרוגר ⋅ הרב משה שילת ⋅ הרב יהושע שפירא
⋅ הרב אורי שרקי ועוד ועוד...

לפרטים נוספים:
זיו 055-6621129
או סירקו את הברקוד:

תוכנית ערב שבועית, 16 מפגשים
ערב פתיחה בירושלים - כ' כסליו, 14.12 

טובי המרצים, הנושאים והכלים בתחום הקירוב

אתה יכול יותראתה יכול יותר
משיעור דף יומימשיעור דף יומי

לפתיחהשבוע וחצי עוד



והתוועדות
מלווה מלכה

ערב י"ט כסלו

בנייני האומה // מוצש“ק פרשת וישלח  // 21:00

ב“ה

יריד החסידות פתוח מ20:00 עד 01:30    כניסה למתחם בנייני האומה בעלות של 10 ש"ח בלבד

בליווי בעלי הנגינה
הרב מענדל עמאר ובניו 
וחיליק פראנק

עם המשפיע הרב החסיד
ר' שבתי סלבטיצקי

שליט"א
שליח הרבי לאנטוורפן

דין
ע
גז
מו

שולחנות
ערוכים

כיבוד עשיר

ם עָ הָ ת  אֶ ל  הֵ קְ הַ



שיםוהטף
הקהל את העם, האנשים והנ

רוקדים 

שרים

ב“ה

חדש! כנס "הקהל" מרגש לילדים
עם טוביה מערוץ מאיר לילדים ועמית סופר

ף הַקְהֵל אֶת הָעָםוְהַטַּ
ים שִ� ים וְהַנָּ הָאֲנָשִ�

אה'
השנה גם הילדים והילדות מתרגשים ב'צמ

דין
ע
גז
מו

כולם באוויר! ריקודי 
צמאה עם המדריכים שלנו

טעימה מהניגונים האהובים 
של צמאה במופע מרגש

לילדות
יום שלישי י"ט כסלו | 16:30יום שני י''ח כסלו     16:30

רקלילדים

25 ₪לכרטיס!
רכישת הכרטיסים באתר ’צמאה‘ 

ה מבוגר ללא תשלום. ובנות מגיעות עם מְלַוָ ה מבוגרת  הכניסה לילדים מגיל 6-12 במחיר 25 שח. בנים מגיעים עם מְלַוֶּ
ללא תשלום | לא תתאפשר רכישת כרטיס במקום | יריד החסידות פתוח מ11 בבוקר עד 01:00 בלילה.



כניסה למתחם בנייני האומה בעלות של 10 ₪ בלבדמבחני 'לב לדעת - תפארת שמשון' יתקיימו במתחם ביום חמישי וביום שני בין   השעות 19:30-23:00

יריד החסידות הענק פתוח לגברים בליל שישי ט"ו כסלו מ-19:30-01:30 | מוצ"  ש ט"ז כסלו מ-20:00-01:30 | יום ב' י"ח כסלו מ-11:00 בבוקר עד 3:00 בלילה

התוועדות
ם עָ הָ ת  אֶ ל  הֵ קְ הַ

הרב
יהושע שפירא

ראש ישיבת
רמת גן

הרב
דוד דודקביץ'

ראש ישיבת
רועה ישראל

הרב
שניאור קץ
ראש ישיבת
נחלת ישראל

הרב
איל יעקבוביץ

ראש ישיבת
צפת

הרב
אייל ורד
מכון מאיר

הרב יובל
בר נתן

רב קהילת
נהורא

הרב
דוד אמיתי
ראש ישיבת

תפוח

מנחה:
הרב

מיכי יוספי

הרב
אריה הנדלר
ראש ישיבת

רמלה

הרב
אלישמע הכהן

ראש ישיבת
חומש

חמין,
קוגל

ו'משקה'

ניגונים עם
להקת 'אהללה'

" ה צ ו ח ך  י ת ו נ י י ע מ ו  צ ו פ י ש כ ל ר  מ י  ת א ק י  ת מ י א "

ב“ה

יום חמישי י“ד כסלו תשפ"ג   21:00-24:00  בנייני האומה - ירושלים

ישיבות גבוהות והסדר
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תמיד מרוצה
שלום חברים! רציתי הפעם לדבר אתכם קצת על יעקב אבינו, שאתו 

אנחנו זוכים ללכת במהלך השבועות הקרובים. 

אוהלים",  יושב  תם  "איש  בתור  אבינו  יעקב  את  מתארת  התורה 
חריף  "שאינו  הבאות:  במילים  תם',  'איש  הביטוי  את  מסביר  ורש"י 
לרמות". לצער הלב, כיום, בעלמא דשקרא, יש מעט אנשים תמימים. 
יש מסביב כל כך הרבה ציניות, שקרים וערמומיות של נסיונות הטעיה, 
את  לנו  מזכיר  אבינו  יעקב  בתמימות.  לתפקד  להמשיך  שקשה  עד 

המעלה של התמימות. 

ותם', שבו  'חכם  נחמן,  רבי  גם את הסיפור של  בוודאי מכירים  אתם 
הוא מאיר את הדמות של התם. ההגדרה של אדם כאיש 'תם', נשמעת 
מרפקים  עם  להסתדר  יודע  שלא  כזה,  לאדיוט שימושי  כהגדרה 
רוחנית  מדרגה  זו  ש'תם'  היא,  האמת  אבל  הזה.  בעולם  שצריך  כמו 
משמעותית. משמעות המילה ת"ם בראשי תיבות, היא 'תמיד מרוצה'. 

בסיפור של רבי נחמן, לעומת התם שמוצג באור חיובי, ישנה הדמות 
של החכם שמוצגת באור שלילי. בדרך כלל התואר 'חכם' הוא חיובי, 
ביכולות  שיש  הסכנה  את  להדגיש  בא  נחמן  רבי  הזה,  במקרה  אבל 
חכם  אותו  החיים.  שמחת  את  לחנוק  האדם  של  האינטלקטואליות 
שבסיפור, חי כל הזמן במרמור וחוסר אמון כלפי העולם. בצורה מאוד 
מתוחכמת ועמוקה, הוא מוצא בכל סיטואציה מגרעות, ומפרש אותה 

איך בבירור הכל רק נגדו. 

מי שרוצה לעבור קורס ולהתעמק בשיטת החכם, ישים לב לשלושה 
מרכיבים: המטרת תלונות בכל מצב, הטלת ספקות בטוב של המציאות, 
ולבסוף גם מציאת פגמים בעולם ובבני אדם. נראה לי, שאם באמת היו 
פותחים קורס שכזה, אף אחד לא היה נרשם אליו, מהסיבה הפשוטה 
שכל אחד יודע שהוא יכול להעביר קורס כזה בעצמו. כל מה שילמדו 

בקורס הזה, כל אחד יכול לקבל אפילו דוקטורט... 

- הוא המשפט  - תמיד מרוצה  נותן לתם  נחמן  משפט המפתח שרבי 
תמיד,  בשמחה  להיות  תמיד בשמחה".  שהיה  היה,  "ומנהגו  הבא: 
באמת  אבל  לנאיביות,  מתאימה  נראית  שאולי  נפשית  עמדה  זאת 
נתינת האמון, והתחושה שכל מה שקורה הוא בהשגחה פרטית ובא רק 

לטובה, היא נקודת החיים הכי חשובה. 

אתה לא אתה
פרצו  שבו  שנים,  כמה  לפני  לנו  שקרה  באירוע  נזכרתי  הזה,  בהקשר 
לחשבון המייל של חוות יישוב הדעת, והתחילו להפיץ מיילים כוזבים 
ברשימת התפוצה. הפורץ כתב עם השם של השותף שלי, בקשת עזרה 
מזויפת - שהוא נמצא בקפריסין, ונעלמו לו כל המסמכים, והוא ממש 
היה, כשניסינו  בעיניי  וכו'. הפלא  יורו  לו 800  עזרה שישלחו  מבקש 
בנו  כדי לחסום את הפורץ, הם קודם כל חשדו  גוגל  ליצור קשר עם 
שאנחנו המתחזים. ארך כמה ימים עד שהם הסכימו לתקן את הבעיה, 

לפנייה  כסף  להעביר  אם  ושאלו  פנו  טובים  אנשים  הרבה  ובינתיים 
הכוזבת. 

חשבתי אז על כך, שזאת תופעה קשה לעיכול. העולם עובר תהליך כזה, 
שמשאיר את כל האפשרות לאותנטיות בסימן שאלה. המצב הזה ממש 
לא יאומן - אתה פונה ואומר: "גנבו לי את הזהות! תעזרו לי!", והאמת 

כל כך נעדרת, עד שאומרים לך אולי אתה זה בכלל לא אתה... 

מן הסתם אתם מכירים את הוורט של הרבי מקוצק, שאמר כך: "אם 
אני אני כי אתה אתה, ואתה אתה כי אני אני, אז אתה לא אתה ואני לא 
אני. אבל אם אני אני כי אני אני, ואתה אתה כי אתה אתה, אז אתה אתה 
ואני אני". אדם שחי כל הזמן בספקות, בכלל לא זוכר מי הוא, וכשהכל 
מעורער, גם אין לו שמחה. לעומתו, מי שחי באמון, הזהות הפנימית 

שלו שלימה ושלווה, והוא שמח ומרוצה תמיד.  

בכי פורימי
שמעתי פעם מהרב בזנסון שליט"א סיפור שממחיש את אותה נקודה. 
הוא סיפר, שבטיש פורים אצל ר' יואליש מסאטמר זצ"ל, הופיע בדחן, 
כנהוג בחצרות חסידים. אותו בדחן חיקה את הרבי ר' יואליש בצורה 

יוצאת מן הכלל, עד שפתאום הרבי התחיל לבכות. 

למרות שהבדחן עשה את עבודתו, ומדובר היה בטיש פורים, בכל זאת 
בפורים,  גם  שלו.  מהקפדה  גדול  חשש  היה  בוכה,  הרבי  את  כשראו 
לך תסתבך עם הרבי. צריך סייעתא דשמיא גם בפורים לא לעבור את 
צריך  שני  מצד  אבל  דבדיחותא,  במילי  עניין  יש  אחד  מצד  הגבול. 
להיזהר בכבוד תלמידי חכמים. כמובן, אותו חסיד הפסיק מיד הכל, 
וניגש בחשש אל הרבי לבקש מחילה. הרבי הרגיע אותו ואמר לו שהוא 
בסדר גמור. הוא הסביר שהוא פרץ בבכי כיוון שהחיקוי היה כל כך 
טוב, עד שהוא התחיל לחשוב שמא הוא עצמו הוא חיקוי של מישהו 

אחר... 

יעקב אבינו, איש תם שאינו חריף לרמות, מלמד אותנו שני דברים: א', 
קודם כל להסכים להיות מי שאנחנו באמת. לשאול את עצמנו בכנות 
'מי אני?', אבל לא במובן החפרני שבא לייאש. פשוט להיזכר מי אנחנו, 
להיות  שלנו,  האמתית  הזהות  מתוך  ב',  טובים.  באמת  אנחנו  וכמה 
מלאים אמון ושמחה. לצאת תמיד מנקודת הנחה שכל מה שקורה הוא 
טוב, וכל מה שנשאר לעשות זה להבין איך באמת המצב הוא לטובתנו. 

המתלונן המקצועי, יוצא תמיד מתוך נקודת הנחה הפוכה - המציאות 
הכל  למה  ולהסביר  להתלונן  טובות  סיבות  למצוא  וצריך  רעה,  היא 
גרוע. לעומת זאת הת"ם - תמיד מרוצה, והולך עם תפיסת העולם של 
יעקב אבינו. קודם כל שמחה ואמונה שהכל טוב, ובעזרת ה' אחר כך 
פני המציאות.  כך  למצוא את המילים המתאימות כדי להסביר שאכן 

שנזכה כולנו להיות תמיד מרוצים! לחיים!

כשראו את הרבי בוכה, היה חשש 
גדול מהקפדה שלו. גם בפורים, לך 

תסתבך עם הרבי. צריך סייעתא דשמיא 
גם בפורים לא לעבור את הגבול

שיחת 
שיחחברים
י וספ י יכי  מ עם 

6    קרוב אליך



תמיד מרוצה
שלום חברים! רציתי הפעם לדבר אתכם קצת על יעקב אבינו, שאתו 

אנחנו זוכים ללכת במהלך השבועות הקרובים. 

אוהלים",  יושב  תם  "איש  בתור  אבינו  יעקב  את  מתארת  התורה 
חריף  "שאינו  הבאות:  במילים  תם',  'איש  הביטוי  את  מסביר  ורש"י 
לרמות". לצער הלב, כיום, בעלמא דשקרא, יש מעט אנשים תמימים. 
יש מסביב כל כך הרבה ציניות, שקרים וערמומיות של נסיונות הטעיה, 
את  לנו  מזכיר  אבינו  יעקב  בתמימות.  לתפקד  להמשיך  שקשה  עד 

המעלה של התמימות. 

ותם', שבו  'חכם  נחמן,  רבי  גם את הסיפור של  בוודאי מכירים  אתם 
הוא מאיר את הדמות של התם. ההגדרה של אדם כאיש 'תם', נשמעת 
מרפקים  עם  להסתדר  יודע  שלא  כזה,  לאדיוט שימושי  כהגדרה 
רוחנית  מדרגה  זו  ש'תם'  היא,  האמת  אבל  הזה.  בעולם  שצריך  כמו 
משמעותית. משמעות המילה ת"ם בראשי תיבות, היא 'תמיד מרוצה'. 

בסיפור של רבי נחמן, לעומת התם שמוצג באור חיובי, ישנה הדמות 
של החכם שמוצגת באור שלילי. בדרך כלל התואר 'חכם' הוא חיובי, 
ביכולות  שיש  הסכנה  את  להדגיש  בא  נחמן  רבי  הזה,  במקרה  אבל 
חכם  אותו  החיים.  שמחת  את  לחנוק  האדם  של  האינטלקטואליות 
שבסיפור, חי כל הזמן במרמור וחוסר אמון כלפי העולם. בצורה מאוד 
מתוחכמת ועמוקה, הוא מוצא בכל סיטואציה מגרעות, ומפרש אותה 

איך בבירור הכל רק נגדו. 

מי שרוצה לעבור קורס ולהתעמק בשיטת החכם, ישים לב לשלושה 
מרכיבים: המטרת תלונות בכל מצב, הטלת ספקות בטוב של המציאות, 
ולבסוף גם מציאת פגמים בעולם ובבני אדם. נראה לי, שאם באמת היו 
פותחים קורס שכזה, אף אחד לא היה נרשם אליו, מהסיבה הפשוטה 
שכל אחד יודע שהוא יכול להעביר קורס כזה בעצמו. כל מה שילמדו 

בקורס הזה, כל אחד יכול לקבל אפילו דוקטורט... 

- הוא המשפט  - תמיד מרוצה  נותן לתם  נחמן  משפט המפתח שרבי 
תמיד,  בשמחה  להיות  תמיד בשמחה".  שהיה  היה,  "ומנהגו  הבא: 
באמת  אבל  לנאיביות,  מתאימה  נראית  שאולי  נפשית  עמדה  זאת 
נתינת האמון, והתחושה שכל מה שקורה הוא בהשגחה פרטית ובא רק 

לטובה, היא נקודת החיים הכי חשובה. 

אתה לא אתה
פרצו  שבו  שנים,  כמה  לפני  לנו  שקרה  באירוע  נזכרתי  הזה,  בהקשר 
לחשבון המייל של חוות יישוב הדעת, והתחילו להפיץ מיילים כוזבים 
ברשימת התפוצה. הפורץ כתב עם השם של השותף שלי, בקשת עזרה 
מזויפת - שהוא נמצא בקפריסין, ונעלמו לו כל המסמכים, והוא ממש 
היה, כשניסינו  בעיניי  וכו'. הפלא  יורו  לו 800  עזרה שישלחו  מבקש 
בנו  כדי לחסום את הפורץ, הם קודם כל חשדו  גוגל  ליצור קשר עם 
שאנחנו המתחזים. ארך כמה ימים עד שהם הסכימו לתקן את הבעיה, 

לפנייה  כסף  להעביר  אם  ושאלו  פנו  טובים  אנשים  הרבה  ובינתיים 
הכוזבת. 

חשבתי אז על כך, שזאת תופעה קשה לעיכול. העולם עובר תהליך כזה, 
שמשאיר את כל האפשרות לאותנטיות בסימן שאלה. המצב הזה ממש 
לא יאומן - אתה פונה ואומר: "גנבו לי את הזהות! תעזרו לי!", והאמת 

כל כך נעדרת, עד שאומרים לך אולי אתה זה בכלל לא אתה... 

מן הסתם אתם מכירים את הוורט של הרבי מקוצק, שאמר כך: "אם 
אני אני כי אתה אתה, ואתה אתה כי אני אני, אז אתה לא אתה ואני לא 
אני. אבל אם אני אני כי אני אני, ואתה אתה כי אתה אתה, אז אתה אתה 
ואני אני". אדם שחי כל הזמן בספקות, בכלל לא זוכר מי הוא, וכשהכל 
מעורער, גם אין לו שמחה. לעומתו, מי שחי באמון, הזהות הפנימית 

שלו שלימה ושלווה, והוא שמח ומרוצה תמיד.  

בכי פורימי
שמעתי פעם מהרב בזנסון שליט"א סיפור שממחיש את אותה נקודה. 
הוא סיפר, שבטיש פורים אצל ר' יואליש מסאטמר זצ"ל, הופיע בדחן, 
כנהוג בחצרות חסידים. אותו בדחן חיקה את הרבי ר' יואליש בצורה 

יוצאת מן הכלל, עד שפתאום הרבי התחיל לבכות. 

למרות שהבדחן עשה את עבודתו, ומדובר היה בטיש פורים, בכל זאת 
בפורים,  גם  שלו.  מהקפדה  גדול  חשש  היה  בוכה,  הרבי  את  כשראו 
לך תסתבך עם הרבי. צריך סייעתא דשמיא גם בפורים לא לעבור את 
צריך  שני  מצד  אבל  דבדיחותא,  במילי  עניין  יש  אחד  מצד  הגבול. 
להיזהר בכבוד תלמידי חכמים. כמובן, אותו חסיד הפסיק מיד הכל, 
וניגש בחשש אל הרבי לבקש מחילה. הרבי הרגיע אותו ואמר לו שהוא 
בסדר גמור. הוא הסביר שהוא פרץ בבכי כיוון שהחיקוי היה כל כך 
טוב, עד שהוא התחיל לחשוב שמא הוא עצמו הוא חיקוי של מישהו 

אחר... 

יעקב אבינו, איש תם שאינו חריף לרמות, מלמד אותנו שני דברים: א', 
קודם כל להסכים להיות מי שאנחנו באמת. לשאול את עצמנו בכנות 
'מי אני?', אבל לא במובן החפרני שבא לייאש. פשוט להיזכר מי אנחנו, 
להיות  שלנו,  האמתית  הזהות  מתוך  ב',  טובים.  באמת  אנחנו  וכמה 
מלאים אמון ושמחה. לצאת תמיד מנקודת הנחה שכל מה שקורה הוא 
טוב, וכל מה שנשאר לעשות זה להבין איך באמת המצב הוא לטובתנו. 

המתלונן המקצועי, יוצא תמיד מתוך נקודת הנחה הפוכה - המציאות 
הכל  למה  ולהסביר  להתלונן  טובות  סיבות  למצוא  וצריך  רעה,  היא 
גרוע. לעומת זאת הת"ם - תמיד מרוצה, והולך עם תפיסת העולם של 
יעקב אבינו. קודם כל שמחה ואמונה שהכל טוב, ובעזרת ה' אחר כך 
פני המציאות.  כך  למצוא את המילים המתאימות כדי להסביר שאכן 

שנזכה כולנו להיות תמיד מרוצים! לחיים!

כשראו את הרבי בוכה, היה חשש 
גדול מהקפדה שלו. גם בפורים, לך 

תסתבך עם הרבי. צריך סייעתא דשמיא 
גם בפורים לא לעבור את הגבול

שיחת 
שיחחברים
י וספ י יכי  מ עם 
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נפש
גן ת  רמ יבת  יש ראש   , ירא פ ע ש וש יה רב  ה

נפשי
בשאלתי

למה ירדנו לעולם?
השאלה  את  מופלא  באופן  מבטא  חסידי  ביטוי 
היא  הגוף  לתוך  יורדת  "כשהנשמה   – והתשובה 
הוא  זה  שכל  עד  עליה  צורך  זו  ירידה  ווי',  'ווי  צועקת 
נפלא  באופן  האלוקי  במקורה  הייתה  הנשמה  כדאי". 
ונשגב, אולם לא זכתה להתמודד במאמץ לבחור בעצמה 
את דרכה בין טוב לרע, ובכך להיות שותפה באור העליון 
של הטוב האלוקי שמזומן לנו לעולם הבא על ידי מעשים 
צורך עליה מופלאה שאין  ירידה  זוהי  לכן  הזה.  בעולם 
כדוגמתה. רבי נתן תלמידו של ר' נחמן אמר, שאף אדם 
אבל  הרף,  בלא  וחטא  הזה  בעולם  שנה  לשבעים  שירד 
- היה כדאי לו כל הירידה  רק פעם אחת הרהר תשובה 
לעולם, מפני שמהחטאים יש עונש שמנקה ומטהר, אבל 

זכות המצווה היא עד אין חקר ואין תכלית. 

איך מבעירים את האש הפנימית 
ואת החשק לקום בבוקר?

שהולך  שמי  אומר  היה  מקוצק  מנדל  מנחם  רבי 
הדבר  כלומר  כארי.  לקום  יצפה  שלא  כלב,  כמו  לישון 
רואים  שהרי  לישון.  הולכים  דרך  באיזו  מעט  לא  תלוי 
שכשלאדם יש טעם לקום בבוקר, גם החלש אומר 'גיבור 
אני'. ולכן כדאי לחפש בשעת ההליכה לישון מה נותן לי 
טעם ששווה בשבילו לקרוע את ערפילי השינה. וכך מצינו 
אצל דוד המלך, שהכינור שהיה תלוי למעלה מראשותיו 
עוד קודם שהלך לישון, היה מנגן לפניו ניגונים עליונים 
ונותן טעם של גן עדן ליום החדש שמגיע, עד שלא יכל 
ביותר  ממעט  והיה  אחד  רגע  להפסיד  לעצמו  לאפשר 

בשינה כדי לומר לפניו יתברך שירות ותשבחות.

לפעמים אני מוצאת את עצמי 
מאוכזבת ממה שהקב"ה החליט 
בשבילי. האם הוא באמת עושה 

הכול לטובתי?
אדם  אם  פשטני:  ומעט  מפורסם  בסיפור  זאת  נמחיש 
מגיע באיחור לטיסה מאוד חשובה ודחופה, והוא מאוד 
מתוסכל שלא הגיע ליעדו בזמן, אך לאחר מכן הוא שומע 
שמחה  שמח  כמובן  הוא  ניצל,  והוא  התרסק  שהמטוס 
קוצר  התסכול שלנו בשל  לפער שבין  דומה  זה  גדולה. 
ידיעתנו לבין המבט האלוקי. ומי שיאמר שזה מקרה מוזר 
ויוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, גם טועה וגם צודק. 
המקרה הזה אכן יוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, אבל 
בכל צעד וצעד יש השגחה אלוקית שהיא לאין ערוך יותר 
ולטובו  לאורו  סוף  שאין  מי  של  טוּב  ומבטאת  עמוקה, 
והוא מתגלה בכל פרט הכי קטן מחיי האדם. ובאמת כך 
לא מתנהלים החיים, אלא הרבה יותר עמוק ומופלא ממה 

שמשל פשטני שכזה יכול לבטא.
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למה ירדנו לעולם?
השאלה  את  מופלא  באופן  מבטא  חסידי  ביטוי 
היא  הגוף  לתוך  יורדת  "כשהנשמה   – והתשובה 
הוא  זה  שכל  עד  עליה  צורך  זו  ירידה  ווי',  'ווי  צועקת 
נפלא  באופן  האלוקי  במקורה  הייתה  הנשמה  כדאי". 
ונשגב, אולם לא זכתה להתמודד במאמץ לבחור בעצמה 
את דרכה בין טוב לרע, ובכך להיות שותפה באור העליון 
של הטוב האלוקי שמזומן לנו לעולם הבא על ידי מעשים 
צורך עליה מופלאה שאין  ירידה  זוהי  לכן  הזה.  בעולם 
כדוגמתה. רבי נתן תלמידו של ר' נחמן אמר, שאף אדם 
אבל  הרף,  בלא  וחטא  הזה  בעולם  שנה  לשבעים  שירד 
- היה כדאי לו כל הירידה  רק פעם אחת הרהר תשובה 
לעולם, מפני שמהחטאים יש עונש שמנקה ומטהר, אבל 

זכות המצווה היא עד אין חקר ואין תכלית. 

איך מבעירים את האש הפנימית 
ואת החשק לקום בבוקר?

שהולך  שמי  אומר  היה  מקוצק  מנדל  מנחם  רבי 
הדבר  כלומר  כארי.  לקום  יצפה  שלא  כלב,  כמו  לישון 
רואים  שהרי  לישון.  הולכים  דרך  באיזו  מעט  לא  תלוי 
שכשלאדם יש טעם לקום בבוקר, גם החלש אומר 'גיבור 
אני'. ולכן כדאי לחפש בשעת ההליכה לישון מה נותן לי 
טעם ששווה בשבילו לקרוע את ערפילי השינה. וכך מצינו 
אצל דוד המלך, שהכינור שהיה תלוי למעלה מראשותיו 
עוד קודם שהלך לישון, היה מנגן לפניו ניגונים עליונים 
ונותן טעם של גן עדן ליום החדש שמגיע, עד שלא יכל 
ביותר  ממעט  והיה  אחד  רגע  להפסיד  לעצמו  לאפשר 

בשינה כדי לומר לפניו יתברך שירות ותשבחות.

לפעמים אני מוצאת את עצמי 
מאוכזבת ממה שהקב"ה החליט 
בשבילי. האם הוא באמת עושה 

הכול לטובתי?
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מגיע באיחור לטיסה מאוד חשובה ודחופה, והוא מאוד 
מתוסכל שלא הגיע ליעדו בזמן, אך לאחר מכן הוא שומע 
שמחה  שמח  כמובן  הוא  ניצל,  והוא  התרסק  שהמטוס 
קוצר  התסכול שלנו בשל  לפער שבין  דומה  זה  גדולה. 
ידיעתנו לבין המבט האלוקי. ומי שיאמר שזה מקרה מוזר 
ויוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, גם טועה וגם צודק. 
המקרה הזה אכן יוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, אבל 
בכל צעד וצעד יש השגחה אלוקית שהיא לאין ערוך יותר 
ולטובו  לאורו  סוף  שאין  מי  של  טוּב  ומבטאת  עמוקה, 
והוא מתגלה בכל פרט הכי קטן מחיי האדם. ובאמת כך 
לא מתנהלים החיים, אלא הרבה יותר עמוק ומופלא ממה 

שמשל פשטני שכזה יכול לבטא.
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חפשו את הספר

052-7710774:     לרכישה מרוכזת

!הספר שנגע בלב רבים

יוספימיכימאת 

חדשהבהדפסה 

החסידותביריד 

!מרהיבבעיצוב 

האומה בבניני 

תודה מעומק הלב על הספר הנפלא אין  
בעלי ואני לומדים  . לברוח כללצריכין

אותו מדי בוקר ומרגישים מתיקות והרחבת  
!  הדעת בלימוד שמחדש מאוד

,  חוטובליציפי 
ישראל בלונדוןשגרירת 
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הוא  זה  שכל  עד  עליה  צורך  זו  ירידה  ווי',  'ווי  צועקת 
נפלא  באופן  האלוקי  במקורה  הייתה  הנשמה  כדאי". 
ונשגב, אולם לא זכתה להתמודד במאמץ לבחור בעצמה 
את דרכה בין טוב לרע, ובכך להיות שותפה באור העליון 
של הטוב האלוקי שמזומן לנו לעולם הבא על ידי מעשים 
צורך עליה מופלאה שאין  ירידה  זוהי  לכן  הזה.  בעולם 
כדוגמתה. רבי נתן תלמידו של ר' נחמן אמר, שאף אדם 
אבל  הרף,  בלא  וחטא  הזה  בעולם  שנה  לשבעים  שירד 
- היה כדאי לו כל הירידה  רק פעם אחת הרהר תשובה 
לעולם, מפני שמהחטאים יש עונש שמנקה ומטהר, אבל 

זכות המצווה היא עד אין חקר ואין תכלית. 

איך מבעירים את האש הפנימית 
ואת החשק לקום בבוקר?

שהולך  שמי  אומר  היה  מקוצק  מנדל  מנחם  רבי 
הדבר  כלומר  כארי.  לקום  יצפה  שלא  כלב,  כמו  לישון 
רואים  שהרי  לישון.  הולכים  דרך  באיזו  מעט  לא  תלוי 
שכשלאדם יש טעם לקום בבוקר, גם החלש אומר 'גיבור 
אני'. ולכן כדאי לחפש בשעת ההליכה לישון מה נותן לי 
טעם ששווה בשבילו לקרוע את ערפילי השינה. וכך מצינו 
אצל דוד המלך, שהכינור שהיה תלוי למעלה מראשותיו 
עוד קודם שהלך לישון, היה מנגן לפניו ניגונים עליונים 
ונותן טעם של גן עדן ליום החדש שמגיע, עד שלא יכל 
ביותר  ממעט  והיה  אחד  רגע  להפסיד  לעצמו  לאפשר 

בשינה כדי לומר לפניו יתברך שירות ותשבחות.

לפעמים אני מוצאת את עצמי 
מאוכזבת ממה שהקב"ה החליט 
בשבילי. האם הוא באמת עושה 

הכול לטובתי?
אדם  אם  פשטני:  ומעט  מפורסם  בסיפור  זאת  נמחיש 
מגיע באיחור לטיסה מאוד חשובה ודחופה, והוא מאוד 
מתוסכל שלא הגיע ליעדו בזמן, אך לאחר מכן הוא שומע 
שמחה  שמח  כמובן  הוא  ניצל,  והוא  התרסק  שהמטוס 
קוצר  התסכול שלנו בשל  לפער שבין  דומה  זה  גדולה. 
ידיעתנו לבין המבט האלוקי. ומי שיאמר שזה מקרה מוזר 
ויוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, גם טועה וגם צודק. 
המקרה הזה אכן יוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, אבל 
בכל צעד וצעד יש השגחה אלוקית שהיא לאין ערוך יותר 
ולטובו  לאורו  סוף  שאין  מי  של  טוּב  ומבטאת  עמוקה, 
והוא מתגלה בכל פרט הכי קטן מחיי האדם. ובאמת כך 
לא מתנהלים החיים, אלא הרבה יותר עמוק ומופלא ממה 

שמשל פשטני שכזה יכול לבטא.
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יש לך שאלה בעבודת ה'? 
סמס ל- 

054-4530951
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בנייני האומה ב10 ₪

פתחנו התוועדות נוספת במיוחד בשבילך!
לאור הביקוש הגדול - 

התוועדות סביב שולחנות ערוכים
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בנייני האומה
אולם אורנים

ההתוועדויות יחלו
בשעה 21:00

נפש
גן ת  רמ יבת  יש ראש   , ירא פ ע ש וש יה רב  ה

נפשי
בשאלתי

למה ירדנו לעולם?
השאלה  את  מופלא  באופן  מבטא  חסידי  ביטוי 
היא  הגוף  לתוך  יורדת  "כשהנשמה   – והתשובה 
הוא  זה  שכל  עד  עליה  צורך  זו  ירידה  ווי',  'ווי  צועקת 
נפלא  באופן  האלוקי  במקורה  הייתה  הנשמה  כדאי". 
ונשגב, אולם לא זכתה להתמודד במאמץ לבחור בעצמה 
את דרכה בין טוב לרע, ובכך להיות שותפה באור העליון 
של הטוב האלוקי שמזומן לנו לעולם הבא על ידי מעשים 
צורך עליה מופלאה שאין  ירידה  זוהי  לכן  הזה.  בעולם 
כדוגמתה. רבי נתן תלמידו של ר' נחמן אמר, שאף אדם 
אבל  הרף,  בלא  וחטא  הזה  בעולם  שנה  לשבעים  שירד 
- היה כדאי לו כל הירידה  רק פעם אחת הרהר תשובה 
לעולם, מפני שמהחטאים יש עונש שמנקה ומטהר, אבל 

זכות המצווה היא עד אין חקר ואין תכלית. 

איך מבעירים את האש הפנימית 
ואת החשק לקום בבוקר?

שהולך  שמי  אומר  היה  מקוצק  מנדל  מנחם  רבי 
הדבר  כלומר  כארי.  לקום  יצפה  שלא  כלב,  כמו  לישון 
רואים  שהרי  לישון.  הולכים  דרך  באיזו  מעט  לא  תלוי 
שכשלאדם יש טעם לקום בבוקר, גם החלש אומר 'גיבור 
אני'. ולכן כדאי לחפש בשעת ההליכה לישון מה נותן לי 
טעם ששווה בשבילו לקרוע את ערפילי השינה. וכך מצינו 
אצל דוד המלך, שהכינור שהיה תלוי למעלה מראשותיו 
עוד קודם שהלך לישון, היה מנגן לפניו ניגונים עליונים 
ונותן טעם של גן עדן ליום החדש שמגיע, עד שלא יכל 
ביותר  ממעט  והיה  אחד  רגע  להפסיד  לעצמו  לאפשר 

בשינה כדי לומר לפניו יתברך שירות ותשבחות.

לפעמים אני מוצאת את עצמי 
מאוכזבת ממה שהקב"ה החליט 
בשבילי. האם הוא באמת עושה 

הכול לטובתי?
אדם  אם  פשטני:  ומעט  מפורסם  בסיפור  זאת  נמחיש 
מגיע באיחור לטיסה מאוד חשובה ודחופה, והוא מאוד 
מתוסכל שלא הגיע ליעדו בזמן, אך לאחר מכן הוא שומע 
שמחה  שמח  כמובן  הוא  ניצל,  והוא  התרסק  שהמטוס 
קוצר  התסכול שלנו בשל  לפער שבין  דומה  זה  גדולה. 
ידיעתנו לבין המבט האלוקי. ומי שיאמר שזה מקרה מוזר 
ויוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, גם טועה וגם צודק. 
המקרה הזה אכן יוצא דופן וכך לא מתנהלים החיים, אבל 
בכל צעד וצעד יש השגחה אלוקית שהיא לאין ערוך יותר 
ולטובו  לאורו  סוף  שאין  מי  של  טוּב  ומבטאת  עמוקה, 
והוא מתגלה בכל פרט הכי קטן מחיי האדם. ובאמת כך 
לא מתנהלים החיים, אלא הרבה יותר עמוק ומופלא ממה 

שמשל פשטני שכזה יכול לבטא.

 karovel.co.il •  ת.ד. 52589 רמת גן  < העלון טעון גניזה 
לתגובות ויצירת קשר  qarov.elecha@gmail.com קרוב אליך      • לפרסום: 052-4061065 עלון שבועי לעבודת השם בדרך החסידות

יש לך שאלה בעבודת ה'? 
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חודש כסלו התחיל ואני לא ממש מרגיש את האור. רק עידוד קטן 
מתגנב לאוויר שאולי זה יקרה ככל שנתקרב לימי החנוכה. לסיכוי 
הזה שבסוף יהיה נס. זו מעין תקווה שישנה תמיד, למצוא את אותו 
פך שמן שידליק את הכל. לא רק בחנוכה אלא בכלל. איפה היא 
אותה נקודה טובה? שלפעמים אנחנו רואים אותה וברוב הפעמים 

היא נסתרת.

אחת מהתורות המרכזיות של רבי נחמן, שהורה ללכת איתה תמיד, 
לאלוקי  אזמרה  רפ"ב:  תורה  היא 
בעודי. תורה רפ"ב מדברת על הצורך 
אדם  בכל  הטובה  הנקודה  את  לראות 
ומשם לראות עוד ועוד נקודות טובות 
"עוד  התמונה.  כל  את  להפוך  ובכך 
מעט ואין רשע ואיננו". אזמרה אפשר 
מפיץ  כשאתה  לרחוקים.  לעשות 
שרחוק  יהודי  בכל  לראות  קל  יהדות, 
הטובה.  הנקודה  את  ומצוות,  מתורה 
יהלום מאובק מזמין את הנקיון, ואכן 
בנשיפה אחת של לימוד זכות מתגלה 
מה  הרחוק. אבל  ביהודי  אור  הרבה 
רבנו  הקרובים?  היהודים  עם  עושים 
בעצמו  למצוא  צריך  אחד  שכל  אומר 
נקודה אחת טובה ומוחלטת שבה אין 
למשימה  הופך  זה  ופתאום  רע.  כל 

קשה מאוד.

לפני שבועיים סערה הרשת והתקשורת 
זהבי,  נתן  מדברים שאמר שדר הרדיו 
שקיבל עצבים כמו שבדרך כלל קורה 
לו, אך הפעם על המצוות. על הפרשת 
הוא  הצניעות.  ועל  השבת  על  החלה, 
עצמם  לתלות  התפילין  למניחי  הציע 
מהרצועות. מיד קמה מקהלה שהחלה 
גם  אולי  ותוכחה.  מוסר  דברי  להשיב 
בקרב  ראשונית  בשליפה  צריך  זה  את 
לא  אני  יהדותנו.  על  שמתנהל  הזה 

ממש יודע.

חבר התקשר אלי והציע לתרום תפילין 
אולי  אמר,  הוא  לו,  תציע  זהבי.  לנתן 
ואכן  טוב.  רעיון  וואלה  נופתע? 

הקלטתי סרטון של חמישים שניות, בהן - איך אומרים בברסלבית 
מידת האמת שלו,  על  זכות  לימדתי  אזמרה.  זהבי  לנתן  - עשיתי 
והצעתי לו להניח תפילין ולחוות את זה לפני שהוא מדבר. סרטון 
בסגנון החוקר הטוב, החסיד, המקרב. מיליון צפיות לסרטון הזה 

עשו גם כן רעש. 

באחד הראיונות שאל אותי עיתונאי: למה קראת לנתן זהבי אחי? 
למה לא הוכחת אותו, הרי הוא דיבר דברי בלע? עניתי שהוא אחי 
מאז מעמד סיני, ואני לא רואה את זה כהזמנה להמטיר עליו עוד 
רק  לשמוע  לא  משתדל  אני  מכיר.  שאני  היהדות  לא  זו  ביקורת. 
את מה שהוא מדבר ברדיו, אני מנסה להקשיב לזעקה שלו מעבר 
למילים הקשות. הקדוש ברוך הוא חסר לו כמו שהוא היה חסר לי 

לפני עשור וקצת. בדידות אינסופית של האדם ללא א־לוהיו. 

אלא  זהבי,  נתן  מול  בקרב  ליהדות  נקודות  המון  יש  לכאורה 

שבפועל גיליתי עוד משהו על האזמרה, על לימוד הזכות. בתוכי, 
בביתי, מול חבריי. מול כאלה שיש להם המון נקודות טובות כחלק 
מקהל שומרי המצוות, שם פתאום יש משהו שנסגר. שלא לדבר 
על הקושי הגדול למצוא בעצמי נקודת זכות. זה המחסום האמיתי 
שעומד לנגד עיניי, ולעיתים הוא לא גלוי כל כך כי זה נראה ברור 

מאליו, אך חמקמק מאין כמוהו.

לנו  שמקפיצים  שלנו,  בילדים  טובות  נקודות  לראות  קשה  כמה 
הביקורת  מתג  את  המוח  בתוך 
זה  אז  זה בשם הדת  ואם  והתוכחה, 
במהירות  מהירה  בהפעלה  קורה 
הוא  מוזר.  מנגנון  איזה  אלוקית. 
בקרובים.  ונעלם  רחוקים  על  פועל 
אלה  על  ולא  עלי  מדבר  כמובן  אני 
במידה  במערכת  קיים  זה  שאצלם 

שווה.

ששׁ לִמְצא  ששׂ וּלְבַקֵּ י צָרִיך הָאָדָם לְחַפֵּ "כִּ
ת  לְהַחֲיווֹ דֵי  כְּ ב  טווֹ מְעַט  אֵיזֶה  עַצְמווֹ  בְּ
"ל,  נַּ כַּ מְחָה  ששִׂ לִידֵי  א  וְלָבווֹ עַצְמווֹ  אֶת 
עַצְמווֹ  בְּ צֵא  וּמווֹ ששׂ  חַפֵּ מְּ ֶ ששׁ זֶה  יְדֵי  וְעַל 
צֵא  יווֹ זֶה הוּא  יְדֵי  עַל  ב,  מְעַט טווֹ עֲדַיִן 
וְיוּכַל  זְכוּת  לְכַף  בָה  חווֹ ף  מִכַּ אֱמֶת  בֶּ

וּבָה". תְששׁ וּב בִּ לָששׁ

עוברת  הנכספת  לתשובה  הדרך 
בך  לראות  מסוגל  אתה  האם  אצלי. 
נקודה  אותה  את  אליך  ובקרובים 
שנקרא  הזה  המקווה  את  שמתחילה 
מול  עומד  אני  יודע.  לא  תשובה? 
מסוגל  ולא  בהתבודדות  השמיים 
למצוא את אותה נקודה. כל מה שאני 
לי  נראה  ילדיי  ועל  עצמי  על  אומר 

מלאכותי, סטיקרי ולא אמיתי. 

זה  אולי  יודע.  לא  עושים?  מה  אז 
עכשיו,  קורה  זה  שכל  מקרה  לא 
שאני  מה  וכל  החושך  כשמתגבר 
צריך זה את חנוכה. את אותה נקודה 
של שמן טהור שעוברת מיעקב אבינו 
יציקת השמן  בפרשה שלנו השבוע. 
כד טהור  לתוך  לאריזתו  עד  אז,  של 

ועד לאפשרות שאני אמצא אותו בעצמי. זה אפשרי.

יודע  לא  אפילו  ואתה  אותך  סובב  שכשהחושך  אומר  נחמן  רבי 
שאתה בחושך, רק דיבור של אמת יכול להוביל אותך אל המתג 
ואז תדליק את האור בפשטות. "דיבור של אמת בתוך החושך". 
אייייי. זה העניין של החג הזה והסגולה של האור הזה בזמן הזה. 

נשמע לא ממש הגיוני אבל ממש כדאי לנסות. 

מה טוב בי? מה האור שלי? מה טוב בילדים שלי? מה באמת כואב 
לי )באמת(?, ובעיקר למה אני לא ממש רואה את האור שעומד 
מולי כעת ובעצם נמצא בתוכי. אחרי הסרטון שהקלטתי לנתן זהבי 
ניסיתי להקליט עוד אחד עבור המעגל הקרוב. זה לא הלך בקלות, 
אבל לפחות ישנה תפילה בחודש הזה: השם תן לי להתחבר לכד 
הטהור הזה, כי מי שמתחבר לטהור הוא טהור, נכון? אז אני צריך 

עזרה. ותודה שהארת לי את החושך הזה ממש לפני החג.

הקלטתי סרטון של חמישים שניות, בהן - איך אומרים בברסלבית - 
עשיתי לנתן זהבי אזמרה. לימדתי זכות על מידת האמת שלו, והצעתי 

לו להניח תפילין ולחוות את זה לפני שהוא מדבר. סרטון בסגנון החוקר 
הטוב, החסיד, המקרב.

מחפש את הכד

יחזקאלי צבי 

שית
אי איש
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חודש כסלו התחיל ואני לא ממש מרגיש את האור. רק עידוד קטן 
מתגנב לאוויר שאולי זה יקרה ככל שנתקרב לימי החנוכה. לסיכוי 
הזה שבסוף יהיה נס. זו מעין תקווה שישנה תמיד, למצוא את אותו 
פך שמן שידליק את הכל. לא רק בחנוכה אלא בכלל. איפה היא 
אותה נקודה טובה? שלפעמים אנחנו רואים אותה וברוב הפעמים 

היא נסתרת.

אחת מהתורות המרכזיות של רבי נחמן, שהורה ללכת איתה תמיד, 
לאלוקי  אזמרה  רפ"ב:  תורה  היא 
בעודי. תורה רפ"ב מדברת על הצורך 
אדם  בכל  הטובה  הנקודה  את  לראות 
ומשם לראות עוד ועוד נקודות טובות 
"עוד  התמונה.  כל  את  להפוך  ובכך 
מעט ואין רשע ואיננו". אזמרה אפשר 
מפיץ  כשאתה  לרחוקים.  לעשות 
שרחוק  יהודי  בכל  לראות  קל  יהדות, 
הטובה.  הנקודה  את  ומצוות,  מתורה 
יהלום מאובק מזמין את הנקיון, ואכן 
בנשיפה אחת של לימוד זכות מתגלה 
מה  הרחוק. אבל  ביהודי  אור  הרבה 
רבנו  הקרובים?  היהודים  עם  עושים 
בעצמו  למצוא  צריך  אחד  שכל  אומר 
נקודה אחת טובה ומוחלטת שבה אין 
למשימה  הופך  זה  ופתאום  רע.  כל 

קשה מאוד.

לפני שבועיים סערה הרשת והתקשורת 
זהבי,  נתן  מדברים שאמר שדר הרדיו 
שקיבל עצבים כמו שבדרך כלל קורה 
לו, אך הפעם על המצוות. על הפרשת 
הוא  הצניעות.  ועל  השבת  על  החלה, 
עצמם  לתלות  התפילין  למניחי  הציע 
מהרצועות. מיד קמה מקהלה שהחלה 
גם  אולי  ותוכחה.  מוסר  דברי  להשיב 
בקרב  ראשונית  בשליפה  צריך  זה  את 
לא  אני  יהדותנו.  על  שמתנהל  הזה 

ממש יודע.

חבר התקשר אלי והציע לתרום תפילין 
אולי  אמר,  הוא  לו,  תציע  זהבי.  לנתן 
ואכן  טוב.  רעיון  וואלה  נופתע? 

הקלטתי סרטון של חמישים שניות, בהן - איך אומרים בברסלבית 
מידת האמת שלו,  על  זכות  לימדתי  אזמרה.  זהבי  לנתן  - עשיתי 
והצעתי לו להניח תפילין ולחוות את זה לפני שהוא מדבר. סרטון 
בסגנון החוקר הטוב, החסיד, המקרב. מיליון צפיות לסרטון הזה 

עשו גם כן רעש. 

באחד הראיונות שאל אותי עיתונאי: למה קראת לנתן זהבי אחי? 
למה לא הוכחת אותו, הרי הוא דיבר דברי בלע? עניתי שהוא אחי 
מאז מעמד סיני, ואני לא רואה את זה כהזמנה להמטיר עליו עוד 
רק  לשמוע  לא  משתדל  אני  מכיר.  שאני  היהדות  לא  זו  ביקורת. 
את מה שהוא מדבר ברדיו, אני מנסה להקשיב לזעקה שלו מעבר 
למילים הקשות. הקדוש ברוך הוא חסר לו כמו שהוא היה חסר לי 

לפני עשור וקצת. בדידות אינסופית של האדם ללא א־לוהיו. 

אלא  זהבי,  נתן  מול  בקרב  ליהדות  נקודות  המון  יש  לכאורה 

שבפועל גיליתי עוד משהו על האזמרה, על לימוד הזכות. בתוכי, 
בביתי, מול חבריי. מול כאלה שיש להם המון נקודות טובות כחלק 
מקהל שומרי המצוות, שם פתאום יש משהו שנסגר. שלא לדבר 
על הקושי הגדול למצוא בעצמי נקודת זכות. זה המחסום האמיתי 
שעומד לנגד עיניי, ולעיתים הוא לא גלוי כל כך כי זה נראה ברור 

מאליו, אך חמקמק מאין כמוהו.

לנו  שמקפיצים  שלנו,  בילדים  טובות  נקודות  לראות  קשה  כמה 
הביקורת  מתג  את  המוח  בתוך 
זה  אז  זה בשם הדת  ואם  והתוכחה, 
במהירות  מהירה  בהפעלה  קורה 
הוא  מוזר.  מנגנון  איזה  אלוקית. 
בקרובים.  ונעלם  רחוקים  על  פועל 
אלה  על  ולא  עלי  מדבר  כמובן  אני 
במידה  במערכת  קיים  זה  שאצלם 

שווה.

ששׁ לִמְצא  ששׂ וּלְבַקֵּ י צָרִיך הָאָדָם לְחַפֵּ "כִּ
ת  לְהַחֲיווֹ דֵי  כְּ ב  טווֹ מְעַט  אֵיזֶה  עַצְמווֹ  בְּ
"ל,  נַּ כַּ מְחָה  ששִׂ לִידֵי  א  וְלָבווֹ עַצְמווֹ  אֶת 
עַצְמווֹ  בְּ צֵא  וּמווֹ ששׂ  חַפֵּ מְּ ֶ ששׁ זֶה  יְדֵי  וְעַל 
צֵא  יווֹ זֶה הוּא  יְדֵי  עַל  ב,  מְעַט טווֹ עֲדַיִן 
וְיוּכַל  זְכוּת  לְכַף  בָה  חווֹ ף  מִכַּ אֱמֶת  בֶּ

וּבָה". תְששׁ וּב בִּ לָששׁ

עוברת  הנכספת  לתשובה  הדרך 
בך  לראות  מסוגל  אתה  האם  אצלי. 
נקודה  אותה  את  אליך  ובקרובים 
שנקרא  הזה  המקווה  את  שמתחילה 
מול  עומד  אני  יודע.  לא  תשובה? 
מסוגל  ולא  בהתבודדות  השמיים 
למצוא את אותה נקודה. כל מה שאני 
לי  נראה  ילדיי  ועל  עצמי  על  אומר 

מלאכותי, סטיקרי ולא אמיתי. 

זה  אולי  יודע.  לא  עושים?  מה  אז 
עכשיו,  קורה  זה  שכל  מקרה  לא 
שאני  מה  וכל  החושך  כשמתגבר 
צריך זה את חנוכה. את אותה נקודה 
של שמן טהור שעוברת מיעקב אבינו 
יציקת השמן  בפרשה שלנו השבוע. 
כד טהור  לתוך  לאריזתו  עד  אז,  של 

ועד לאפשרות שאני אמצא אותו בעצמי. זה אפשרי.

יודע  לא  אפילו  ואתה  אותך  סובב  שכשהחושך  אומר  נחמן  רבי 
שאתה בחושך, רק דיבור של אמת יכול להוביל אותך אל המתג 
ואז תדליק את האור בפשטות. "דיבור של אמת בתוך החושך". 
אייייי. זה העניין של החג הזה והסגולה של האור הזה בזמן הזה. 

נשמע לא ממש הגיוני אבל ממש כדאי לנסות. 

מה טוב בי? מה האור שלי? מה טוב בילדים שלי? מה באמת כואב 
לי )באמת(?, ובעיקר למה אני לא ממש רואה את האור שעומד 
מולי כעת ובעצם נמצא בתוכי. אחרי הסרטון שהקלטתי לנתן זהבי 
ניסיתי להקליט עוד אחד עבור המעגל הקרוב. זה לא הלך בקלות, 
אבל לפחות ישנה תפילה בחודש הזה: השם תן לי להתחבר לכד 
הטהור הזה, כי מי שמתחבר לטהור הוא טהור, נכון? אז אני צריך 

עזרה. ותודה שהארת לי את החושך הזה ממש לפני החג.

הקלטתי סרטון של חמישים שניות, בהן - איך אומרים בברסלבית - 
עשיתי לנתן זהבי אזמרה. לימדתי זכות על מידת האמת שלו, והצעתי 

לו להניח תפילין ולחוות את זה לפני שהוא מדבר. סרטון בסגנון החוקר 
הטוב, החסיד, המקרב.

מחפש את הכד

יחזקאלי צבי 

שית
אי איש
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אמא?

רציתי להגיד לך תודה. 

אני יודעת שעל לוח השנה לא קיבלת יום מיוחד, ומעולם 
לא עשיתי התוועדות לכבודך. זה גם קצת קשה כי אני לא 
יודעת מה יום הפטירה שלך אבל אני משתדלת כל שנה 

בפרשת ויצא, לזכור אותך.

לאה,  אמא  את, 
התפילות  עם 
שלך  הקדושות 
לא  שבזכותן 
של  בידו  נפלת 
אלא  רשע, 
לאבא  נישאת 
התפללת  יעקב. 

והתפללת 
שעינייך  עד 
ונשרו  התרככו 
תפילות  ריסייך. 
סדרי  שהופכות 

עולם, שקורעות את הדין. תפילות שמבקשות לבנות את 
עם ישראל. 

למשימה  חייך  את  הקדשת  אותנו,  וילדת  הרית  והנה, 

הקדושה והנעלה של בניית עם ישראל. ילדת את ראובן, 
שביקשת למצוא בו את האהבה שהיית כה זקוקה לה. את 
בו היענות לתפילותייך הבלתי פוסקות,  שמעון, שראית 
שילווה  שקיווית  לוי,  את  קירבה.  להרגיש  המבקשות 
עתה את אישך אליך. אני זוכרת שלמדתי במדרשה אי אז 
שהצורך הטכני לסיוע מהבעל בילד השלישי היה עבורך 
גם  להיות  ורצון  זעקה 
יש  יעקב,  נאהבת.  את 
לי רק שתי ידיים, תוכל 

לסייע לי עם לוי?

עוד,  וילדת  והמשכת 
דרכו  יהודה,  את 
את  בעולם  חידשת 
יתברך  להשם  ההודיה 
שהודה  מי  היה  שלא 
יששכר  את  לפנייך, 
דינה.  ואת  זבולון  ואת 
ישראל  מעם  מחצית 
הרית  ממך.  נולדו 
וגידלת  וטיפלת  וילדת 
הודיתי  לא  ואולי  קל,  היה  לא  ודאי  זה  אותנו לתפארת. 
לך מספיק עד היום. כל אחת מהאימהות עמדה בניסיון 
שלה. ואת אמא לאה אמנם לא התנסית בניסיון העקרות 
שהוא ודאי קשה מאין כמוהו ואם אין אז מתה אנוכי, ואין 
פה חלילה "תחרות הניסיון הקשה", או השוואה לאמא 
רחל שנחרטה לדורות כאם הלאומית והכבוד הראוי לה; 
יש פה רק רצון להאיר אותך באור יקרות. לאה, האחות 
ומלכות,  כהונה  שקיבלה  במתנותיה  גדולה  הגדולה, 

וגדולה בכוח שהיא נותנת לבנותיה עד היום.

גם את עמדת בניסיון - ניסיון האימהות והילודה הצפופה. 
עם כל הברכה ואלף אלפי תודות לריבונו של עולם על 
החסדים הגדולים, ובלי טיפה של השוואה, אני מסתכלת 
שלי,  הפרטיים  הילדים  על  ומסתכלת  לאה,  אמא  עלייך 
כל  אלייך.  אהבה  ומתמלאת  השם,  בעזרת  שישה  תכף 

הכבוד לך. 

נכון, הקב"ה לא קפץ ואמר "בשבילך", ויש לך רק שיר 
אחד )ועוד שיר אחד אם נחשיב גם שירי חול(, ואין לך 
פעם  שאף  ונכון  לזכרך,  ניגונים  ערבי  או  ידוע  יארצייט 
לא נסעתי במיוחד למערת המכפלה רק בשביל להתפלל 
על  תודה  תודה,  לך  להגיד  רציתי  אבל  שלך.  הציון  על 
האימהות הזאת. תודה שאת מתווה לי דרך לגדל את ילדיי 

שלי, יום יום, שעה שעה. כל הכבוד לך. וכל הכבוד לי.

והנה היא לאה, והנה גם אני, ואת, וכל האימהות העייפות 
ת, באמת גם אנחנו גדולות.  והלֵאווֹ

ייתן השם את האישה הבאה אל ביתך כרחל וכלאה אשר 
בנו שתיהם את בית ישראל.

הדס לוינשטרן
ליתנש

ע ואת
והנה את לאה
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לחוויה זוגית בלתי נשכחת, בואו לסדנא
הבאה שלנו. באווירת שבת, מול

הכנרת, מלון אביב, טבריה.
(כשרות מהדרין)
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הרב פרופ' אברהם י. טברסקי זצ"ל

(3,200₪ ה15/12  עד  (לנרשמים 

כיצד אפשר ללמוד דרך חדשה לבנות ולגדול ביחד בלי  .2
ניתוקים וכעסים?

  

מדוע אנו רבים שוב ושוב על אותם דברים, ולא מצליחים  .1
לפתור את הבעיות?

 



אמא?
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ייתן השם את האישה הבאה אל ביתך כרחל וכלאה אשר 
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הדס לוינשטרן
ליתנש

ע ואת
והנה את לאה
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יש לך אש?
לשבת חנוכה בבסיסי צה״ל 

דרושות משפחות / זוגות צעירים 
<תודעת שליחות <כריזמה <בעלי יכולת בין אישית גבוהה 

<ידע תורני < ניסיון בדיבור מול קהל ולב פתוח

חושבים שאתם מתאימים? הצטרפו אלינו!
mmf@mmf.org.il מייל

 
לינק להרשמה 

כל אחד הוא אור קטן וכולנו אור איתן
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בוקר טוב!

תפתחו מחברות.

היום נלמד על שני מושגים חשובים שיעזרו לכם להסתדר בחיים.

בבקשה לרשום בדף הראשון: בקטנה.

בדף הבא תרשמו: זה מותר.

•

בקטנה.

אם עומדת בפניכם בעיה, כזאת שדורשת מכם לשקר שקר קטן ולא 
'בקטנה'.  היא:  המומלצת  השיטה  איתה,  להתמודד  כדי  משמעותי 
כלומר, מה שתגידו עכשיו הוא לא באמת שקר, הוא גם לא אמת, הוא 

מה שנקרא 'שקר בקטנה'.

אתם לא שקרנים חלילה, גם לא רמאים, אתם נשארים אנשים טובים 
וישרים. השקר שאמרתם עכשיו הוא בסך הכל שקר קטן, פצפון, לא 
מורגש, ממש שקר תינוק. זהו, באמת לא משהו שצריך לעשות ממנו 

עניין.

מי קובע מה נחשב קטן? שאלה מצוינת. זה עניין אינדיבידואלי, לפי 
תחושת הבטן שלכם.

להרחיב  אפשר  בהחלט.  כן.  בבקשה.  מימין  מאחורה  שם  אתה 
גזל, לשון הרע, שמירת  כמו:  נוספים  גם לתחומים  הזה  את המושג 

העיניים, העתקה במבחנים ועוד.

בקטנה  למישהו  לשקר  כיווני,  חד  הוא  המושג  שוליים.  בהערת  רק 

בסדר.  לא  ממש  זה  בקטנה  לנו  משקר  מישהו  אם  אבל  בסדר,  זה 
כשמשקרים לנו אין דבר כזה 'בקטנה', שקר הוא שקר. נקודה.

•

זה מותר.

אם המציאות מסובכת יותר, וכדי להסתדר בחיים אתם צריכים לשקר 
'בקטנה', כאן  עונה להגדרה  יותר, אחד שלא  ומשמעותי  גדול  שקר 

צריך כבר כלי משמעותי יותר: 'זה מותר'.

ברור שאסור לשקר, גם ברור שחייבים להיות אנשים טובים וישרים, 
להסתדר.  כדי  לשקר  אותנו  מאלצת  שהמציאות  לעשות  מה  רק 
המערכת שמסביבנו מעודדת שקר, בנויה על שקר, חיה על שקר, ולכן 

כדי להתמודד איתה חייבים לשקר.

נשאר שקר. אבל משקר  הוא  לאמת,  הופך  לא  ראש. השקר  תחזיקו 
אסור ומתועב הוא הופך ל'שקר לבן', שקר שמותר לשקר אותו.

אפשר  כאן  שגם  ברור  בעצמי.  עונה  כבר  אני  שואלים  שאתם  לפני 
להרחיב את המושג: להעתיק בבגרות לדוגמה, לא 'בקטנה', באופן 
קבוע, זה ודאי מותר, אחרת איך תהיה לי תעודת בגרות? וכן הלאה 

במקרים נוספים כמו העלמת מס וכדומה.

וכן, גם כאן זה חד כיווני, ברור שלאף אחד אסור לשקר לי בשום אופן 
ובשום מצב.

•

אין ספק שהמושגים האלו הם נכס, יש עולם אכזרי בחוץ וצריך לדעת 
להסתדר איתו.

אל תתבלבלו. אין כאן איזה אינטרס אישי, או נגיעות אישיות משום 
סוג שהוא, באמת שלא. חס ושלום. יש כאן ראיה בהירה ומפוכחת על 

המציאות, שנובעת מהתבוננות אובייקטיבית ללא משוא פנים.

•

אתה בשורה השלישית, מה שאלת? איפה ה' בסיפור הזה?

יודע, בטוח יש רבנים שמתירים את  אמממממממממממ. תראה, לא 
זה, זו לא שאלה. עד שבוע הבא אני אשיג לך רשימה שתוכל להסתמך 
המקרה  את  שמתיר  הרב  את  נצמיד  מקרה  לכל  הצורך.  בעת  עליה 

הספציפי הזה.

לא הבנתי, אם יש רב שמתיר ברור שזה רצון ה', לא?

אתה שואל אם אני מחפש את רצון ה'? אם זה מה ששאלתי את עצמי 
שאפשר  העיקר  חשוב,  כזה  לא  גם  זה  באמת,  לא  שהתרתי?  לפני 

להסתדר איתו.

אני בעצם שקרן? אני?

תצא בבקשה החוצה.

•

בואו נצא כולנו החוצה רגע. כאן אפשר לחשוב בצלילות.

ה' יתברך שמו ברא את העולם, החוקים והגבולות של המציאות הם 
נבראים שהוא ברא, וכן, גם כל השקר שמסתובב כאן הוא לא פחות 
ממעשה ידיו של ה' בכבודו ובעצמו. אל תוך הבריאה הזו הוא הוריד 
השקר  לתוך  שלו  והאור  האמת  את  שנכניס  כדי  קודשו,  עם  אותנו, 

הגדול הזה.

יכול להיות שיש מקומות שמותר לשקר, גם ההלכה מתייחסת לזה, 
וכל שקר חייב לעמוד בגבולות שלה, אבל השאלה את מה ואת מי אני 

מחפש, את עצמי או את ה'.

כמה בלבול יש בלהפוך את העיקר לטפל ואת הטפל לעיקר, את האור 
עם  להסתדר  כדי  ה'  את  לעקוף  לנסות  לאור.  החושך  ואת  לחושך 
העולם זה לעבוד הפוך על הפוך על הפוך על הפוך. אסור לנו לתת 
לעולם להטעות אותנו. העיניים שלנו צריכות בכל רגע להסתכל רק 

בעיניים של ה' יתברך, וכל מה שלא שייך למבט הזה הוא רק דמיון.

לרצות את האמת באמת.

אורי צוקר, ישיבת לב חדש, שילהאמת ושקר פּוֹיקֶהפןיק

:בתוכנית
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בואו נצא כולנו החוצה רגע. כאן אפשר לחשוב בצלילות.

ה' יתברך שמו ברא את העולם, החוקים והגבולות של המציאות הם 
נבראים שהוא ברא, וכן, גם כל השקר שמסתובב כאן הוא לא פחות 
ממעשה ידיו של ה' בכבודו ובעצמו. אל תוך הבריאה הזו הוא הוריד 
השקר  לתוך  שלו  והאור  האמת  את  שנכניס  כדי  קודשו,  עם  אותנו, 

הגדול הזה.

יכול להיות שיש מקומות שמותר לשקר, גם ההלכה מתייחסת לזה, 
וכל שקר חייב לעמוד בגבולות שלה, אבל השאלה את מה ואת מי אני 

מחפש, את עצמי או את ה'.

כמה בלבול יש בלהפוך את העיקר לטפל ואת הטפל לעיקר, את האור 
עם  להסתדר  כדי  ה'  את  לעקוף  לנסות  לאור.  החושך  ואת  לחושך 
העולם זה לעבוד הפוך על הפוך על הפוך על הפוך. אסור לנו לתת 
לעולם להטעות אותנו. העיניים שלנו צריכות בכל רגע להסתכל רק 

בעיניים של ה' יתברך, וכל מה שלא שייך למבט הזה הוא רק דמיון.

לרצות את האמת באמת.

אורי צוקר, ישיבת לב חדש, שילהאמת ושקר פּוֹיקֶהפןיק

להיות חלק מחבורה ולהתעצם בלימודי אמונה, זוגיות והורות

תוכנית ערב לזוגות מתחזקים ובעלי תשובה
מבית 

זוג ושמיים
בואו להעמיק את הקשר ביניכם

לחזק את הבית מבפנים
ולמלא אותו בתורה

ימי שני ׀ תל אביב ׀ 19:00

סדנאות זוגיות
 ⋅ לובר  יפעת   ⋅ זעירא  ישראל   ⋅ טבצ'ניק  אסף  הרב  מתחלפים:  מרצים 
מתי וכסלר - מייסד מכללת כוונה ⋅ הרב ירון אדוריאן ⋅ הרב דעאל כהן 
⋅ נועם מרים כהן, מדריכת כלות ודולה ⋅ אסתי וייסינגר, מלווה לזוגיות ⋅ 

מוריה זעירא, מנחת הורים

19:00  הרב לביא אנגלמן זוגיות של קודש
20:15  הרב עובדיה ורות פרנק חבורות לימוד לגברים ונשים

21:00  ארוחת ערב קלה ושיח משותף

תוכנית שבועית קבועה:

לפרטים נוספים והרשמה: 058-7704249 נטע

2.1.23ט' בטבתהתוכניתפתיחת

התוכנית

בעלות

חודשית

סמלית

סוגיית הקירוב חשובה מאוד בדורנו וכתבתי עליה רבות, 'ראש יהודי' פותח 
מחזור נוסף של קורס 'הנני' שבא לתת כלים למי שעסוק במצוות הקירוב, 

ושוחחתי עם 2 משתתפים מהקורס הקודם.
לראשונה  הבנתי  "בקורס  מספר  הכותל  בישיבת  לומד   ,23 בן  אפרים, 
של  הרוחנית  הקומה  את  בונה  מהגאולה,  חלק  זה  חשוב:  זה  קירוב  למה 
ולעם ישראל.  גדולה לקב"ה  ניגשים לזה מתוך אהבה  ואנחנו  עם ישראל 
אותו.  ויאהבו  יכירו  אנשים  שיותר  שכמה  רוצה  אני  ה'  מאהבת  כחלק 

ישראל אתה  עם  אוהב את  וככל שאתה 
המדהים  הדבר  את  להם  להכיר  רוצה 
הזה שנקרא תורה.  נפגשתי עם אנשים 
לי  נתנו  והם  יום  ביום  בנושא  שעוסקים 
שקשורים  התחומים  בכל  כלים  הרבה 
שיעורים,  בהעברת  זה  אם  בין  לקירוב, 
אנשים  לשלב  איך  בחברותא,  לימוד 
בחייהם  הראשונה  בפעם  שבת  בשולחן 
 וגם איך להשתמש במדיה ככלי לקירוב.

עם  המרצים  של  הניסיון  מתוך  נפגשתי 
את  רוצה  מאוד  ישראל  שעם  המציאות 
את  לו  שנפתח  מחכה  ושהוא  התורה 
בסיס  על  שמפגש  חושב  אני  הדלת. 
ועם הצדיקים  שבועי עם התכנים האלו 

שעוסקים בקירוב גרם לי להפנים את חשיבות הנושא. עצם זה שאני נפגש 
עם הנושא כל שבוע, וגם נפגש עם עוד אנשים כמוני שמאוד רוצים לעסוק 

בעניין, נתן לי הרבה רצון וכח".
יצא לך ליישם את מה שלמדת?

בתור  שבוע  מידי  אביב  בתל  יהודי'  ב'ראש  בהתוועדויות  משתתף  "אני 
שקיבלתי  והכלים  הלב,  את  ופותחים  מדברים  אנחנו  פעמים  והרבה  נגן, 
בקורס.  עליו  שדיברנו  מה  וכל  לתורה  ולחבר  להתחבר  לי  עזרו  בקורס 
חלוקת  כמו  לקירוב  הקשורות  קטנות  בפעולות  התנסנו  הקורס  במסגרת 
חנוכיות ומגילות אסתר. קלטתי כמה אפשר לעשות רק במקום שאני גר בו. 
למשל, בחנוכה שנה שעברה החלטנו להזמין את שכני המתחם בו אנחנו 
גרים להדלקת נרות חנוכה משותפת, הגיעו שתי משפחות והיה קירוב בין 
הלבבות סביב הדלקת הנרות והשירים והאור של חנוכה. היינו בפאנל של 
אנשים בתהליכי תשובה דרך ראש יהודי והבנו מה עובר על האנשים האלו 

בתהליך. זה היה מאוד חשוב ומעורר השראה. כל מי שרוצה לקחת חלק 
בגאולה וכל מי שיש בו אהבת ישראל ורוצה להוציא אותה לפועל בצורה 
הכי טובה שאפשר. כל מי שרוצה לקבל כלים ואש מהמרצים הכי טובים 
בנושא ממש כדאי לו להירשם. זאת האחריות שלנו לקחת חלק במשימה 

כל כך גדולה".
ישי כהן, 30 מתל אביב מספר מה גרם לו להגיע לקורס "נושא הקירוב תמיד 
עניין אותי, ראיתי פער גדול בין דתיים לחילונים. עניין אותי להציג דברים 
אחרת ולקרב. ראיתי פרסומים ונרשמתי 
התקופות  אחת  הייתה  זו  שעברה.  שנה 
הטובות בחיי, גם התמלאתי רוחנית וזה 
עליי  הוא השפיע  אותי קדימה,  גם דחף 
לטובה. בקורס הבנתי כמה אנשים רוצים 
לקבל יהדות, יש צמא מאוד גדול, זה היה 
לי חדש לשמוע את זה. חשבתי שמי שגר 
הייתי  אותו.  מעניין  לא  זה  אביב  בתל 
עברתי  בקורס  ובגלל  השחר  בכוכב  גר 
חודשיים. כאן  גר  אנחנו  אביב.   לתל 

ואנחנו  בסוכה,  אנשים  אירחתי  בסוכות 
נרצה  בהמשך  לאט.  לאט  מתאקלמים 
ששבתות  לנו  הסבירו  בשבתות.  לארח 
לא  להיפגש,  מעולה  הזדמנות  זו  וחגים 
גם לשמוע. לדבר על המשותף  גם להגיע בבתים שלהם,  רק לארח אלא 
ומה מאחד ביננו. לדוגמא, כשהיה פיגוע בקרית ארבע, השכנים בבניין בתל 
מתחיל  זה  שם.  גדלתי  כי  שם,  היה  מה  להם  שאספר  ממני  ביקשו  אביב 
על  ממליץ  אני  האכפתיות.  יומי,  היום  המפגש  פשוטות,  הכי  מהשיחות 
הקורס הזה לכל אדם שחשוב לו עם ישראל, מה שדחף אותי זה להסתכל 
על המצב במדינה. צריך לגשר על הפערים בעם". עוד שבוע וחצי נפתח 
קורס 'הנני' לחיים של שליחות. הקורס מתרחש בירושלים וכולל תוכנית 
ערב שבועית הכוללת 16 מפגשים עם מיטב המרצים בתחום כולל רבנים 

כדוגמת הרב שמואל אליהו והרב חיים איידלס. מוזמנים להרשם.

עכשיו תורנו!
לאהוב • להאמין • לקרב

 לתת כלים לקירוב
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אֱהוֹב! הַאֲמֵן! קָרֵב! הִתְקָרֵב! הַזְמֵן שַׁבָּת! 

איתי אסמן

להצטרפות לקבוצת ווטאספ של טיפ יומי לקירוב
נא לשלוח הודעה ל-052-5665005 

כחלק מאהבת ה' אני רוצה שכמה שיותר יכירו אותו

asmanitai@gmail.com

התרומות ל"ראש יהודי" מוכרות לצרכי מס. לפי סעיף 46 לפקודה. הקישו בגוגל )ביט(: "ראש יהודי היו שותפים" או בטלפון 052-5665005 או סרקו ברקוד:



הנה לאה ורחל הם אותיות המחשבה ואותיות הדבור... כי המחשבה 
מתלבשת בתוך הדבור והדבור היה מתגלה... וכמשל המחשבה שהיא 

רוחניות ונעלית מן הדבור... אך הענין כי יעקב נקרא "בריח התיכון 
המבריח מן הקצה אל הקצה" ]שמות כו, כח[. שכל תשוקתו היה להיות 
גילוי אור אין סוף ברוך הוא למטה בעלמא דאתגליא, שעל ידי זה יוכלו 
הכל לקבל... ולכן היתה רחל עקרה, כי ההולדה מבחינת הדיבור... דעל 
ידי דיבור ומעשה דווקא נמשך גילוי אור אין סוף ברוך הוא ביתר שאת 

לאין קץ... כי באמת צריכות להיות שתי הבחינות, מחשבה וגם דיבור 
ומעשה  ]תורה אור, פרשת תולדות, ד"ה וללבן שתי בנות, כב ע"ב[ 

 רחל ולאה – 
דיבור ומחשבה

לא  הם  האבות  בסיפורי  המסופרים  המעשים 
ילדים. אחת מן הדרכים לקרוא  גן  סיפורים של 
להבין  מעלה",  של  כ"סיפור  היא  התורה  את 
ולפרש את היחסים בין הדמויות כיחסים סמליים 
בין מהויות עליונות. כך מקבלים הסיפורים פנים 
עוסק  הזקן  האדמו"ר  הזה  ובמאמר  חדשות. 
רחל,  דמויות:  שלוש  בין  שיש  המהותי  ביחס 

לאה ויעקב. 

"וללבן  לבן:  של  בנותיו  שתי  הן  ולאה  רחל 
שתי בנות. שם הגדולה לאה ושם הקטנה רחל. 
ויפת  תואר  יפת  היתה  ורחל  רכות,  לאה  ועיני 

מראה" ]בראשית כט, טז-יז[. לפי הקבלה, לאה 
וביחד  ורחל את הדיבור,  מייצגת את המחשבה 
הן מייצגות את ההתגלות הכפולה של השכינה 
– התגלות מופשטת ופנימית במחשבה, והתגלות 

מוחשית וחיצונית בדיבור.   

מהו היחס של המחשבה אל הדיבור? מצד אחד, 
מחשבה  ואם  דיבור,  בתוך  מתגלה  המחשבה 
ונותרת  נגישה,  לא  היא   – ביטוי  לידי  באה  לא 
הביטוי  שני,  מצד  בהירות.  בחוסר  אפופה 
של  המופשטת  המהות  את  מטשטש  הגלוי 
המחשבה.  של  ודקותה  טהרתה  את  המחשבה, 
אם אנשים היו יכולים לתקשר זה עם זה רק בכוח 
מופשטת  יותר  הייתה  ההתקשרות   – המחשבה 
חושב  מה  יודע  אינני  כלל  בדרך  אבל  ועצמית, 
מי ששותק, ומחשבתו מתגלה לפניי רק כשהוא 
כלי  הוא  הדיבור  מדבר. 
גם  הוא  אבל  ביטוי,  של 
מפני  מכשול,  של  סוג 
שבדיבור  שהקומוניקציה 
שכן  ישירה,  איננה  כבר 
כל מחשבה עוברת עיוות 
להכניסה  הצורך  בשל 

לכלי הדיבור הגשמיים. 

הן  בתורה  ולאה  רחל 
אך  נבדלות,  דמויות 
הקבלה רואה אותן ככפל 
של  בחינות  שתי  דמות, 
אחת  שכל  השכינה, 
 – אחרת  דרגה  מייצגת 
רחל את הדרגה המוחשית 
והנגלית ולאה את הדרגה 
והמופשטת.  הנסתרת 
הפרדה  יוצר  הגלות  זמן 
רחל  ולאה:  רחל  בין 
השרוי  הצד  את  מייצגת 

לעין,  והנגלה  הנראה  הצד  שהיא  משום  בגלות 
ביסודה  פוגעת  והבסיסית  הראשונה  והגלות 
והמתגלות:  הנראות  הפנים  של  החיצוני,  בצד 
או  מארצו,  אותו  ולהגלות  אדם  לקחת  אפשר 
להפוך אדם לעבד. לאה מייצגת את הצד הנסתר, 
אדם  כי  ואפשר  בגלות  נתפס  תמיד  לא  זה  וצד 
יהיה בגלות ובכל זאת נשמתו תישאר חופשיה. 
אפשר הרי לומר לאדם שלא לדבר אלא דברים 
מסוימים, אך קשה הרבה יותר לצוות עליו שלא 

לחשוב עליהם.  

 יעקב, רחל ולאה – 
הולדה ועקרות

מדוע יעקב רוצה את רחל ולא את לאה? המהות 
של יעקב מייצגת את המהות הרוחנית העליונה 
המבקשת ביטוי בכל דרגה שהיא, ולכן יש ליעקב 
מדוע  הנסתר.  העולם  אל  והבנה  שייכות  זיקה, 
בלשון  או  רחל,  של  בבחינה  רק  מעוניין  יעקב 
החיצוני  העולם  את  מעמיד  הוא  מדוע  אחרת, 
נמוכה  במדרגה  הנמצא  אדם  מרכזי?  כעולם 
מבחינת החוש האסתטי שלו, עשוי לרדוף אחרי 
יופי נגלה, ולהישאר אדיש לגמרי לדברים בעלי 
יופי פנימי ודק, להיות עיוור לצדדים שלמים של 
המציאות וער רק להיבטים הנגלים והחיצוניים. 
אבל יעקב איננו עיוור, והוא מודע לכל הצדדים 
יודע  והוא  והרוחנית,  הגשמית  המציאות  של 
בוחר  זאת  בכל  הוא  מדוע  אז  פנימי,  יופי  שיש 

בגילוי החיצוני? 

מפני  רחל  את  אוהב  שיעקב  היא  התשובה 
האמצעי,  הקו  להיות  היא  יעקב  של  שהמטרה 
התחתון,  הקצה  אל  העליון  הקצה  מן  המבריח 
היא  רחל  המטה.  עם  המעלה  את  שמקשר  זה 
של  המטרה  ולכן  התחתון,  הקצה  של  הסמל 
עד  הדברים  את  להעביר  היא  כמהות  יעקב 
למטה, לעולם הגלוי, לעולם הדיבור. לאה היא 
התחתון,  הקצה  לא  היא  אבל  גבוהה,  מדרגה 
והיא עדיין מייצגת עולם של כיסוי והסתר, עולם 
רחל,  את  דווקא  מחפש  יעקב  ומופשט.  רוחני 
– של הדיבור  ביותר  מפני שבמדרגה התחתונה 
יעקב  את המציאות שלו.  מגשים  יעקב   - הגלוי 
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יעקב  בין  הקשר  פשוטה.  אינה  ההגשמה  אבל 
ורחל מתואר בתורה כקשר סבוך בגלל העקרות 
של רחל, בשל ההמתנה ללידה של יוסף ובגלל 

הִתְבּוֹנְנוּת
הפרשה החסידית עם הרב עדין אבן ישראל

לחבר מחשבה למעשה
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עם  יעקב  של  האתגר  בנימין.  של  הלידה  סיבוך 
בהגשמה  אלא  עצמו  בקשר  רק  לא  הוא  רחל 
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העניין,  של  המהות  מבחינת  רחל".  "עקרות 
השאלה האם יעקב יכול להוליד מרחל היא האם 
מסוגלת  ולמטה  למעלה  המתגלה  כמהות  יעקב 
להגשים את המטרה, ולהביא את האור לידי ביטוי 
גילוי  לה  שיש  בדרך  גם  אלא  כמחשבה,  רק  לא 

במציאות, בתוך העולם שלמטה. 

הגשמה
הביטוי בתוך עולם המחשבה - עולם יותר רוחני, 
פשוט  יחסית  הוא   - נעלה  ויותר  מופשט  יותר 

לאה  זו,  ומסיבה  יעקב,  של  לדרגה 
יולדת בקלות. גם הילדים שלה כולם 
ראובן  עליונות:  כמהויות  נחשבים 
של  ושמיעה  ראיה  מייצגים  ושמעון 
כלפי  הביטול  את  לוי  האלוקות, 
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רוצה  שאני  עליונות  מהויות  מעשי, 
לשמור אותן בטהרתן שאינן יכולות 
אני  מטה.  של  הגשמה  לידי  להגיע 

מנסה להביא אותן לידי הגשמה והן אינן נולדות. 
לפעמים העקרות באה כי אדם מרגיש שמה שהוא 
הוא  אותו.  להגיד  יכול  לא  הוא  להגיד,  רוצה 
רוצה לשמור על האמת, ולכן הוא לא יכול לבטא 
אותה במילים. הוא יכול ליצור ולעשות מחשבה. 
של  במילים  ביטוי  לידי  שמגיעות  מחשבות  יש 
הפשטה, אך אינן מגיעות לביטוי על ידי מעשים 

בתוך העולם הזה.

בנים,  להיוולד  יכולים  שמלאה  יודע  יעקב 
ושהבנים של לאה יהיו בדרגה של שלמות, אבל 
המטרה שלו היא להביא את ההתגלות האלוקית 
בן  שייוולד  צריך  הוא  ולכן  גלויה,  הגשמה  לידי 
דווקא מרחל. לאה יולדת בן אחר בן, וכל בן יש 

יעקב מחפש את  גבוהה, אבל  ומדרגה  לו מעלה 
של  בסופו  למטה.  לרדת  שיכולים  הללו  הבנים 
רחל,  דרך  יעקב  של  ההגשמה  הוא  יוסף  דבר, 
בדרך  לשלוט  האפשרות  את  יש  שליוסף  מפני 
גלויה, הוא המושל בכל הארץ. יוסף יכול לרדת 
עד מצרים למטה-מטה והוא מסוגל להגשים את 

יעקב, ולהמשיך את דרכו של יעקב בעולם הזה.

 בעריכת אוריאל סגל
הקטעים באדיבות ישיבת 
 תקוע ומרכז שטיינזלץ

 סטודנטית, מוזמנת להכניס
את תכנית מעיינותיך ללו"ז האקדמי שלך! 

 ערכת לימוד
מושקעת

 לימוד שבועי
ושאלונים חודשיים

 שיעור שבועי
וירטואלי

 מפגשים של
קהילת מעיינותיך

 השתתפות
במסע

ך
מ

מ
מ 

''
ק

 0

.0
 >>>

 שוברים

למימוש בחנויות

 

עד ₪500 

למשתתפות

תתככננייתת  ההתתננייאא  ששלל  ממעעייייננוותתייךך



18    קרוב אליך

 קרוב
לכולן

18    קרוב אליך

צימאון
שבוע ימים לפני אירועי שבוע החסידות 'צמאה', 

בו יפקדו עשרות אלפים את בנייני האומה כדי להטעין את 
עצמם רוחנית  לקראת שנה חסידית נוספת, הרב משה שילת

 שעומד מאחורי המיזם מדבר בראיון מיוחד על הסוד 
שמושך את ההמונים שנה אחרי שנה, החידושים של צמאה תשפ"ג, 

הילדים הקטנים  שמוזמנים לראשונה, הספרים 
החדשים שיימכרו  ביריד והצצה מיוחדת לאחורי הקלעים

יוסף ארנפלד
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צימאון
שהולך וגדל

ב
ארועי  לקראת  האחרונה  הישורת  של  אלה,  ימים 
'צמאה' שמתמצתים לתוכם את חגיגות י"ט כסלו, 
קשה עד בלתי אפשרי לשוחח עם הרב משה שילת, 
ו'תורת חב"ד  הרוח החיה מאחורי 'צמאה' בפרט 
סדר  קצת  לעשות  כדי  אך  בכלל.  הישיבות'  לבני 
עבור עשרות האלפים שמבקשים להשתתף במגוון 
דקות  מפנה  הוא  החסידות,  שבוע  של  האירועים 
חזרות  של  בעיצומן  אותו  תופסים  אנו  העמוס.  יומו  מסדר  יקרות 
והלהקה, כשצלילי  כרמי  נאור  עם  יחד  המוזיקלי המרכזי,  למופע 

ניגוני חב"ד נשמעים ברקע לאורך השיחה.

ככל  רוחני  היצע  של  רחב  מגוון  לתת  מאמץ  כל  עושים   "אנחנו 
הכותרת  "גולת  שילת.  הרב  פותח  אנשים",  שיותר  לכמה  שניתן 
כמובן הם המופעים הגדולים המתקיימים באולם אוסישקין, המכיל 
3000 מקומות. בעיניי, הם יותר התוועדות מאשר מופע ניגונים, וכך 
גם מרגישים רוב אלו שמשתתפים בהם – האנשים והנשים. זכינו 
למשהו יוצא דופן של התוועדות המונית. הדבר הזה קורה השנה 

לבני  סגור  אחד  )אירוע  לגברים  פעמים  ארבע   – פעמים  שמונה 
ישיבות ליטאיות(, וארבע פעמים לנשים. לצערנו, הכרטיסים נגמרו 
מהר, ואנחנו חושבים על הפעמים הבאות - איך אפשר לאפשר לעוד 
ועוד אנשים להגיע לאירועים אלו, כי בלי עין הרע, הצימאון הולך 

וגדל". 

בכל  כי  שילת  הרב  מציין  הללו,  ההתוועדויות  למופעי  בנוסף 
עם  ערוכים,  שולחנות  סביב  חסידית  התוועדות  מתקיימת  ערב 
רבנים ורבניות שמעוררים לעבודת ה' ולהקשבה לפנימיות הנפש, 
ולוקחים את היום הזה כראש השנה של עבודת ה' בדרך החסידות. 
ישיבות  ביום חמישי בלילה לבני  זה:  הן לפי סדר  "ההתוועדויות 
הסדר וגבוהות עם כמה וכמה ראשי ישיבות חשובים. במוצאי שבת 
מוזיקלי  בליווי  סלבטיצקי,  שבתי  הרב  עם  מלכה  מלווה  יתקיים 
מיוחד. ביום ראשון תתקיים התוועדות לנשים. ביום שני תתקיים 
התוועדות מרכזית של ליל י"ט כסלו לגברים. ביום שלישי - שוב 
תתקיים התוועדות נשית. בנוסף לשתי ההתוועדויות הנשיות, בימים 
ראשון ושלישי יתקיים גם כנס נשי מיוחד שנקרא: 'מלב אל לב', 
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רבנים ורבניות שמעוררים לעבודת ה' ולהקשבה לפנימיות הנפש, 
ולוקחים את היום הזה כראש השנה של עבודת ה' בדרך החסידות. 
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ראשון ושלישי יתקיים גם כנס נשי מיוחד שנקרא: 'מלב אל לב', 
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וישתפו  תניא  ילמדו  נשים  ובו  הכרטיסים,  כל  כבר  נמכרו  אליו  שגם 
חוויות אישיות שלהן מהחיים עצמם".

עוד  היום  במהלך  מתקיימים  הערב,  בשעות  הגדולים  האירועים  לצד 
שישה אירועים לנערים ונערות, בעיקר ישיבות תיכוניות ואולפנות - גם 
בשעות  המתקיימים  באירועים  כמו  ולבנות  לבנים  נפרדים  בימים  הם 
הערב. "זאת אחת החוזקות של צמאה: ההפרדה היא לא בתוך האירוע, 
להיות  יכולים  והאש  ההתלהבות  וכך  לחלוטין  נפרדים  הימים  אלא 
וגם  גברים  גם  בו  באירוע שיש  לייצר  – מה שקשה  ובעוצמות  בשיא 
נשים, אפילו כשהוא כמובן בהפרדה", הוא מציין. "אירועי הנוער הם 
בני  כ־18,000  על  מדברים  אנחנו  ומלואו.  עולם  עצמה,  בפני  מסכת 
נוער, בלי עין הרע, שבאים ליום של חוויה, שמסתיים במופע האנרגטי 
המוכר של 'צמאה', אבל מתחיל שלוש שעות קודם עם תוכנית שבה 
נערך הפנינג חסידי מרתק, הכולל לימוד חווייתי של מושגים בחסידות. 
הדגש השנה הוא על אהבת ישראל לאור פרק ל"ב בתניא. התלמידים 
הכי  ובצורה  מגוונים  באמצעים  שונים,  בדוכנים  הלימוד  את  חווים 

מודרנית ורלוונטית לבני הנעורים".

שמענו שהשנה יש תוספת מיוחדת לילדים?! 

היה  זצ"ל  מלובביץ'  הרבי  כידוע,  'הַקְהֵל'.  שנת  היא  השנה  "אכן, 
מסתכל על השנה שאחרי שנת השמיטה, שבתחילתה הייתה מקויימת 
מצוות הקהל בבית המקדש, כשנה שכולה נקראת 'הקהל', ובה מנסים 
להתקהל כמה שיותר בעניינים של 'ליראה את ה'', כמו שאומר הפסוק: 
'הקהל את העם, האנשים והנשים והטף... למען ישמעו ולמען ילמדו 
ויראו את ה' אלוקיכם'. אז השנה, שבה מצווים להתקהל לא רק האנשים 
והנשים אלא גם הטף, הוספנו שני אירועים מיוחדים לילדים - לבנים 
ביום שני ולבנות ביום שלישי. גם לאירועים האלה צריכים להירשם, אך 
היות וההרשמה נפתחה רק השבוע, עדיין יש מקום. באירועים הללו, 
הילדים יחוו את חוויית 'הקהל' עם תיאור של מה שהיה בבית המקדש, 
בצורה חיה, בשילוב שירים על ידי אחד האמנים של צמאה וריקודים. 

האנשים,  חלקיו:  שלושת  על  בהידור  הקהל'  'כנס  בצמאה  נקיים  כך 
הנשים והטף". 

התקהלות ליראת שמיים 
הרב שילת מרחיב אודות הרעיון של הרבי מלובביץ' לפיה כל השנה 
נקראת 'שנת הקהל', למרות שבית המקדש אינו קיים ולא ניתן לקיים 
את המעמד המקורי. "בשנות הקהל, הרבי היה מדבר על כך שאמנם 
למצווה הזאת יש זמן ומקום בו היא אמורה להתבצע - הזמן הוא מוצאי 
החג הראשון של סוכות, והמקום הוא בבית המקדש - אבל התוכן של 
הוא  המצווה  שטעם  כיוון  מקדש.  בית  לנו  כשאין  גם  קיים  המצווה 
להתאסף כולם כדי לשמוע וללמוד על יראת שמיים, הרי שהדבר הזה 
נכון גם כיום, וגם נשאר למשך כל השנה. פשוטם של דברים, הסביר 
הרבי, הוא שבשנה הזו יש סגולה מיוחדת שכאשר נתאסף ביחד ונשמע 
דברים שמעוררים את יראת ה', זה יצליח לעורר אותנו ולפעול בנו יותר 

מבכל שנה אחרת". 

"הרבי גם רמז שהזמן של מוצאי שנת שמיטה לעתים נקשר לדברים 
לקרות  שיכולים  אירועים  על  מדברת  כמו שהמשנה  טובים,  לא  אולי 
בעולם, ולכן העניין הזה של הקהל הוא תיקון בשבילם", הוא מוסיף. 
"מעניין לציין שהשנים בהן היו מלחמות גדולות בארץ - מלחמת ששת 
הימים ומלחמת יום כיפור - היו בשנת הקהל. הרבי דיבר שגם הגויים 
גרמו לנו להתקהל. אז אנחנו לא מחכים שזה יקרה, ולא רוצים שיקרו 

דברים דומים, אלא מתקהלים בעצמנו באופן חיובי ומועיל". 

"כמובן, הסגנון של הרבי לא היה אף פעם להזכיר את השלילי, אלא 
לכל היותר לרמז עליו", מדגיש הרב שילת. "עיקר העניין של הקהל 
הוא חיובי לגמרי: זו פשוט שנה מיוחדת מאוד בהקשר של קהל גדול 
שמתכנס ביחד ליראה את ה', לצימאון את ה', ולכן השנה כל אירועי 
בהם  משתתפים  הרע,  עין  שבלי   - צמאה 
בעצם  הופכים   - איש  מ-60,000  למעלה 
מקווים  ואנחנו  ענק,  אחד  הקהל  לכינוס 
השלמה,  לגאולה  אותנו  יביא  כבר  שהוא 
גדול  'קהל  הנביא:  ירמיהו  שאומר  כמו 
המקדש  בית  לבניין  ונזכה  הנה',  ישובו 
ושכל הדברים יתממשו עד הסוף, ולא רק 
במובן הרוחני. אגב, הרבי לא גרס לעשות 
לעורר  ההתקהלות  עצם  כי  להקהל,  'זכר' 
יראת ה' זה לא רק זכר למצווה אלא היא 
הזה  בזמן  הקהל  מצוות  של  המהות  היא 

כשעדיין אין בית מקדש". 

אין ספק שהמותג 'צמאה' תפס מאוד חזק, 
הביטוי  אכן  הוא  'צמאה'  כמה  עד  אבל 

השלם של החסידות? 

הוא  משמיים",  לנו  נפל  'צמאה'  "המותג 
הבנו  הזאת,  המילה  את  "כשלקחנו  נזכר. 
בעצם שהיא המתאימה ביותר לשבוע הזה, 
כמה.  עד  הבנתי  השנים  במשך  רק  אבל 
ביותר  המשמעותי  הדבר  הוא  הצימאון 
בעבודת ה' בדרך החסידות. יש פרק בתניא 
באגרת הקודש שנקרא 'מה יפית ומה נעמת 
מסביר  הזקן  האדמו"ר  בתענוגים'.  אהבה 
 – ה'  את  לאהוב  מצווה  הרי  שהאדם  שם 
בזה  יש  אבל   – אלוקיך"  ה'  את  "ואהבת 
דרגות שונות: יש אהבה של תענוג, שאתה 
מרגיש את האהוב ואתה מתענג עליו, ולזה 
ה'.  לבין  שבינו  בקשר  שייך  אחד  כל  לא 
אבל יש אהבה שבה כל אחד מחויב, והיא 
האהבה של 'צמאה לך נפשי' ושל 'צמאה נפשי לאלוקים, לא־ל 
חי'. זו אהבה שהמשמעות שלה היא: תרצה את ה', תהיה צמא 
לעורר  אל המבוקש.  מרגיש שהגעת  לא  אפילו שאתה  אליו, 
את הצימאון, אומר האדמו"ר הזקן, זה החובה היומיומית של 
כל יהודי בקשר בינו לבין ה'. אז בפירוש 'צמאה' היא מהות 
אם  ואפילו  בדרך החסידות.  ה'  עבודת  היא מהות  החסידות, 
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הילדים יחוו את חוויית 'הקהל' עם תיאור של מה שהיה 
בבית המקדש, בצורה חיה, בשילוב שירים על ידי אחד 

האמנים של צמאה וריקודים. כך נקיים בצמאה 'כנס הקהל' 
בהידור על שלושת חלקיו: האנשים, הנשים והטף". 

הרב שילת בהתוועדות עם האמנים מאחורי הקלעים של מופע צמאה
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אתה לא מצליח לחוות רוויה, ואפילו אם אתה כל יום מחדש יבש וצריך 
- זאת העבודה היומיומית  את תחושת הצימאון, העיקר שתהיה צמא 
ונאהב אותו באהבה  עד הגאולה השלמה שבה נרגיש את ה' כל רגע 

בתענוגים". 

מחדד.  הוא  שלאחריו",  הרוויה  בשביל  רק  לא  הוא  הזה  "הצימאון 
ה'  עבודת  זו  הצימאון  מהרוויה.  גדול  כוחו  לפעמים  הזה  "הצימאון 
את  עושים  אנחנו  ואז  אליו,  לצמוא  אליו,  להתגעגע  היום  כל  שלנו. 
הדברים שלנו יותר טוב ויותר נכון, ועם התחושה המתאימה. גם כשאני 
לא מרגיש את הצמא, אני צמֵא לצמָא, או שאני צמא לצמוא לצמא. 

העיקר להיות בצמאה". 

הילולא כפולה
המילה 'חסידות' מופיעה בכל הפרסומים, ספרי חסידות מגוונים נמכרים 

ביריד, אך בפועל התכנים בארועים והתוועדויות הם רק חב"דיים.

"י"ט כסלו הוא לא חג רק של חב"ד, חד משמעית, אבל הוא בהחלט 
מבליט שחב"ד היא ציר מרכזי של החסידות", מסביר הרב שילת את 
הרציונל. "הרי לא בכדי, ספר החסידות הראשון שהופיע מסודר ומובנה 
וכתוב מלכתחילה כספר שמסביר את עבודת ה' על פי הבעל שם טוב 
האדמו"ר  של  התניא  ספר  היה  החסידות,  מייסדי  ממזריטש,  והמגיד 
בכך.  מה  של  סמלי  עניין  לא  זה  כסלו.  י"ט  של  החגיגה  בעל  הזקן, 

על  במי שלקח  מדובר 
עצמו להוריד את האור 
ולהביא  הזה  הגדול 
שלנו.  לשכל  אותו 
ביטוי  לידי  בא  הדבר 
כמובן בהמשך התורות 
גם של האדמו"ר הזקן 
אדמו"רי  כל  של  וגם 
כמה  במשך  חב"ד. 
שנה  אין  שנים,  מאות 
שיכנס  ספר  בלי  אחת 
החסידות  מאמרי  את 
של אותה. אין דבר כזה 
החסידות,  בחצרות 

באף חוג שהוא". 

הוא מזכיר שהאדמו"ר 
בפירוש:  אומר  הזקן 
היה  לבדי  עליי  "לא 
]המאסר[,  הזה  הדבר 
שם  הבעל  על  אם  כי 
תלמידיו  ועל  טוב 
תלמידיו".  ותלמידי 
אומרת,  "זאת 
הוא  הזקן  האדמו"ר 
הזה  שהיום  שאמר  זה 
הוא כללי לגמרי. היום 
הזה – כלומר, הקטרוג 
שהיה והיציאה לחירות 
של כל החסידות. אגב, 
שמופתעים  אנשים  יש 
מה  השני:  לכיוון 
ביריד  פתאום 
לפחות  החסידות, 
לא  הם  מהספרים  חצי 

חב"ד? וזאת התשובה שלי: זה לא רק יום של חסידות חב"ד, זה יום 
של כל החסידות לענפיה". 

"זה לא בא להקטין מישהו אחר - ממש לא", מבהיר הרב שילת. "יש 
הזה  הגדול  שביום  זה  החסידות.  שבטי  בשאר  נפלאים  דברים  המון 
של האדמו"ר הזקן אנחנו מדברים על החסידות באופן כללי, זה בגלל 
מצדם  החסידים  כלל  גם  בחסידות.  מאוד  כללי  משהו  היא  שחב"ד 
תמיד ראו כך את חב"ד. גם הספר ההלכתי הראשון שנכתב בחסידות, 

שולחן ערוך הרב, אותו נצטווה לכתוב בעל התניא על ידי רבו ורבם של 
כל החסידים - הלוא הוא המגיד ממזריטש – יועד עבור אורח החיים 
ההלכתי של החסידים מכל הסוגים. אם כן ודאי שחב"ד זה דבר מאוד 

מרכזי".

הרב שילת מבקש להסב את תשומת לבם של אלו שצריכים עוד קצת 
המגיד  של  ההילולא  יום  גם  הוא  כסלו  שי"ט  לעובדה  בעניין,  חיזוק 
תקל"ג.  בשנת  להסתלקותו,  שנה   250 מציינים  שהשנה  ממזריטש, 
האדמו"רים  כל  החסידים.  כל  של  רבם  הרי  הוא  ממזריטש  "המגיד 
המפורסמים מאותה תקופה היו מבית מדרשו. והוא נפטר ביום הזה, 
זה  כסלו, שאחרי כמה שנים הפך לחג הגאולה של בעל התניא.  י"ט 
עוד יותר מבליט את הקשר ואת השייכות של כולם ליום הזה, וגם את 
המפורסם,  וכפי  מרכזי.  חלק  הזה  ביום  נוטל  התניא  שבעל  העובדה 

המגיד ממזריטש אמר לפני פטירתו לאדמו"ר הזקן: זה יום ההילולא 
של שנינו". 

עם מה אתם מצפים שהמשתתפים יצאו?

זה  כך  ואחר  ה',  אל  יבער  שהלב  יידלק,  שהלב  רוצים  "אנחנו 
אחד  כל   – בעלה'  בשערים  ו'נודע  ה''  ת  לִבּווֹ 'בוֹחֵן   – אינדיבידואלי 
מרגיש את הקב"ה, בעלה של כנסת ישראל, 'לפום שיעורא דיליה' – 
לפי השיעור והמידה שלו. זה לא עסק שלי עם מה כל אחד יוצא. אני 

'צמאה' היא מהות החסידות, היא מהות עבודת ה' 
בדרך החסידות. ואפילו אם אתה לא מצליח לחוות 

רוויה, ואפילו אם אתה כל יום מחדש יבש וצריך 
את תחושת הצימאון, העיקר שתהיה צמא - זאת 

העבודה היומיומית עד הגאולה השלמה
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וישתפו  תניא  ילמדו  נשים  ובו  הכרטיסים,  כל  כבר  נמכרו  אליו  שגם 
חוויות אישיות שלהן מהחיים עצמם".

עוד  היום  במהלך  מתקיימים  הערב,  בשעות  הגדולים  האירועים  לצד 
שישה אירועים לנערים ונערות, בעיקר ישיבות תיכוניות ואולפנות - גם 
בשעות  המתקיימים  באירועים  כמו  ולבנות  לבנים  נפרדים  בימים  הם 
הערב. "זאת אחת החוזקות של צמאה: ההפרדה היא לא בתוך האירוע, 
להיות  יכולים  והאש  ההתלהבות  וכך  לחלוטין  נפרדים  הימים  אלא 
וגם  גברים  גם  בו  באירוע שיש  לייצר  – מה שקשה  ובעוצמות  בשיא 
נשים, אפילו כשהוא כמובן בהפרדה", הוא מציין. "אירועי הנוער הם 
בני  כ־18,000  על  מדברים  אנחנו  ומלואו.  עולם  עצמה,  בפני  מסכת 
נוער, בלי עין הרע, שבאים ליום של חוויה, שמסתיים במופע האנרגטי 
המוכר של 'צמאה', אבל מתחיל שלוש שעות קודם עם תוכנית שבה 
נערך הפנינג חסידי מרתק, הכולל לימוד חווייתי של מושגים בחסידות. 
הדגש השנה הוא על אהבת ישראל לאור פרק ל"ב בתניא. התלמידים 
הכי  ובצורה  מגוונים  באמצעים  שונים,  בדוכנים  הלימוד  את  חווים 

מודרנית ורלוונטית לבני הנעורים".

שמענו שהשנה יש תוספת מיוחדת לילדים?! 

היה  זצ"ל  מלובביץ'  הרבי  כידוע,  'הַקְהֵל'.  שנת  היא  השנה  "אכן, 
מסתכל על השנה שאחרי שנת השמיטה, שבתחילתה הייתה מקויימת 
מצוות הקהל בבית המקדש, כשנה שכולה נקראת 'הקהל', ובה מנסים 
להתקהל כמה שיותר בעניינים של 'ליראה את ה'', כמו שאומר הפסוק: 
'הקהל את העם, האנשים והנשים והטף... למען ישמעו ולמען ילמדו 
ויראו את ה' אלוקיכם'. אז השנה, שבה מצווים להתקהל לא רק האנשים 
והנשים אלא גם הטף, הוספנו שני אירועים מיוחדים לילדים - לבנים 
ביום שני ולבנות ביום שלישי. גם לאירועים האלה צריכים להירשם, אך 
היות וההרשמה נפתחה רק השבוע, עדיין יש מקום. באירועים הללו, 
הילדים יחוו את חוויית 'הקהל' עם תיאור של מה שהיה בבית המקדש, 
בצורה חיה, בשילוב שירים על ידי אחד האמנים של צמאה וריקודים. 

האנשים,  חלקיו:  שלושת  על  בהידור  הקהל'  'כנס  בצמאה  נקיים  כך 
הנשים והטף". 

התקהלות ליראת שמיים 
הרב שילת מרחיב אודות הרעיון של הרבי מלובביץ' לפיה כל השנה 
נקראת 'שנת הקהל', למרות שבית המקדש אינו קיים ולא ניתן לקיים 
את המעמד המקורי. "בשנות הקהל, הרבי היה מדבר על כך שאמנם 
למצווה הזאת יש זמן ומקום בו היא אמורה להתבצע - הזמן הוא מוצאי 
החג הראשון של סוכות, והמקום הוא בבית המקדש - אבל התוכן של 
הוא  המצווה  שטעם  כיוון  מקדש.  בית  לנו  כשאין  גם  קיים  המצווה 
להתאסף כולם כדי לשמוע וללמוד על יראת שמיים, הרי שהדבר הזה 
נכון גם כיום, וגם נשאר למשך כל השנה. פשוטם של דברים, הסביר 
הרבי, הוא שבשנה הזו יש סגולה מיוחדת שכאשר נתאסף ביחד ונשמע 
דברים שמעוררים את יראת ה', זה יצליח לעורר אותנו ולפעול בנו יותר 

מבכל שנה אחרת". 

"הרבי גם רמז שהזמן של מוצאי שנת שמיטה לעתים נקשר לדברים 
לקרות  שיכולים  אירועים  על  מדברת  כמו שהמשנה  טובים,  לא  אולי 
בעולם, ולכן העניין הזה של הקהל הוא תיקון בשבילם", הוא מוסיף. 
"מעניין לציין שהשנים בהן היו מלחמות גדולות בארץ - מלחמת ששת 
הימים ומלחמת יום כיפור - היו בשנת הקהל. הרבי דיבר שגם הגויים 
גרמו לנו להתקהל. אז אנחנו לא מחכים שזה יקרה, ולא רוצים שיקרו 

דברים דומים, אלא מתקהלים בעצמנו באופן חיובי ומועיל". 

"כמובן, הסגנון של הרבי לא היה אף פעם להזכיר את השלילי, אלא 
לכל היותר לרמז עליו", מדגיש הרב שילת. "עיקר העניין של הקהל 
הוא חיובי לגמרי: זו פשוט שנה מיוחדת מאוד בהקשר של קהל גדול 
שמתכנס ביחד ליראה את ה', לצימאון את ה', ולכן השנה כל אירועי 
בהם  משתתפים  הרע,  עין  שבלי   - צמאה 
בעצם  הופכים   - איש  מ-60,000  למעלה 
מקווים  ואנחנו  ענק,  אחד  הקהל  לכינוס 
השלמה,  לגאולה  אותנו  יביא  כבר  שהוא 
גדול  'קהל  הנביא:  ירמיהו  שאומר  כמו 
המקדש  בית  לבניין  ונזכה  הנה',  ישובו 
ושכל הדברים יתממשו עד הסוף, ולא רק 
במובן הרוחני. אגב, הרבי לא גרס לעשות 
לעורר  ההתקהלות  עצם  כי  להקהל,  'זכר' 
יראת ה' זה לא רק זכר למצווה אלא היא 
הזה  בזמן  הקהל  מצוות  של  המהות  היא 

כשעדיין אין בית מקדש". 

אין ספק שהמותג 'צמאה' תפס מאוד חזק, 
הביטוי  אכן  הוא  'צמאה'  כמה  עד  אבל 

השלם של החסידות? 

הוא  משמיים",  לנו  נפל  'צמאה'  "המותג 
הבנו  הזאת,  המילה  את  "כשלקחנו  נזכר. 
בעצם שהיא המתאימה ביותר לשבוע הזה, 
כמה.  עד  הבנתי  השנים  במשך  רק  אבל 
ביותר  המשמעותי  הדבר  הוא  הצימאון 
בעבודת ה' בדרך החסידות. יש פרק בתניא 
באגרת הקודש שנקרא 'מה יפית ומה נעמת 
מסביר  הזקן  האדמו"ר  בתענוגים'.  אהבה 
 – ה'  את  לאהוב  מצווה  הרי  שהאדם  שם 
בזה  יש  אבל   – אלוקיך"  ה'  את  "ואהבת 
דרגות שונות: יש אהבה של תענוג, שאתה 
מרגיש את האהוב ואתה מתענג עליו, ולזה 
ה'.  לבין  שבינו  בקשר  שייך  אחד  כל  לא 
אבל יש אהבה שבה כל אחד מחויב, והיא 
האהבה של 'צמאה לך נפשי' ושל 'צמאה נפשי לאלוקים, לא־ל 
חי'. זו אהבה שהמשמעות שלה היא: תרצה את ה', תהיה צמא 
לעורר  אל המבוקש.  מרגיש שהגעת  לא  אפילו שאתה  אליו, 
את הצימאון, אומר האדמו"ר הזקן, זה החובה היומיומית של 
כל יהודי בקשר בינו לבין ה'. אז בפירוש 'צמאה' היא מהות 
אם  ואפילו  בדרך החסידות.  ה'  עבודת  היא מהות  החסידות, 
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הילדים יחוו את חוויית 'הקהל' עם תיאור של מה שהיה 
בבית המקדש, בצורה חיה, בשילוב שירים על ידי אחד 

האמנים של צמאה וריקודים. כך נקיים בצמאה 'כנס הקהל' 
בהידור על שלושת חלקיו: האנשים, הנשים והטף". 

הרב שילת בהתוועדות עם האמנים מאחורי הקלעים של מופע צמאה
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אתה לא מצליח לחוות רוויה, ואפילו אם אתה כל יום מחדש יבש וצריך 
- זאת העבודה היומיומית  את תחושת הצימאון, העיקר שתהיה צמא 
ונאהב אותו באהבה  עד הגאולה השלמה שבה נרגיש את ה' כל רגע 

בתענוגים". 

מחדד.  הוא  שלאחריו",  הרוויה  בשביל  רק  לא  הוא  הזה  "הצימאון 
ה'  עבודת  זו  הצימאון  מהרוויה.  גדול  כוחו  לפעמים  הזה  "הצימאון 
את  עושים  אנחנו  ואז  אליו,  לצמוא  אליו,  להתגעגע  היום  כל  שלנו. 
הדברים שלנו יותר טוב ויותר נכון, ועם התחושה המתאימה. גם כשאני 
לא מרגיש את הצמא, אני צמֵא לצמָא, או שאני צמא לצמוא לצמא. 

העיקר להיות בצמאה". 

הילולא כפולה
המילה 'חסידות' מופיעה בכל הפרסומים, ספרי חסידות מגוונים נמכרים 

ביריד, אך בפועל התכנים בארועים והתוועדויות הם רק חב"דיים.

"י"ט כסלו הוא לא חג רק של חב"ד, חד משמעית, אבל הוא בהחלט 
מבליט שחב"ד היא ציר מרכזי של החסידות", מסביר הרב שילת את 
הרציונל. "הרי לא בכדי, ספר החסידות הראשון שהופיע מסודר ומובנה 
וכתוב מלכתחילה כספר שמסביר את עבודת ה' על פי הבעל שם טוב 
האדמו"ר  של  התניא  ספר  היה  החסידות,  מייסדי  ממזריטש,  והמגיד 
בכך.  מה  של  סמלי  עניין  לא  זה  כסלו.  י"ט  של  החגיגה  בעל  הזקן, 

על  במי שלקח  מדובר 
עצמו להוריד את האור 
ולהביא  הזה  הגדול 
שלנו.  לשכל  אותו 
ביטוי  לידי  בא  הדבר 
כמובן בהמשך התורות 
גם של האדמו"ר הזקן 
אדמו"רי  כל  של  וגם 
כמה  במשך  חב"ד. 
שנה  אין  שנים,  מאות 
שיכנס  ספר  בלי  אחת 
החסידות  מאמרי  את 
של אותה. אין דבר כזה 
החסידות,  בחצרות 

באף חוג שהוא". 

הוא מזכיר שהאדמו"ר 
בפירוש:  אומר  הזקן 
היה  לבדי  עליי  "לא 
]המאסר[,  הזה  הדבר 
שם  הבעל  על  אם  כי 
תלמידיו  ועל  טוב 
תלמידיו".  ותלמידי 
אומרת,  "זאת 
הוא  הזקן  האדמו"ר 
הזה  שהיום  שאמר  זה 
הוא כללי לגמרי. היום 
הזה – כלומר, הקטרוג 
שהיה והיציאה לחירות 
של כל החסידות. אגב, 
שמופתעים  אנשים  יש 
מה  השני:  לכיוון 
ביריד  פתאום 
לפחות  החסידות, 
לא  הם  מהספרים  חצי 

חב"ד? וזאת התשובה שלי: זה לא רק יום של חסידות חב"ד, זה יום 
של כל החסידות לענפיה". 

"זה לא בא להקטין מישהו אחר - ממש לא", מבהיר הרב שילת. "יש 
הזה  הגדול  שביום  זה  החסידות.  שבטי  בשאר  נפלאים  דברים  המון 
של האדמו"ר הזקן אנחנו מדברים על החסידות באופן כללי, זה בגלל 
מצדם  החסידים  כלל  גם  בחסידות.  מאוד  כללי  משהו  היא  שחב"ד 
תמיד ראו כך את חב"ד. גם הספר ההלכתי הראשון שנכתב בחסידות, 

שולחן ערוך הרב, אותו נצטווה לכתוב בעל התניא על ידי רבו ורבם של 
כל החסידים - הלוא הוא המגיד ממזריטש – יועד עבור אורח החיים 
ההלכתי של החסידים מכל הסוגים. אם כן ודאי שחב"ד זה דבר מאוד 

מרכזי".

הרב שילת מבקש להסב את תשומת לבם של אלו שצריכים עוד קצת 
המגיד  של  ההילולא  יום  גם  הוא  כסלו  שי"ט  לעובדה  בעניין,  חיזוק 
תקל"ג.  בשנת  להסתלקותו,  שנה   250 מציינים  שהשנה  ממזריטש, 
האדמו"רים  כל  החסידים.  כל  של  רבם  הרי  הוא  ממזריטש  "המגיד 
המפורסמים מאותה תקופה היו מבית מדרשו. והוא נפטר ביום הזה, 
זה  כסלו, שאחרי כמה שנים הפך לחג הגאולה של בעל התניא.  י"ט 
עוד יותר מבליט את הקשר ואת השייכות של כולם ליום הזה, וגם את 
המפורסם,  וכפי  מרכזי.  חלק  הזה  ביום  נוטל  התניא  שבעל  העובדה 

המגיד ממזריטש אמר לפני פטירתו לאדמו"ר הזקן: זה יום ההילולא 
של שנינו". 

עם מה אתם מצפים שהמשתתפים יצאו?

זה  כך  ואחר  ה',  אל  יבער  שהלב  יידלק,  שהלב  רוצים  "אנחנו 
אחד  כל   – בעלה'  בשערים  ו'נודע  ה''  ת  לִבּווֹ 'בוֹחֵן   – אינדיבידואלי 
מרגיש את הקב"ה, בעלה של כנסת ישראל, 'לפום שיעורא דיליה' – 
לפי השיעור והמידה שלו. זה לא עסק שלי עם מה כל אחד יוצא. אני 

'צמאה' היא מהות החסידות, היא מהות עבודת ה' 
בדרך החסידות. ואפילו אם אתה לא מצליח לחוות 

רוויה, ואפילו אם אתה כל יום מחדש יבש וצריך 
את תחושת הצימאון, העיקר שתהיה צמא - זאת 

העבודה היומיומית עד הגאולה השלמה
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ניגונים  המון  המון  לשם  מביא 
והמון המון תורה, התוועדויות ועוד 
החסידות  סוגי  מכל  ספרים  תוכן, 
לעבודתו  ומבעירים  שמלהיבים 
יתברך, וזה מה שאני מקווה שנצליח 
לעשות. למדוד אחרי זה עם מה כל 
אחד יצא, עם איזה סוג של החלטות 
ומה בדיוק הבעירה שלו גרמה לו – 
אישי  עניין  זה  ה''.  לבות  'בוחן  זה 
של כל אחד. אבל אני חושב שאנחנו 
בהחלט מצליחים בהבערת הלבבות 

הזאת.

את  לראות  אפשר  הנוער  "אצל 
איתה.  יוצאים  שהם  היחידה  גאוות 
רואים שהם מרגישים שההתלהבות 
היא  האמיתית  והאש  האמיתית 
בהתפעלות.  מציין  הוא  בקדושה", 
"כתוב בחסידות שעיקר העניין של 
הקליפות זו הקרירות, ועיקר העניין 
הקדושה  חמימות.  זו  הקדושה  של 
נמצאת בחום ובאש. לפעמים היצר 
הרע נותן לנו תחושה שכאילו אצלו 
יש אש וחום - בכל התאוות ובכעס 
כאין  מתגמדות  הן  אבל  ובגאווה, 
הקדושה.  החום של  לעומת  וכאפס 
את זה אני חושב שצמאה נותן. אני 
נערות  של  קבוצה  שהייתה  זוכר 
מחוץ  שיצאה  כלשהי  מאולפנה 
השנים,  באחת  צמאה  אחרי  לאולם 

ובדיוק הגיע לשם אדם מסוים, אישיות חשובה מאוד ממשרד החינוך, 
והוא אמר לי: 'בוא נראה מה עשה להן הכנס הזה'. הוא ניגש אליהן 
ואמר: 'הייתן עכשיו בצמאה, מה זה עשה לכן?'. הן לא הבינו בדיוק מי 
פונה אליהן, וגם אני עמדתי שם - אף אחת מהן לא הכירה לא אותי ולא 
אותו. ואז אחת מהן פתחה את פיה ואמרה: 'אתה יודע מה זה האירוע 
הזה? שכיף לנו להיות דוסיות'. אמרתי לעצמי: זה מה שאנחנו רוצים 

באירוע הזה...". 

ספרים, רבותיי
יריד ספרי החסידות, בו נמכרים מבחר ענק של ספרי חסידות במחירים 
שאין להם אח ורע בשאר ימות השנה, מזוהה גם הוא עם אירועי 'צמאה'. 
ישנם כאלו שהתרגלו למחירים הנמוכים, ועל אף שעברו מספר שנים 
אינו  שהדבר  לדעת  חשוב  קודמות,  בשנים  כשהיו  נשארו  והמחירים 
מובן מאליו. "אם כל שנה היינו זולים, אז השנה אחרי עלייה מטורפת 
של מחירי הנייר ועלויות נוספות שחווינו במסגרת גל התייקרות עולמי 
בעקבות הקורונה ועוד, לא קל לנו לשמור שרוב היריד יישאר במחירי 
בהוצאת  הספרים  "למשל,  שילת.  הרב  מבהיר  ב-100",  ו-3  ב-100   4
'מעיינותיך', הוצאת הבוטיק שלנו, כולם נמכרים 4 ב-100, כשבמקרים 

רבים מדובר על סבסוד של ממש".

כמובן, גם השנה לא נפקד מקומם של ספרים חדשים. הרב שילת מציין 
ומושָקים  לאור  שיוצאים  חדשים  ספרים  מחמישים  למעלה  ישנם  כי 
בהוצאת  שיצאו  חדשים  ספרים  שמונה-עשר  מתוך  ביריד.  לראשונה 
התוועדויות  ספר  שלושה:  לציין  שילת  הרב  הרב  מבקש  מעיינותיך, 
חדש של 'החוזר', הרב יואל כהן זצ"ל, "התוועדויות מיוחדות לאניני 
אבן  עדין  הרב  של  שני,  ספר  וגאונות".  עומק  מלאות  חסידי,  טעם 
עכשיו  מוציאים  שאנחנו  שבענקים,  ענק  "אדם  שטיינזלץ,  ישראל 
סדרה חדשה שלו בשם 'שערים לחסידות' - ביאורים שלו על מאמרים 
יסודיים בתורת חב"ד. מדובר בסדרה שהופעתה תתפרש על פני כמה 
שנים, והיא חידוש עצום לכל שוחרי החסידות ולאלו שמבינים בסגנונו 
המיוחד והבלעדי של הרב שטיינזלץ". ספר שלישי, של - יבדל לחיים 

- הרב יצחק גינזבורג שליט"א על התניא. "עבדו עליו הרבה בחודשים 
האחרונים. אלו שיעורים על פרקים בתניא, שיעורים שיש בהם המון 
שמאפשרת  בעריכה  דווקא  אבל  נסתרת,  חכמה   - ח"ן  וגם  חן  המון 

להבין היטב את החידושים".

לא סוד הוא שסביב התניא מתפתח רנסנס של ממש, ובהוצאת מעיינותיך 
לקראת חגו של בעל התניא, החלו בהוצאת שתי סדרות חדשות: האחת 

נקראת 'עיונים בתניא', והשנייה: 'תניא עכשיו'.

הסדרה 'עיונים בתניא' החלה בשנה שעברה, כשהרב שילת ראה שיש 
עוד ועוד אנשים שמעוניינים לכתוב על התניא והחליט להפוך אותם 
שעם  התניא,  ספר  על  הפירושים  לגבי  אמר  הרש"ב  "הרבי  לסדרה. 
כל קדושתו של ספר התניא, כל עוד שהדברים מוסיפים בעבודת ה', 
לא צריך לדקדק כל כך עד כמה הפירוש מדויק ואמיתי. יש עניין של 
להגדיל תורה ולהאדיר ולהרחיב את התניא ואת ההתפשטות שלו לנפש 
של כל אחד". כך ראו אור בסדרת 'עיונים בתניא' עד עכשיו חמישה 
ספרים, שניים מהם חדשים שישוגרו מהדפוס בשבוע הקרוב היישר אל 
היריד. הראשון הוא ספרו של הרב גינזבורג הנ"ל, וכרך נוסף הוא ספר 
חדש של הרב ד"ר יוסף שטמלר, רבה של אוניברסיטת חיפה, שכתב 
ספר מיוחד במינו על הרחבות של התניא על פי מאמרי האדמו"ר הזקן. 

היא: התניא בשפה עכשווית  כן  'תניא עכשיו' כשמה  הסדרה השניה 
ספרים  עכשיו שלושה  מוציאים  אנחנו  הזאת  "בסדרה  עיונית.  ופחות 
בבת אחת. אחד של 90 נשים שכל אחת כותבת על פרק אחר בתניא. 
זאת יצירה נשית מופלאה ועכשווית. הספר השני הוא של הרב אריק 
מלכיאלי: 50 תובנות בתניא - שפה ישראלית פשוטה ומאוד מחודשת 
משקל  על  התניא',  'בשעריך  נקרא  השלישי  הספר  התניא.  מתוך 
ללומדי  ופתח  שער  שהוא  ירושלים",  בשערייך  רגלינו  היו  "עומדות 

החידוש הוא לא דווקא להביא ניגונים אחרים כל 
שנה, החידוש הוא תנועת נפש. לבוא ולשיר 'קול 

דודי' כל שנה מחדש הוא חידוש עצום

ומאמרי  הגות  מאמרי  מבחר  בספר  הספר.  עם  להיכרות  התניא 
וגם  ומשפיעים,  רבנים  ישראל,  מגדולי  התניא,  ספר  על  סיכום 
התניא  ספר  על  ייחודי  מאוד  מאוד  פסיפס  ואקדמאים.  סופרים 

וראשון מסוגו". 

השתוקקות שלא נגמרת
'הקהל',  שנת  בסימן  עומדים  השנה  'צמאה'  אירועי  כאמור, 
הוא  מהם  אחד  בו.  שצפויים  והחידושים  המרכזי  המופע  גם  וכך 
ביצוע מיוחד לשיר עם המילים מהתורה על מצוות הקהל, בסינגל 
שאברהם פריד הוציא לקראת חג הסוכות האחרון. "בנוסף, תהיה 
התייחסות מיוחדת לסיפור ההרואי על הרבנית דבורה־לאה, בתו 
ותורתו,  אביה  בשביל  חייה  את  שהקריבה  הזקן,  האדמו"ר  של 
שש שנים לפני י"ט כסלו. זה סיפור לא קל, אבל הוא מיוחד מאוד 
נפש, ושכל החידוש  בהבנת העניין שהחסידות גדלה על מסירות 
'שמימיים'  לידה  קשיי  בליווי  הופיע  בעולם  הזקן  האדמו"ר  של 
ינגנו את  יצללו המשתתפים לתוך הסיפור,  גדולים מאוד. במופע 
ניגון 'ההשתטחות', ובסופו יגיעו כולם להאדיטש - להשתטח על 
קברו של האדמו"ר הזקן בסרט וידאו מיוחד שהופק לקראת צמאה. 

אך כמובן, טוב מראה עיניים ממשמע אוזניים".

מה בעצם מושך אנשים להגיע שנה אחרי שנה?

הקבועים  את  שמושך  משהו  שיש  רק  לא  זה  מעניין.  מאוד  "זה 
להגיע שנה אחרי שנה ולא לוותר על הקביעות שלהם, אלא שמשנה 
התשובה  להגיע.  שמעוניינים  חדשים  אנשים  ועוד  עוד  יש  לשנה 
היא בדיוק מה שהסברתי לגבי הייחודיות של צמאה: המבער הזה 
לעבודת ה', המקום להצמיח צימאון חדש - אנשים פשוט להוטים 
על זה. מישהו כותב לי: 'זה היום כיפור שלי'. כתבתי לו: אני מקווה 
שלא במקום יום כיפור כמובן. הוא אומר לי: 'זה גדר אחר, אבל 
זה יום כיפור'. אני שומע את הביטוי הזה, לתדהמתי, מיותר ויותר 

אנשים. 

"אני חושב שמעל הכל, יש ביום הזה התגלות עצומה של נשמת 
זה.  לתוך  נשאבים  ואנשים  כללית,  נשמה  שהיא  הזקן  האדמו"ר 
ויהודיות  יהודים  הרבה  הרבה  להכיל  שיכול  גדול,  מקום  לקחנו 
שרוצים לכסוף אל ה', והשילוב של הכלים שאנחנו מביאים יחד 
עם האור הגדול של התגלות נשמת בעל התניא - פשוט עושה את 
ההשתוקקות הזאת שלא נגמרת. מבחינה מעשית, השנה קרה דבר 
בטוח  אני  יממה.  תוך  נחטפו  נוער  של  כרטיסים  ו-18,000  פלא, 
שיהיו כאלה שירימו גבה ויגידו לי: אתה מדמיין. אבל זו האמת: 
תוך יממה - 24 שעות - נגמרו 18,000 כרטיסים של נוער בהזמנות 
של למעלה מ-200 מוסדות בכל רחבי הארץ, ותוך כשבוע נגמרו 

עוד למעלה מ-20,000 כרטיסים לאירועים המרכזיים". 

הוא  בחסידות  הדברים המיוחדים  אחד  כי  מוסיף  שילת  הרב 
החידוש. "החידוש הוא לא דווקא להביא ניגונים אחרים כל שנה, 
החידוש הוא תנועת נפש. לבוא ולשיר 'קול דודי' כל שנה מחדש 
הוא חידוש עצום. החידוש זה לא רק שזמר אחר שר אותו, זה דרך 
שמתחילים  היא  האווירה  חידוש,  של  כולה  היא  האווירה  אגב. 

מהתחלה, האווירה היא של ראש השנה לחסידות". 

ומה הסוד להצלחה? ייתכן שמה שמתרחש מאחורי הקלעים יכול 
לשפוך קצת אור בנושא. "לפחות פעם אחת בימי 'צמאה', אנחנו 
מקפידים ללמוד ולערוך התוועדות לכל האמנים והנגנים - משהו 
פנימי לעצמנו. הם אומרים שהם חייבים את זה. למה הם חייבים את 
זה? כי הם יוצאים עם כל כך הרבה אורות מהמופעים האלה, והם 
חייבים להניח את האורות הגדולים בתוך איזה כלי; להוריד אותם 
לדיבור משותף, לניגון שהם מנגנים בינם לבין עצמם. לא פעם ולא 
פעמיים הם מתפרקים שם בבכיות על החוויה הרוחנית העוצמתית 
גם אני בדרך כלל  וערב במשך שבוע.  שהם עוברים מדי צהריים 
וצריך  מהחלל  נוחת  אני  כאילו  ממש  שבוע,  אחרי  מצמאה  יוצא 
לראות איך מגששים לחזור לעולם הזה. כל מי שנמצא בצמאה פעם 

או פעמיים, מרגיש כך או דומה לכך".■
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ניגונים  המון  המון  לשם  מביא 
והמון המון תורה, התוועדויות ועוד 
החסידות  סוגי  מכל  ספרים  תוכן, 
לעבודתו  ומבעירים  שמלהיבים 
יתברך, וזה מה שאני מקווה שנצליח 
לעשות. למדוד אחרי זה עם מה כל 
אחד יצא, עם איזה סוג של החלטות 
ומה בדיוק הבעירה שלו גרמה לו – 
אישי  עניין  זה  ה''.  לבות  'בוחן  זה 
של כל אחד. אבל אני חושב שאנחנו 
בהחלט מצליחים בהבערת הלבבות 

הזאת.

את  לראות  אפשר  הנוער  "אצל 
איתה.  יוצאים  שהם  היחידה  גאוות 
רואים שהם מרגישים שההתלהבות 
היא  האמיתית  והאש  האמיתית 
בהתפעלות.  מציין  הוא  בקדושה", 
"כתוב בחסידות שעיקר העניין של 
הקליפות זו הקרירות, ועיקר העניין 
הקדושה  חמימות.  זו  הקדושה  של 
נמצאת בחום ובאש. לפעמים היצר 
הרע נותן לנו תחושה שכאילו אצלו 
יש אש וחום - בכל התאוות ובכעס 
כאין  מתגמדות  הן  אבל  ובגאווה, 
הקדושה.  החום של  לעומת  וכאפס 
את זה אני חושב שצמאה נותן. אני 
נערות  של  קבוצה  שהייתה  זוכר 
מחוץ  שיצאה  כלשהי  מאולפנה 
השנים,  באחת  צמאה  אחרי  לאולם 

ובדיוק הגיע לשם אדם מסוים, אישיות חשובה מאוד ממשרד החינוך, 
והוא אמר לי: 'בוא נראה מה עשה להן הכנס הזה'. הוא ניגש אליהן 
ואמר: 'הייתן עכשיו בצמאה, מה זה עשה לכן?'. הן לא הבינו בדיוק מי 
פונה אליהן, וגם אני עמדתי שם - אף אחת מהן לא הכירה לא אותי ולא 
אותו. ואז אחת מהן פתחה את פיה ואמרה: 'אתה יודע מה זה האירוע 
הזה? שכיף לנו להיות דוסיות'. אמרתי לעצמי: זה מה שאנחנו רוצים 

באירוע הזה...". 

ספרים, רבותיי
יריד ספרי החסידות, בו נמכרים מבחר ענק של ספרי חסידות במחירים 
שאין להם אח ורע בשאר ימות השנה, מזוהה גם הוא עם אירועי 'צמאה'. 
ישנם כאלו שהתרגלו למחירים הנמוכים, ועל אף שעברו מספר שנים 
אינו  שהדבר  לדעת  חשוב  קודמות,  בשנים  כשהיו  נשארו  והמחירים 
מובן מאליו. "אם כל שנה היינו זולים, אז השנה אחרי עלייה מטורפת 
של מחירי הנייר ועלויות נוספות שחווינו במסגרת גל התייקרות עולמי 
בעקבות הקורונה ועוד, לא קל לנו לשמור שרוב היריד יישאר במחירי 
בהוצאת  הספרים  "למשל,  שילת.  הרב  מבהיר  ב-100",  ו-3  ב-100   4
'מעיינותיך', הוצאת הבוטיק שלנו, כולם נמכרים 4 ב-100, כשבמקרים 

רבים מדובר על סבסוד של ממש".

כמובן, גם השנה לא נפקד מקומם של ספרים חדשים. הרב שילת מציין 
ומושָקים  לאור  שיוצאים  חדשים  ספרים  מחמישים  למעלה  ישנם  כי 
בהוצאת  שיצאו  חדשים  ספרים  שמונה-עשר  מתוך  ביריד.  לראשונה 
התוועדויות  ספר  שלושה:  לציין  שילת  הרב  הרב  מבקש  מעיינותיך, 
חדש של 'החוזר', הרב יואל כהן זצ"ל, "התוועדויות מיוחדות לאניני 
אבן  עדין  הרב  של  שני,  ספר  וגאונות".  עומק  מלאות  חסידי,  טעם 
עכשיו  מוציאים  שאנחנו  שבענקים,  ענק  "אדם  שטיינזלץ,  ישראל 
סדרה חדשה שלו בשם 'שערים לחסידות' - ביאורים שלו על מאמרים 
יסודיים בתורת חב"ד. מדובר בסדרה שהופעתה תתפרש על פני כמה 
שנים, והיא חידוש עצום לכל שוחרי החסידות ולאלו שמבינים בסגנונו 
המיוחד והבלעדי של הרב שטיינזלץ". ספר שלישי, של - יבדל לחיים 

- הרב יצחק גינזבורג שליט"א על התניא. "עבדו עליו הרבה בחודשים 
האחרונים. אלו שיעורים על פרקים בתניא, שיעורים שיש בהם המון 
שמאפשרת  בעריכה  דווקא  אבל  נסתרת,  חכמה   - ח"ן  וגם  חן  המון 

להבין היטב את החידושים".

לא סוד הוא שסביב התניא מתפתח רנסנס של ממש, ובהוצאת מעיינותיך 
לקראת חגו של בעל התניא, החלו בהוצאת שתי סדרות חדשות: האחת 

נקראת 'עיונים בתניא', והשנייה: 'תניא עכשיו'.

הסדרה 'עיונים בתניא' החלה בשנה שעברה, כשהרב שילת ראה שיש 
עוד ועוד אנשים שמעוניינים לכתוב על התניא והחליט להפוך אותם 
שעם  התניא,  ספר  על  הפירושים  לגבי  אמר  הרש"ב  "הרבי  לסדרה. 
כל קדושתו של ספר התניא, כל עוד שהדברים מוסיפים בעבודת ה', 
לא צריך לדקדק כל כך עד כמה הפירוש מדויק ואמיתי. יש עניין של 
להגדיל תורה ולהאדיר ולהרחיב את התניא ואת ההתפשטות שלו לנפש 
של כל אחד". כך ראו אור בסדרת 'עיונים בתניא' עד עכשיו חמישה 
ספרים, שניים מהם חדשים שישוגרו מהדפוס בשבוע הקרוב היישר אל 
היריד. הראשון הוא ספרו של הרב גינזבורג הנ"ל, וכרך נוסף הוא ספר 
חדש של הרב ד"ר יוסף שטמלר, רבה של אוניברסיטת חיפה, שכתב 
ספר מיוחד במינו על הרחבות של התניא על פי מאמרי האדמו"ר הזקן. 

היא: התניא בשפה עכשווית  כן  'תניא עכשיו' כשמה  הסדרה השניה 
ספרים  עכשיו שלושה  מוציאים  אנחנו  הזאת  "בסדרה  עיונית.  ופחות 
בבת אחת. אחד של 90 נשים שכל אחת כותבת על פרק אחר בתניא. 
זאת יצירה נשית מופלאה ועכשווית. הספר השני הוא של הרב אריק 
מלכיאלי: 50 תובנות בתניא - שפה ישראלית פשוטה ומאוד מחודשת 
משקל  על  התניא',  'בשעריך  נקרא  השלישי  הספר  התניא.  מתוך 
ללומדי  ופתח  שער  שהוא  ירושלים",  בשערייך  רגלינו  היו  "עומדות 

החידוש הוא לא דווקא להביא ניגונים אחרים כל 
שנה, החידוש הוא תנועת נפש. לבוא ולשיר 'קול 

דודי' כל שנה מחדש הוא חידוש עצום

ומאמרי  הגות  מאמרי  מבחר  בספר  הספר.  עם  להיכרות  התניא 
וגם  ומשפיעים,  רבנים  ישראל,  מגדולי  התניא,  ספר  על  סיכום 
התניא  ספר  על  ייחודי  מאוד  מאוד  פסיפס  ואקדמאים.  סופרים 

וראשון מסוגו". 

השתוקקות שלא נגמרת
'הקהל',  שנת  בסימן  עומדים  השנה  'צמאה'  אירועי  כאמור, 
הוא  מהם  אחד  בו.  שצפויים  והחידושים  המרכזי  המופע  גם  וכך 
ביצוע מיוחד לשיר עם המילים מהתורה על מצוות הקהל, בסינגל 
שאברהם פריד הוציא לקראת חג הסוכות האחרון. "בנוסף, תהיה 
התייחסות מיוחדת לסיפור ההרואי על הרבנית דבורה־לאה, בתו 
ותורתו,  אביה  בשביל  חייה  את  שהקריבה  הזקן,  האדמו"ר  של 
שש שנים לפני י"ט כסלו. זה סיפור לא קל, אבל הוא מיוחד מאוד 
נפש, ושכל החידוש  בהבנת העניין שהחסידות גדלה על מסירות 
'שמימיים'  לידה  קשיי  בליווי  הופיע  בעולם  הזקן  האדמו"ר  של 
ינגנו את  יצללו המשתתפים לתוך הסיפור,  גדולים מאוד. במופע 
ניגון 'ההשתטחות', ובסופו יגיעו כולם להאדיטש - להשתטח על 
קברו של האדמו"ר הזקן בסרט וידאו מיוחד שהופק לקראת צמאה. 

אך כמובן, טוב מראה עיניים ממשמע אוזניים".

מה בעצם מושך אנשים להגיע שנה אחרי שנה?

הקבועים  את  שמושך  משהו  שיש  רק  לא  זה  מעניין.  מאוד  "זה 
להגיע שנה אחרי שנה ולא לוותר על הקביעות שלהם, אלא שמשנה 
התשובה  להגיע.  שמעוניינים  חדשים  אנשים  ועוד  עוד  יש  לשנה 
היא בדיוק מה שהסברתי לגבי הייחודיות של צמאה: המבער הזה 
לעבודת ה', המקום להצמיח צימאון חדש - אנשים פשוט להוטים 
על זה. מישהו כותב לי: 'זה היום כיפור שלי'. כתבתי לו: אני מקווה 
שלא במקום יום כיפור כמובן. הוא אומר לי: 'זה גדר אחר, אבל 
זה יום כיפור'. אני שומע את הביטוי הזה, לתדהמתי, מיותר ויותר 

אנשים. 

"אני חושב שמעל הכל, יש ביום הזה התגלות עצומה של נשמת 
זה.  לתוך  נשאבים  ואנשים  כללית,  נשמה  שהיא  הזקן  האדמו"ר 
ויהודיות  יהודים  הרבה  הרבה  להכיל  שיכול  גדול,  מקום  לקחנו 
שרוצים לכסוף אל ה', והשילוב של הכלים שאנחנו מביאים יחד 
עם האור הגדול של התגלות נשמת בעל התניא - פשוט עושה את 
ההשתוקקות הזאת שלא נגמרת. מבחינה מעשית, השנה קרה דבר 
בטוח  אני  יממה.  תוך  נחטפו  נוער  של  כרטיסים  ו-18,000  פלא, 
שיהיו כאלה שירימו גבה ויגידו לי: אתה מדמיין. אבל זו האמת: 
תוך יממה - 24 שעות - נגמרו 18,000 כרטיסים של נוער בהזמנות 
של למעלה מ-200 מוסדות בכל רחבי הארץ, ותוך כשבוע נגמרו 

עוד למעלה מ-20,000 כרטיסים לאירועים המרכזיים". 

הוא  בחסידות  הדברים המיוחדים  אחד  כי  מוסיף  שילת  הרב 
החידוש. "החידוש הוא לא דווקא להביא ניגונים אחרים כל שנה, 
החידוש הוא תנועת נפש. לבוא ולשיר 'קול דודי' כל שנה מחדש 
הוא חידוש עצום. החידוש זה לא רק שזמר אחר שר אותו, זה דרך 
שמתחילים  היא  האווירה  חידוש,  של  כולה  היא  האווירה  אגב. 

מהתחלה, האווירה היא של ראש השנה לחסידות". 

ומה הסוד להצלחה? ייתכן שמה שמתרחש מאחורי הקלעים יכול 
לשפוך קצת אור בנושא. "לפחות פעם אחת בימי 'צמאה', אנחנו 
מקפידים ללמוד ולערוך התוועדות לכל האמנים והנגנים - משהו 
פנימי לעצמנו. הם אומרים שהם חייבים את זה. למה הם חייבים את 
זה? כי הם יוצאים עם כל כך הרבה אורות מהמופעים האלה, והם 
חייבים להניח את האורות הגדולים בתוך איזה כלי; להוריד אותם 
לדיבור משותף, לניגון שהם מנגנים בינם לבין עצמם. לא פעם ולא 
פעמיים הם מתפרקים שם בבכיות על החוויה הרוחנית העוצמתית 
גם אני בדרך כלל  וערב במשך שבוע.  שהם עוברים מדי צהריים 
וצריך  מהחלל  נוחת  אני  כאילו  ממש  שבוע,  אחרי  מצמאה  יוצא 
לראות איך מגששים לחזור לעולם הזה. כל מי שנמצא בצמאה פעם 

בשיתוףאו פעמיים, מרגיש כך או דומה לכך".■

חיים
ב-

בפרשתנו פרשת 'ויצא' אנו עוברים משלב של יחידים לשלב 
של משפחה שלמה, שגם הוא  שלב בדרך להקמת עם שלם.

ומשפחתה  יולדת,   – אבינו  יעקב  של  אשתו   - שלאה  בעוד 
גדלה, רחל לא זוכה להיות חלק מהקמת עם ישראל. פתרונה 
הנה  "ותאמר  לכאורה:  מאוד,  מפתיע  זו  למצוקתה  רחל  של 
גם אנוכי ממנה"  ואבנה  ותלד על ברכי  אליה  בא  בלהה  אמתי 
)בראשית ל', ג'(. רחל אינה הראשונה המציעה פתרון 'נועז'  
זה, גם שרה הציעה פתרון זה לאברהם. אך, ישנו הבדל גדול 
ביניהן ביחס לפתרון זה: שרה אומרת לאברהם "הנה נא עצרני 
ה' מלדת בא נא אל שפחתי אולי אבנה ממנה...")בראשית ט"ז, 
ב'(. רחל מדגישה בדבריה - "ותלד על ברכיי", וכפי שתרגם 
אונקלוס: "תליד ואנא ארבי", היינו: היא תלד אבל אני אגדל 
את הילד. שרה וגם רחל רואות בלידת ילד על ידי השפחה - 
את הבניין האישי שלהן. אך  רחל מדגישה את העובדה שהיא 

תגדל את הילד.

כיצד לידת ילד על ידי השפחה יגרום לבניין שלהן?
משינוי  נגרם  הפוריות  לאי  הרפואי  שהפתרון  מפרשים  יש 
ליתן  ניתן  והקבלה(.  הכתב  ובספר  ברלב"ג  )עיין  פסיכולוגי 
לביאורם נופך נוסף: על פי הידוע היום, לחץ נפשי עקב אי 
הפוריות  בטיפולי  יותר על ההצלחה  לעיתים  פוריות מקשה 
235(.   על כן, לאחר שהן  )עיין ספר פוע"ה כרך שני עמוד 
ראו שכבר יש דור  המשך )אם כי לא ממעיהן( הצליחו אף 

הן להרות.

יש מהמפרשים שראו בפתרון זה  תפילה והוספת חסד, וציפו 
האימהות שבזכות כך יזכו גם הן ללדת )עיין רש"י ורמב"ן(.

הילד.  את  תגדל  שהיא   – נוסף  נדבך  הוסיפה  כאמור,  רחל, 
אפשרי  לא  זה  כשפיתרון  אך  ללדת  המצפים  ישנם  לעיתים 

פונים הם לפתרון של אימוץ.

שומרי  'אשרי   " כך:  כותבת  )נ'.(  כתובות  במסכת  הגמרא 
וכי אפשר לעשות צדקה בכל  משפט עושה צדקה בכל עת' 
ויתומה  יתום  המגדל  זה  אמר  נחמני  בר  רבי שמואל  עת?... 
- אחר שהעני  לעני  כסף   הנותן  ומשיאן". אדם  ביתו  בתוך 
השתמש בצדקה זו, הכסף כבר אינו קיים. אם כן, מהי צדקה 
שנעשית באופן תמידי? מבאר רבי שמואל בר נחמני - גידולו 

של ילד שאין מי שיגדלו. 

בספר חכמת שלמה )אבן העזר א'( ביאר שהמגדל יתום בביתו 
- הרי הוא ממש כמקיים מצוות פרייה ורביה.

רחל אינה רוצה רק שהשפחה תלד, אלא שהיא עצמה תדאג 
לגידולו הפיזי וחינוכו הרוחני, ובכך הוא יהיה ממש ילד שלה.   
חלק  הם  בלהה שפחתה,  בני  ונפתלי,  שדן  רחל  זכתה  ואכן, 
מהשבטים הבונים את עם ישראל )בשונה מישמעאל בנה של 
הגר(. ואף זכתה, כידוע, ללדת  בעצמה את יוסף ואת בנימין.

הרב ידידיה לביא | רב, יועץ ופוסק במכון 

צדקה תמידית
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ש
שליח  סלבטיצקי,  שבתי  הרב  של  מו 
כשליח  לפניו  הולך  באנטוורפן,  חב"ד 
באנטוורפן  לעדרים  תורה  המרביץ  נודע 
שבבלגיה ובד בבד מרצה מבוקש בעולם 

היהודי.

והופעתו  הבעל"ט  כסלו  י"ט  לקראת 
כאחד מאורחי הכבוד בהתוועדות הגדולה 
– הואיל  האומה  בבנייני  'צמאה'  אירועי  במסגרת  והמרכזית, 
הרב שבתי לגולל בפנינו בגוף ראשון ובגילוי לב את מסכת חייו 
מאז היותו נער בישיבת 'קול תורה' הירושלמית עד עצם היום 
הזה. בדבריו נחשפת מסכת של להט יוקד, דבקות במאור, אמת 
קורנת וגם התמודדות מופלאה ובלתי מובנת מאליה עם מניעות 

ועיכובים עד כדי העלמתם.

"נולדתי בשנת תשי"א בתל אביב למשפחה ליטאית טיפוסית", 
פותח הרב שבתי את סיפורו. "סבי היה ראש ישיבת 'אור החיים' 
בישיבת  לימד  ארצה,  כשעלה  חידושים.  ספרי  וחיבר  בוורשה 
'היכל התלמוד' בתל אביב. אבי היה יהודי ליטאי, ובהגיעי לגיל 

ישיבה שלח אותי אבי ללמוד בישיבת 'קול תורה' בירושלים".

'מבקשים'  של  קבוצה  עוד  עם  נמנה  הצעיר  סלבטיצקי  הרב 
הולכים  "היינו  ללימודיהם.  ותוכן  משמעות  להוסיף  שביקשו 
סיפר  אחת  פעם  ועוד.  מגור  זי"ע  ישראל'  ה'בית  של  לטישים 
לי  והציע  התניא  בספר  שיעור  שנפתח  החבורה  מבני  אחד  לי 
להצטרף. השיעור היה במחתרת ומי שמסר אותו היה רבי יוסף 
צבי הלוי סגל, ראש כולל 'צמח צדק'. כשנודע הדבר למשגיח, 
הוא הזהיר אותי שאם אלך לשיעורים הללו, אני עלול להיתפס 
לחסידות אבל אני אמרתי בביטחון שבעזרת ה' הכל יהיה בסדר".

סלבטיצקי  והרב  הסדר  על  התניא  בספר  התמקדו  השיעורים 
מעיד בעצמו כי "מה שבמיוחד תפס אותי היה הלימוד ב'שער 
הייחוד והאמונה'". תקופה מסוימת לאחר מכן חדלה פעילותו 
הסדירה של השיעור והבחור המבקש המשיך לחפש את נפשו 

במקומות אחרים.

ג' בישיבה, ערב  ויותר לאחר מכן, כשכבר היה בשיעור  כשנה 
אחד נזכר שבתי הצעיר כי הערב הוא ח"י אלול, יום הולדתם של 
הבעש"ט הקדוש ורבנו הזקן בעל התניא, וכי זהו יום התוועדות 
בחב"ד. מ'קול תורה' ששכנה אז בשכונת רחביה בירושלים נסע 
אל פאתי מאה שערים, שם שכנה ישיבת 'תורת אמת' החב"דית, 
להשתתף בהתוועדות שנערכה שם לרגל היום הקדוש. זה היה 

האירוע שהניב מפנה מטלטל בחייו.

בלתי לה' לבדו
ואני  והתארכה  "הלכה  סלבטיצקי,  הרב  נזכר  "ההתוועדות", 
בשעה  היה  האחרון  האוטובוס  השעון.  על  הזמן  כל  הבטתי 
כך  כל  הייתה  להישאר. ההתוועדות  לבסוף החלטתי  וחצי.   11
מעוררת ומושכת. היא הסתיימה בשעה שלוש לפנות בוקר. משם 

הלכתי לכותל המערבי ושפכתי את נפשי בבכייה".

מה כל כך הסעיר את נפשכם באותה התוועדות לילית?

הרכב  את  ייצר  שפורד  לאחר  החומרי:  מהעולם  דוגמא  "אתן 
והוא ענה: אדם  הראשון, שאלו אותו: מה היה הפטנט שלך? 
רגיל חושב על כך שהוא רוצה סוס טוב שרץ מהר. אני פשוט 
איך  בשאלה  ורק  אך  והתמקדתי  הסוס  על  לחשוב  הפסקתי 
לנסוע יותר מהר. אך האמת היא שגם החשיבה של פורד נשארת 
אנוכית בסופו של  והיא  יותר מהר,  לנסוע  איך  בעניין  מוגבלת 

דבר. 

"לפעמים אנחנו מקבלים עצות איך לעבוד את ה' יותר טוב או 
יותר 'מהר', אך למעשה נשארים באותה דרך ובאותו מצב. לעומת 
זאת, חסידות קוראת לאדם: צא מעצמך, אל תחפוץ בקב"ה כפי 
על  היום  כל  לחשוב  תפסיק  שלך,  בשכל  שלך,  בגדרים  שהוא 
יותר מאשר שליח של השי"ת.  עצמך. אתה אמור להרגיש לא 
הזוהר הקדוש מפרש את דיבורו הראשון של השי"ת לאברהם 
נצחי שהשכינה הקדושה מדברת אל  )"לך לך"( כדיבור  אבינו 
כל נשמה ונשמה ברדתה אל הגוף. המטרה היא להתבטל כלפי 
שמיא, להפסיק להיות מציאות נפרדת. לא לחשוב איך להטיב 

לך אלא להפוך לשליחו של השי"ת בכל רמ"ח ושס"ה.

"כמובן, אין הכוונה שעל האדם להיות עצוב ומכווץ. אדרבה, 

שליח חב"ד לאנטוורפן, הרב שבתי 
סלבטיצקי, מגולל בראיון מיוחד את מסכת 
חייו, מהיום הראשון שבו נקלע לשיעור 
תניא בסמוך לישיבת 'קול תורה' בה למד 
• כבר לא הבטתי בשעון: ההתוועדות 
הלילית במאה שערים ששינתה את חייו • 
גיליתי את הייעוד: הבכי הנסער ליד אבני 
הכותל בשעות הקטנות של ליל אותה 
התוועדות  • שב ואל תעשה: התשובה 
המפתיעה בה הורה לו הרבי שלא לעבור 
ללמוד בחב"ד • פה מפיק מרגליות: 
העצה הכפולה שהעניק לו הרבי 
להתמודד עם בעיית הגמגום 
• טופח על מנת להטפיח: 
הישיבה לילדי השלוחים 
שהפכה למגדלור מקומי 
והספרים שהיו לסיפור 
של הצלחה • ינצלו 
כוחותיהם במילואם: 
ההוראה שקיבל לעבור 
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ש
שליח  סלבטיצקי,  שבתי  הרב  של  מו 
כשליח  לפניו  הולך  באנטוורפן,  חב"ד 
באנטוורפן  לעדרים  תורה  המרביץ  נודע 
שבבלגיה ובד בבד מרצה מבוקש בעולם 

היהודי.

והופעתו  הבעל"ט  כסלו  י"ט  לקראת 
כאחד מאורחי הכבוד בהתוועדות הגדולה 
– הואיל  האומה  בבנייני  'צמאה'  אירועי  במסגרת  והמרכזית, 
הרב שבתי לגולל בפנינו בגוף ראשון ובגילוי לב את מסכת חייו 
מאז היותו נער בישיבת 'קול תורה' הירושלמית עד עצם היום 
הזה. בדבריו נחשפת מסכת של להט יוקד, דבקות במאור, אמת 
קורנת וגם התמודדות מופלאה ובלתי מובנת מאליה עם מניעות 

ועיכובים עד כדי העלמתם.

"נולדתי בשנת תשי"א בתל אביב למשפחה ליטאית טיפוסית", 
פותח הרב שבתי את סיפורו. "סבי היה ראש ישיבת 'אור החיים' 
בישיבת  לימד  ארצה,  כשעלה  חידושים.  ספרי  וחיבר  בוורשה 
'היכל התלמוד' בתל אביב. אבי היה יהודי ליטאי, ובהגיעי לגיל 

ישיבה שלח אותי אבי ללמוד בישיבת 'קול תורה' בירושלים".

'מבקשים'  של  קבוצה  עוד  עם  נמנה  הצעיר  סלבטיצקי  הרב 
הולכים  "היינו  ללימודיהם.  ותוכן  משמעות  להוסיף  שביקשו 
סיפר  אחת  פעם  ועוד.  מגור  זי"ע  ישראל'  ה'בית  של  לטישים 
לי  והציע  התניא  בספר  שיעור  שנפתח  החבורה  מבני  אחד  לי 
להצטרף. השיעור היה במחתרת ומי שמסר אותו היה רבי יוסף 
צבי הלוי סגל, ראש כולל 'צמח צדק'. כשנודע הדבר למשגיח, 
הוא הזהיר אותי שאם אלך לשיעורים הללו, אני עלול להיתפס 
לחסידות אבל אני אמרתי בביטחון שבעזרת ה' הכל יהיה בסדר".

סלבטיצקי  והרב  הסדר  על  התניא  בספר  התמקדו  השיעורים 
מעיד בעצמו כי "מה שבמיוחד תפס אותי היה הלימוד ב'שער 
הייחוד והאמונה'". תקופה מסוימת לאחר מכן חדלה פעילותו 
הסדירה של השיעור והבחור המבקש המשיך לחפש את נפשו 

במקומות אחרים.

ג' בישיבה, ערב  ויותר לאחר מכן, כשכבר היה בשיעור  כשנה 
אחד נזכר שבתי הצעיר כי הערב הוא ח"י אלול, יום הולדתם של 
הבעש"ט הקדוש ורבנו הזקן בעל התניא, וכי זהו יום התוועדות 
בחב"ד. מ'קול תורה' ששכנה אז בשכונת רחביה בירושלים נסע 
אל פאתי מאה שערים, שם שכנה ישיבת 'תורת אמת' החב"דית, 
להשתתף בהתוועדות שנערכה שם לרגל היום הקדוש. זה היה 

האירוע שהניב מפנה מטלטל בחייו.

בלתי לה' לבדו
ואני  והתארכה  "הלכה  סלבטיצקי,  הרב  נזכר  "ההתוועדות", 
בשעה  היה  האחרון  האוטובוס  השעון.  על  הזמן  כל  הבטתי 
כך  כל  הייתה  להישאר. ההתוועדות  לבסוף החלטתי  וחצי.   11
מעוררת ומושכת. היא הסתיימה בשעה שלוש לפנות בוקר. משם 

הלכתי לכותל המערבי ושפכתי את נפשי בבכייה".

מה כל כך הסעיר את נפשכם באותה התוועדות לילית?

הרכב  את  ייצר  שפורד  לאחר  החומרי:  מהעולם  דוגמא  "אתן 
והוא ענה: אדם  הראשון, שאלו אותו: מה היה הפטנט שלך? 
רגיל חושב על כך שהוא רוצה סוס טוב שרץ מהר. אני פשוט 
איך  בשאלה  ורק  אך  והתמקדתי  הסוס  על  לחשוב  הפסקתי 
לנסוע יותר מהר. אך האמת היא שגם החשיבה של פורד נשארת 
אנוכית בסופו של  והיא  יותר מהר,  לנסוע  איך  בעניין  מוגבלת 

דבר. 

"לפעמים אנחנו מקבלים עצות איך לעבוד את ה' יותר טוב או 
יותר 'מהר', אך למעשה נשארים באותה דרך ובאותו מצב. לעומת 
זאת, חסידות קוראת לאדם: צא מעצמך, אל תחפוץ בקב"ה כפי 
על  היום  כל  לחשוב  תפסיק  שלך,  בשכל  שלך,  בגדרים  שהוא 
יותר מאשר שליח של השי"ת.  עצמך. אתה אמור להרגיש לא 
הזוהר הקדוש מפרש את דיבורו הראשון של השי"ת לאברהם 
נצחי שהשכינה הקדושה מדברת אל  )"לך לך"( כדיבור  אבינו 
כל נשמה ונשמה ברדתה אל הגוף. המטרה היא להתבטל כלפי 
שמיא, להפסיק להיות מציאות נפרדת. לא לחשוב איך להטיב 

לך אלא להפוך לשליחו של השי"ת בכל רמ"ח ושס"ה.

"כמובן, אין הכוונה שעל האדם להיות עצוב ומכווץ. אדרבה, 

שליח חב"ד לאנטוורפן, הרב שבתי 
סלבטיצקי, מגולל בראיון מיוחד את מסכת 
חייו, מהיום הראשון שבו נקלע לשיעור 
תניא בסמוך לישיבת 'קול תורה' בה למד 
• כבר לא הבטתי בשעון: ההתוועדות 
הלילית במאה שערים ששינתה את חייו • 
גיליתי את הייעוד: הבכי הנסער ליד אבני 
הכותל בשעות הקטנות של ליל אותה 
התוועדות  • שב ואל תעשה: התשובה 
המפתיעה בה הורה לו הרבי שלא לעבור 
ללמוד בחב"ד • פה מפיק מרגליות: 
העצה הכפולה שהעניק לו הרבי 
להתמודד עם בעיית הגמגום 
• טופח על מנת להטפיח: 
הישיבה לילדי השלוחים 
שהפכה למגדלור מקומי 
והספרים שהיו לסיפור 
של הצלחה • ינצלו 
כוחותיהם במילואם: 
ההוראה שקיבל לעבור 
לאנטוורפן והמילים 
שמעניקות לו את הכוח 
עד עצם היום הזה 
בנימין ליפקין 
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על ידי שהאדם יוצא מעצמו ולא מתעסק כל הזמן במציאות שלו, והוא 
מרגיש כשליח ה', כצינור שמעביר את השכינה ואת האלוקות לעולם, 
בסופו של דבר הביטול שלו לה' והרצון לגלות את ה' בעולם גורם לו 
תענוג עצום. זו כבר לא תהיה הנאה וסיפוק של האגו כמו הנאה מרכב 
נוסף או מנת אוכל משובחת – זו הנאה מהביטול לה', מהביטול לאמת 

עצמה. זה כבר סוג אחר לגמרי של תענוג. טעמו וראו כי טוב ה'.

העצמית  במציאות  בעיסוק  הזמן  כל  כשנשארים  מהותי.  עניין  "זהו 
שלנו, יתכן שנעשה זאת בחשק ובמרץ בשביל השכר, אך יתכן ויהיו 
לנו ימים שלא יהיה לנו כוח לכך ובכל זאת נעבוד את השי"ת בכפיה. 
תורת החסידות משנה את הראש ומסבירה הפוך לחלוטין: מה שנדרש 

הוא ביטול מוחלט להשי"ת ולא לחשוב שאנחנו מרכז העניין.

"יש משל ומפורסם על חייל שהציל את הצאר והצאר שאל אותו מה 
הוא רוצה בתמורה. החייל ענה שהוא מעוניין בזוג מגפיים חדשות. כל 
הנוכחים החלו לצחוק והסבירו לו שהוא יכול לבקש להיות קצין בכיר 
וכעת החמיץ את ההזדמנות. אלא שבסופו של דבר זו אותה נקודה: גם 
זוג המגפיים וגם משרת הקצונה הם אותו סוג של בקשה – הם עבור 
החייל והם אינם משקפים את האמת שאותה האדם מחפש. הבעש"ט 

חידש סוג אחר של הישג, רמה אחרת לחלוטין: בלתי לה' לבדו.

"כשאתה יושב בהתוועדות, התחושה היא של אמת. אתה מרגיש שאתה 
להעביר  אפשר  אי  כלל  תחושה שבדרך  וזו  בעצמך  למי שאתה  חוזר 
בשיעור או בלימוד. בסיומה של אותה התוועדות, הסתכלתי על עבודת 

ה' באור אחר לחלוטין.

"בזמנו הכרתי בחור שלא היה מוכשר במיוחד אך השתדל לעשות מה 
שצריך. ומכיוון ששמע בשיחות המוסר שעל כל בחור לשאוף להיות 
'למדן' ו'גדול', היה לו ברור שזו המטרה. הוא שאל: כיצד יתכן שיממש 
אחד  המתאימים?  הכישרונות  את  כלל  לו  אין  אם  הזו  המטרה  את 
מהרבנים ענה לו: אם תתמיד ותשב ותלמד, תצליח. התשובה לא הניחה 

את דעתו. הוא בא אליי ואמר: אני לא מבין איפה הצדק בסיפור הזה. יש 
אנשים שקיבלו כישרונות יותר גדולים משלי ואני צריך להתאמץ הרבה 

יותר ואולי אוכל להשיג את מה שהם מצליחים להשיג בקלות.

"יעצתי לו לכתוב לרבי. הרבי כתב לו בתגובה שבמשנה נאמר במפורש: 
'אני לא נבראתי אלא לשמש את קוני' )לפי הגירסה שהרבי חיבבה ודרש 
לכוחות  בהתאם  השי"ת  את  לשמש  מוטל  אחד  כל  על  נפלאות(,  בה 
שניתנו לו. לא דורשים משום אדם דבר מעבר למימוש של כל הכוחות 
שהוא עצמו קיבל. התשובה שקיבל שינתה לו את כל החיים. כשישנה 
התחושה של 'אני לא נבראתי אלא לשמש את קוני' – זה התענוג הכי 

גדול שיכול להיות ולא צריך מעבר לזה".

אור וחיות נפשנו
מן  תכניתו המקורית של שבתי הצעיר הייתה להמשיך להיות תלמיד 
בימים שבהם  היה  זה  במקביל.  חסידות  וללמוד  תורה'  ב'קול  המניין 
לימוד חסידות חייב היה להיות במחתרת ולא ניתן לו מקום בישיבה. 
שלא  כדי  שלי,  החסידות  מספרי  השער  ועמודי  הכריכה  את  "הסרתי 
ישימו לב באיזה ספרים אני הוגה, וניסיתי להמשיך בחיי כמו שהבטחתי 

למשגיח", הוא מספר בחיוך.

בלילות  לברוח  "כשהתחלנו  רב.  זמן  נמשך  לא  הזה  הסידור  אבל 
בכפר  זצ"ל  קסלמן  חיים  שלמה  רבי  המשפיע  של  להתוועדויות 
חב"ד, כבר קלטנו שזה עולם אחר ואי אפשר להמשיך כך. אז הסקתי 
שהחסידות היא לא רק לימוד אלא זו צורת חיים שלמה. זו אווירה שאי 
אפשר לקלוט במקום אחר. זה כמו מה שאמר הרבי מלובביץ' לנשיא 
שז"ר בהביעו התנצלות על כך ששז"ר הגיע אליו לבקרו במקום שהרבי 
 – כאן  מקבל  שאתה  מה  אבל  בעצמי  אליך  לבוא  יכולתי  אליו:  יבוא 
להיות במעון קודשו של הרבי הריי"צ ולקבל את הקדושה הזו – לא 

"אחד הבחורים ישב 
בעיניים עצומות 
כשחוטמו נשען על 
אצבעו. בתחילה דימיתי 
בנפשי שהוא נרדם אך 
ראיתי שהראש שלו 
לא נשמט. שאלתי את 
הבחורים: הוא נרדם? 
והם אמרו: מה פתאום 
נרדם, הוא חושב 
חסידות"

הרב שבתי בהתוועדות בבנייני האומה לתוך הלילה
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יכולתי להעביר לך בדרך אחרת. 

מתפללים  כיצד  "ראיתי  שבתי,  הרב  נזכר  חב"ד",  בכפר  "בישיבה 
קפלן  לייב  אריה  ר'  היה  שזה  דומני  הבחורים,  אחד  ב'עבודה'. 
אצבעו.  על  נשען  כשחוטמו  עצומות  בעיניים  ישב  ממונטריאול, 
בתחילה דימיתי בנפשי הוא נרדם אך ראיתי שהראש שלו לא נשמט 
ונשאר על עומדו. שאלתי את הבחורים: הוא נרדם? והם אמרו: מה 

פתאום נרדם, הוא חושב חסידות.

"זה בעצם מה שאמר אדמו"ר הרש"ב זי"ע 
שתורת החסידות היא 'אור וחיות נפשנו': 
אחד  פרט  של  הוספה  ולא  חידוש  לא  זה 
או כמה פרטים. כל הפרטים קיימים אבל 

האור והחיות משנים אותם לבלי הכר.

השלוחים  לילדי  ישיבה  כאן  לנו  "יש 
)שאודותה נדבר להלן, ב.ל(. ישבתי פעם 
הגבוה  השיעור  תלמידי  עם  בהתוועדות 
בישיבה ושאלתי אותם: אתם זוכרים כיצד 
נכנסתם לישיבה? ענה לי אחד מהם: הרב, 
אני לא רוצה לזכור את אותה תקופה. לא 
תפילה  מהי  תורה,  באמת  מהי  אז  ידעתי 
ומהו השי"ת. זה נקרא 'אור וחיות נפשנו'. 

זה משנה את החיים לחלוטין".

במקום שלבו חפץ
הצעיר  בנם  של  בלבו  כי  להוריו  כשנודע 
חב"ד,  לכפר  לעבור  ההחלטה  גמלה 
כל  "לאורך  מהומה.  בבית  התחוללה 
וההתקרבות  החיפושים  של  התקופה 

הייתה  המקורית  התכנית  מכלום.  ידעו  לא  שלי  ההורים  לחסידות, 
שלאחר ישיבת 'קול תורה' אעבור ללמוד בפוניבז', וכשהודעתי שאני 

מעוניין לעבור ללמוד בכפר חב"ד, זה לא היה פשוט.

"אבא שלח אליי כל מיני רבנים שינסו לשכנע אותי ולהפעיל עליי לחץ. 
כתבתי לרבי שאני מעוניין לעבור לישיבה בכפר חב"ד אך ההורים שלי 
ועוד רבנים אומרים לי שלא לעבור לשם ואיני יודע מה לעשות. כולם 
אמרו לי: מדוע אתה כותב לרבי, הרי ברור שהוא יגיד לך לעבור לכפר. 
אך תשובת הרבי הממה את כולם: הרבי הקיף בעיגול את מה שכתבתי, 
שהוריי ועוד רבנים אומרים לי לא לעבור ואיני יודע כיצד עלי לנהוג, 

וכתב: 'ועל פי זה שב ואל תעשה'. 

"וזה מה שהפך אותי לחב"דניק", אומר הרב שבתי ומרים את קולו. 
"הרבי בעצם אמר: אם יש לך ספקות – אל תעבור. תפסתי פתאום שכל 
נכון כלל. הרבי  מה שהפחידו אותי שהרבי מנסה לצוד נשמות, אינו 

בעצם אמר לי: אם אתה מסתפק – אין צורך".

בבית  ההתנגדות  אך  הספקות  נעלמו  מכן  לאחר  ארוכה  לא  תקופה 
נותרה בעינה. שוב שאל שבתי את הרבי והפעם תשובת הרבי הייתה 
לנהוג "כעצת רב שאינו נוגע בדבר". ואכן הרבנים שנדרשו לשאלה, 
בצטטם  בפשטות  השיבו  הפוסקים',  'אוצר  מערכת  מרבני  אחד  בהם 
את דברי חז"ל: אין אדם למד אלא במקום שלבו חפץ. גם הגר"י לנדא 
זצ"ל, רבה של בני ברק, שנדרש לסוגיה, ציטט את דברי השולחן ערוך 

בעניין בחירת מקום לימודים לעומת כיבוד אב.

המעבר לישיבה בכפר חב"ד הפגיש את ר' שבתי באורח בלתי אמצעי 
עם המשפיע רבי שלמה חיים קסלמן שהיה כבר בערוב ימיו. הוא נזכר 
באפיזודה אופיינית. "פעם ניגשתי אליו ושאלתי בעצתו: אני עוסק זמן 
כן  אם  בחיוך:  ענה  חיים  ר' שלמה  מאומה.  מרגיש  ולא  בתפילה  רב 
אתה בן אדם? אני חשבתי שאתה מלאך". ר' שבתי השתדל בכל מאודו 
לספוג מהמשפיע ככל שרק יכול היה ואף היה מבקרו בבית הרפואה בו 

אושפז עקב מחלתו שממנה לא נרפא.

זמן מה לאחר פטירתו של רבי שלמה חיים קסלמן, הגיע ארצה המשפיע 
רבי מענדל פוטרפס זצ"ל שתפס את מקומו. נפשו של ר' שבתי נקשרה 
בנפשו של המשפיע. בעצתו, לא הצטרף שבתי לתלמידי כיתתו שנסעו 
ללמוד אצל הרבי, במסגרת ה'קבוצה', למשך שנה שלמה, אלא נותר 

בישיבה שנה נוספת כדי לבוא לרבי מוכן יותר.

לא להישאר במקום
לאורך שנות חייו הצעירות של ר' שבתי, ליווה אותו כצל אתגר בלתי 
לרבי,  שנסע  לפני  אחדים  חודשים  קשה.  מגמגום  סבל  הוא   - פוסק 
נפטרה אמו ל"ע. מפאת הגמגום שלו נמנע מלגשת לפני התיבה אלא 
הסתפק באמירת קדיש וגם את זאת לא עשה אלא במניין שיש בו עוד 

אומרי קדיש, כדי שאיש לא יבחין בגמגום שלו.

בהפליגו  נזכר  הוא  לרבי",  "כשהגענו 
לבית  "נכנסנו  תש"ל,  ניסן  לחודש 
לקראת  הכניסה,  בקומת  הקטן  המדרש 
לדעת  ביקשתי  תחילה  מנחה.  תפילת 
לאן אין מבטו של הרבי מופנה; הצביעו 
לי על המקום המדויק ושם עמדתי כי לא 
ייתקל  הרבי  רציתי שמבטו הקדוש של 
קדיש  אומר  בעודי  התפילה,  בתום  בי. 
וגיליתי  עיניי  את  לפתע  הרמתי  יתום, 

שהרבי מסתכל עליי ומתבונן בי".

בתארו  מבכי  נשנק  סלבטיצקי  הרב 
אמרו  יותר  "מאוחר  הזה.  הרגע  את 
זמן  כל  במשך  עליי  הסתכל  שהרבי  לי 
כמה  ונשנה  חזר  הדבר  הקדיש.  אמירת 
מעיד  הוא  התפילות",  במהלך  פעמים 

וההתרגשות ניכרת בקולו.

כשזכה להיכנס ליחידות, אחד הדברים 
לרבי  שהגיש  בפתק  הכתב  על  שהעלה 
היה הגמגום המקשה עליו. "הרבי הורה 
'חובת  בספר  הביטחון  שער  ללמוד  לי 
הלבבות' ולהתחזק בביטחון בהשי"ת". 
עצה  לו  העניק  הרבי  עת  באותה 
"הרבי  הזה.  היום  עד  אותו  המשמשת 
אמר לי שאם אני נתקע במילה מסוימת, 

"מה שנדרש הוא ביטול 
מוחלט להשי"ת ולא 
ניסיונות לנפח את 

המציאות שלנו, תהיה 
אמיתית ככל שתהיה, 
על ידי תורה ומצוות. 
ואם זה מה שנדרש 

מאיתנו, על ידי שנעשה 
זאת נגיע גם לשלמות 

האישית שלנו"
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על ידי שהאדם יוצא מעצמו ולא מתעסק כל הזמן במציאות שלו, והוא 
מרגיש כשליח ה', כצינור שמעביר את השכינה ואת האלוקות לעולם, 
בסופו של דבר הביטול שלו לה' והרצון לגלות את ה' בעולם גורם לו 
תענוג עצום. זו כבר לא תהיה הנאה וסיפוק של האגו כמו הנאה מרכב 
נוסף או מנת אוכל משובחת – זו הנאה מהביטול לה', מהביטול לאמת 

עצמה. זה כבר סוג אחר לגמרי של תענוג. טעמו וראו כי טוב ה'.

העצמית  במציאות  בעיסוק  הזמן  כל  כשנשארים  מהותי.  עניין  "זהו 
שלנו, יתכן שנעשה זאת בחשק ובמרץ בשביל השכר, אך יתכן ויהיו 
לנו ימים שלא יהיה לנו כוח לכך ובכל זאת נעבוד את השי"ת בכפיה. 
תורת החסידות משנה את הראש ומסבירה הפוך לחלוטין: מה שנדרש 

הוא ביטול מוחלט להשי"ת ולא לחשוב שאנחנו מרכז העניין.

"יש משל ומפורסם על חייל שהציל את הצאר והצאר שאל אותו מה 
הוא רוצה בתמורה. החייל ענה שהוא מעוניין בזוג מגפיים חדשות. כל 
הנוכחים החלו לצחוק והסבירו לו שהוא יכול לבקש להיות קצין בכיר 
וכעת החמיץ את ההזדמנות. אלא שבסופו של דבר זו אותה נקודה: גם 
זוג המגפיים וגם משרת הקצונה הם אותו סוג של בקשה – הם עבור 
החייל והם אינם משקפים את האמת שאותה האדם מחפש. הבעש"ט 

חידש סוג אחר של הישג, רמה אחרת לחלוטין: בלתי לה' לבדו.

"כשאתה יושב בהתוועדות, התחושה היא של אמת. אתה מרגיש שאתה 
להעביר  אפשר  אי  כלל  תחושה שבדרך  וזו  בעצמך  למי שאתה  חוזר 
בשיעור או בלימוד. בסיומה של אותה התוועדות, הסתכלתי על עבודת 

ה' באור אחר לחלוטין.

"בזמנו הכרתי בחור שלא היה מוכשר במיוחד אך השתדל לעשות מה 
שצריך. ומכיוון ששמע בשיחות המוסר שעל כל בחור לשאוף להיות 
'למדן' ו'גדול', היה לו ברור שזו המטרה. הוא שאל: כיצד יתכן שיממש 
אחד  המתאימים?  הכישרונות  את  כלל  לו  אין  אם  הזו  המטרה  את 
מהרבנים ענה לו: אם תתמיד ותשב ותלמד, תצליח. התשובה לא הניחה 

את דעתו. הוא בא אליי ואמר: אני לא מבין איפה הצדק בסיפור הזה. יש 
אנשים שקיבלו כישרונות יותר גדולים משלי ואני צריך להתאמץ הרבה 

יותר ואולי אוכל להשיג את מה שהם מצליחים להשיג בקלות.

"יעצתי לו לכתוב לרבי. הרבי כתב לו בתגובה שבמשנה נאמר במפורש: 
'אני לא נבראתי אלא לשמש את קוני' )לפי הגירסה שהרבי חיבבה ודרש 
לכוחות  בהתאם  השי"ת  את  לשמש  מוטל  אחד  כל  על  נפלאות(,  בה 
שניתנו לו. לא דורשים משום אדם דבר מעבר למימוש של כל הכוחות 
שהוא עצמו קיבל. התשובה שקיבל שינתה לו את כל החיים. כשישנה 
התחושה של 'אני לא נבראתי אלא לשמש את קוני' – זה התענוג הכי 

גדול שיכול להיות ולא צריך מעבר לזה".

אור וחיות נפשנו
מן  תכניתו המקורית של שבתי הצעיר הייתה להמשיך להיות תלמיד 
בימים שבהם  היה  זה  במקביל.  חסידות  וללמוד  תורה'  ב'קול  המניין 
לימוד חסידות חייב היה להיות במחתרת ולא ניתן לו מקום בישיבה. 
שלא  כדי  שלי,  החסידות  מספרי  השער  ועמודי  הכריכה  את  "הסרתי 
ישימו לב באיזה ספרים אני הוגה, וניסיתי להמשיך בחיי כמו שהבטחתי 

למשגיח", הוא מספר בחיוך.

בלילות  לברוח  "כשהתחלנו  רב.  זמן  נמשך  לא  הזה  הסידור  אבל 
בכפר  זצ"ל  קסלמן  חיים  שלמה  רבי  המשפיע  של  להתוועדויות 
חב"ד, כבר קלטנו שזה עולם אחר ואי אפשר להמשיך כך. אז הסקתי 
שהחסידות היא לא רק לימוד אלא זו צורת חיים שלמה. זו אווירה שאי 
אפשר לקלוט במקום אחר. זה כמו מה שאמר הרבי מלובביץ' לנשיא 
שז"ר בהביעו התנצלות על כך ששז"ר הגיע אליו לבקרו במקום שהרבי 
 – כאן  מקבל  שאתה  מה  אבל  בעצמי  אליך  לבוא  יכולתי  אליו:  יבוא 
להיות במעון קודשו של הרבי הריי"צ ולקבל את הקדושה הזו – לא 

"אחד הבחורים ישב 
בעיניים עצומות 
כשחוטמו נשען על 
אצבעו. בתחילה דימיתי 
בנפשי שהוא נרדם אך 
ראיתי שהראש שלו 
לא נשמט. שאלתי את 
הבחורים: הוא נרדם? 
והם אמרו: מה פתאום 
נרדם, הוא חושב 
חסידות"

הרב שבתי בהתוועדות בבנייני האומה לתוך הלילה
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יכולתי להעביר לך בדרך אחרת. 

מתפללים  כיצד  "ראיתי  שבתי,  הרב  נזכר  חב"ד",  בכפר  "בישיבה 
קפלן  לייב  אריה  ר'  היה  שזה  דומני  הבחורים,  אחד  ב'עבודה'. 
אצבעו.  על  נשען  כשחוטמו  עצומות  בעיניים  ישב  ממונטריאול, 
בתחילה דימיתי בנפשי הוא נרדם אך ראיתי שהראש שלו לא נשמט 
ונשאר על עומדו. שאלתי את הבחורים: הוא נרדם? והם אמרו: מה 

פתאום נרדם, הוא חושב חסידות.

"זה בעצם מה שאמר אדמו"ר הרש"ב זי"ע 
שתורת החסידות היא 'אור וחיות נפשנו': 
אחד  פרט  של  הוספה  ולא  חידוש  לא  זה 
או כמה פרטים. כל הפרטים קיימים אבל 

האור והחיות משנים אותם לבלי הכר.

השלוחים  לילדי  ישיבה  כאן  לנו  "יש 
)שאודותה נדבר להלן, ב.ל(. ישבתי פעם 
הגבוה  השיעור  תלמידי  עם  בהתוועדות 
בישיבה ושאלתי אותם: אתם זוכרים כיצד 
נכנסתם לישיבה? ענה לי אחד מהם: הרב, 
אני לא רוצה לזכור את אותה תקופה. לא 
תפילה  מהי  תורה,  באמת  מהי  אז  ידעתי 
ומהו השי"ת. זה נקרא 'אור וחיות נפשנו'. 

זה משנה את החיים לחלוטין".

במקום שלבו חפץ
הצעיר  בנם  של  בלבו  כי  להוריו  כשנודע 
חב"ד,  לכפר  לעבור  ההחלטה  גמלה 
כל  "לאורך  מהומה.  בבית  התחוללה 
וההתקרבות  החיפושים  של  התקופה 

הייתה  המקורית  התכנית  מכלום.  ידעו  לא  שלי  ההורים  לחסידות, 
שלאחר ישיבת 'קול תורה' אעבור ללמוד בפוניבז', וכשהודעתי שאני 

מעוניין לעבור ללמוד בכפר חב"ד, זה לא היה פשוט.

"אבא שלח אליי כל מיני רבנים שינסו לשכנע אותי ולהפעיל עליי לחץ. 
כתבתי לרבי שאני מעוניין לעבור לישיבה בכפר חב"ד אך ההורים שלי 
ועוד רבנים אומרים לי שלא לעבור לשם ואיני יודע מה לעשות. כולם 
אמרו לי: מדוע אתה כותב לרבי, הרי ברור שהוא יגיד לך לעבור לכפר. 
אך תשובת הרבי הממה את כולם: הרבי הקיף בעיגול את מה שכתבתי, 
שהוריי ועוד רבנים אומרים לי לא לעבור ואיני יודע כיצד עלי לנהוג, 

וכתב: 'ועל פי זה שב ואל תעשה'. 

"וזה מה שהפך אותי לחב"דניק", אומר הרב שבתי ומרים את קולו. 
"הרבי בעצם אמר: אם יש לך ספקות – אל תעבור. תפסתי פתאום שכל 
נכון כלל. הרבי  מה שהפחידו אותי שהרבי מנסה לצוד נשמות, אינו 

בעצם אמר לי: אם אתה מסתפק – אין צורך".

בבית  ההתנגדות  אך  הספקות  נעלמו  מכן  לאחר  ארוכה  לא  תקופה 
נותרה בעינה. שוב שאל שבתי את הרבי והפעם תשובת הרבי הייתה 
לנהוג "כעצת רב שאינו נוגע בדבר". ואכן הרבנים שנדרשו לשאלה, 
בצטטם  בפשטות  השיבו  הפוסקים',  'אוצר  מערכת  מרבני  אחד  בהם 
את דברי חז"ל: אין אדם למד אלא במקום שלבו חפץ. גם הגר"י לנדא 
זצ"ל, רבה של בני ברק, שנדרש לסוגיה, ציטט את דברי השולחן ערוך 

בעניין בחירת מקום לימודים לעומת כיבוד אב.

המעבר לישיבה בכפר חב"ד הפגיש את ר' שבתי באורח בלתי אמצעי 
עם המשפיע רבי שלמה חיים קסלמן שהיה כבר בערוב ימיו. הוא נזכר 
באפיזודה אופיינית. "פעם ניגשתי אליו ושאלתי בעצתו: אני עוסק זמן 
כן  אם  בחיוך:  ענה  חיים  ר' שלמה  מאומה.  מרגיש  ולא  בתפילה  רב 
אתה בן אדם? אני חשבתי שאתה מלאך". ר' שבתי השתדל בכל מאודו 
לספוג מהמשפיע ככל שרק יכול היה ואף היה מבקרו בבית הרפואה בו 

אושפז עקב מחלתו שממנה לא נרפא.

זמן מה לאחר פטירתו של רבי שלמה חיים קסלמן, הגיע ארצה המשפיע 
רבי מענדל פוטרפס זצ"ל שתפס את מקומו. נפשו של ר' שבתי נקשרה 
בנפשו של המשפיע. בעצתו, לא הצטרף שבתי לתלמידי כיתתו שנסעו 
ללמוד אצל הרבי, במסגרת ה'קבוצה', למשך שנה שלמה, אלא נותר 

בישיבה שנה נוספת כדי לבוא לרבי מוכן יותר.

לא להישאר במקום
לאורך שנות חייו הצעירות של ר' שבתי, ליווה אותו כצל אתגר בלתי 
לרבי,  שנסע  לפני  אחדים  חודשים  קשה.  מגמגום  סבל  הוא   - פוסק 
נפטרה אמו ל"ע. מפאת הגמגום שלו נמנע מלגשת לפני התיבה אלא 
הסתפק באמירת קדיש וגם את זאת לא עשה אלא במניין שיש בו עוד 

אומרי קדיש, כדי שאיש לא יבחין בגמגום שלו.

בהפליגו  נזכר  הוא  לרבי",  "כשהגענו 
לבית  "נכנסנו  תש"ל,  ניסן  לחודש 
לקראת  הכניסה,  בקומת  הקטן  המדרש 
לדעת  ביקשתי  תחילה  מנחה.  תפילת 
לאן אין מבטו של הרבי מופנה; הצביעו 
לי על המקום המדויק ושם עמדתי כי לא 
ייתקל  הרבי  רציתי שמבטו הקדוש של 
קדיש  אומר  בעודי  התפילה,  בתום  בי. 
וגיליתי  עיניי  את  לפתע  הרמתי  יתום, 

שהרבי מסתכל עליי ומתבונן בי".

בתארו  מבכי  נשנק  סלבטיצקי  הרב 
אמרו  יותר  "מאוחר  הזה.  הרגע  את 
זמן  כל  במשך  עליי  הסתכל  שהרבי  לי 
כמה  ונשנה  חזר  הדבר  הקדיש.  אמירת 
מעיד  הוא  התפילות",  במהלך  פעמים 

וההתרגשות ניכרת בקולו.

כשזכה להיכנס ליחידות, אחד הדברים 
לרבי  שהגיש  בפתק  הכתב  על  שהעלה 
היה הגמגום המקשה עליו. "הרבי הורה 
'חובת  בספר  הביטחון  שער  ללמוד  לי 
הלבבות' ולהתחזק בביטחון בהשי"ת". 
עצה  לו  העניק  הרבי  עת  באותה 
"הרבי  הזה.  היום  עד  אותו  המשמשת 
אמר לי שאם אני נתקע במילה מסוימת, 

"מה שנדרש הוא ביטול 
מוחלט להשי"ת ולא 
ניסיונות לנפח את 

המציאות שלנו, תהיה 
אמיתית ככל שתהיה, 
על ידי תורה ומצוות. 
ואם זה מה שנדרש 

מאיתנו, על ידי שנעשה 
זאת נגיע גם לשלמות 

האישית שלנו"
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לא להילחם ולהתאמץ להוציאה מפי אלא 
אחרת.  במילה  הדברים  את  לומר  לנסות 
זה גם כמסר כללי בחיים: אם  לקחתי את 
דרך  לחפש  צריך  מסוים,  בדבר  נתקעים 
גם  הרבי  מטרה".  לאותה  להגיע  אחרת 
הוסיף ובירך אותו בברכות רבות לעניין זה.

הרבי  שהעניק  שהברכה  להיווכח  מדהים 
הפכה  יחידות,  באותה  סלבטיצקי  לרב 
אותו למה שהוא כיום: מרצה מבוקש בכל 
מרחבי תבל. תלמידים שלמדו עמו באותה 
כיתה בטרם צאתו ללימודים בחצר הרבי, 
סיפרו לי כי לימים, כאשר בפעם הראשונה 

ונסעו  קמו  בירושלים,  בהתוועדות  כמרצה  מודעה  על  שמו  התנוסס 
שהיה  בפלא  עיניהם  במו  לחזות  כדי  חב"ד  בכפר  מגוריהם  ממקום 

בעיניהם כציפור המדברת. 

"באותה יחידות כתבתי לרבי שמאוד מטריד אותי מה התפקיד שלי – 
בלימוד תורה או ב'קירוב' ו'הפצה', במה עלי להשקיע את עיקר המאמץ. 
הרבי ענה כהאי לישנא: 'תפקיד של 'תמים' )הכינוי בעגה החב"דית לבן 
בשקידה  וללמוד  לשבת  הוא  ב.ל.(  תמימים',  ב'תומכי  הלומד  ישיבה 
והתמדה ועבודת התפילה'. בכך הורה לי הרבי אפוא להניח כל עניין 

נוסף לעתו ולזמנו ועתה להשתקע בלימוד תורה ובעבודת השי"ת". 

"ינצלו כוחותיהם במילואם"
מאיר  שמואל  ר'  בת  כלתו  לו  הוצעה  לפרקו,  שבתי  הרב  כשהגיע 
"התנאי  באנטוורפן.  חב"ד  חסידי  קהילת  מנכבדי  ז"ל,  זילברשטיין 
כנהוג  לכך".  הסכימה  וכלתי  ישראל  בארץ  שנגור  היה  שלי  הראשון 
באותם ימים,  נכנסו החתן והכלה לקראת חתונתם ליחידות אצל הרבי. 
אם  לעתידם,  בקשר  השונות  ההצעות  את  העלו  לרבי  שהגישו  בפתק 
לצאת לשליחות בארץ או להמשיך במה שהחתן החל לעסוק עוד קודם 

לכן, במסירת שיעורי חסידות בכפר חב"ד.

"הרבי שאל: מדוע אתם מתעניינים רק בהצעות מהארץ ולא בהצעות 
היהדות  בהפצת  רבות  לפעול  ניתן  באנטוורפן  לדוגמא  מחו"ל? 
זו לא הייתה אצלנו  והיינו בהלם.  יצאנו מחדרו של הרבי  והחסידות. 

אפילו הווה אמינא. 

ולא  בארץ  הצעות  על  להתעניין  ניסינו  בהם  חודשים  מספר  "לאחר 
נסענו שוב לרבי ושוב  מצאנו שום דבר מתאים, לקראת חודש תשרי 
עדיין  שאנחנו  לרבי  כתבנו  שהגשנו  בפתק  ליחידות.  להיכנס  זכינו 
ישראל  בארץ  אנו  עתה  ולעת  באנטוורפן,  הצעות  בחיפוש  עסוקים 
ועוסקים בהפצת תורת החסידות. הרבי נטל בידו הקדושה את הפתק 

אך לא פתח אותו אלא שאל מיד: ומה בנוגע לאנטוורפן? על אתר גמלה 
בליבנו ההחלטה שנגור באנטוורפן. ואכן נסענו לשם ישירות מניו יורק, 

מיד לאחר תשרי, כשלוחים של הרבי".

את פני הרב סלבטיצקי וזוגתו קידמה תקופה קשה ולא קלה. זעיר פה, 
כשברקע  יתרה,  הצלחה  ללא  שונות  בפעולות  לנקוט  ניסה  שם,  זעיר 
העיק תדיר עול הפרנסה. לאחר כשנה וחצי חשו הוא ורעייתו כי אינם 
מסוגלים ליותר. הם גם הרהיבו עוז וכתבו לרבי שהגיעו מים עד נפש, 
מאוד קשה להם, והציעו כי על בסיס קריאת הרבי באותה עת למסד 
ושהשלוחים  עושה שליח"  "שליח  בצורת  מפת השליחות  את  ולמנף 
יביאו תחתם שלוחים נוספים, "כתבנו כי ברצוננו להביא שליח נוסף, 
לחזור  נוכל  הזמן  במשך  אולי  תחתינו  יכהן  הוא  בה  תקופה  ולאחר 

לארץ".

"על מה שכתבנו שהגיעו מים עד נפש, הרבי כתב: 'ומכאן ולהבא יהיה 
כיתרון האור מן...'. וכדרכו בקודש, על פיה נזהר מלהזכיר כל ביטוי 
שלילי, במכוון לא רצה להמשיך ולהוסיף את התיבה 'חושך'. ובנוגע 
כוחותיהם  'ינצלו  וכתב:  מחק  הרבי  נוסף,  שליח  להביא  לאפשרות 
במילואם', והוסיף וכתב ברכה. כמובן, אז נעלמו מאיתנו כל הספקות. 
בשלב מסוים קיבלנו הוראה מהרבי לקנות דירה באנטוורפן, ואז הבנו 

שכאן נמצאת השליחות שלנו".

לנוכח קשיי הפרנסה של הזוג הצעיר, הציע חמיו של הרב סלבטיצקי 
לרבי בהיותו ביחידות, כי החתן יעסוק בתורה וחמיו יפרנסו, אך הרבי 
שלל זאת. הרבי גם שלל הצעה נוספת של החותן שהחתן יכהן כשליח 
תחת הרב בנימין גורודצקי, שהיה בא כוחו של הרבי באירופה. הרבי 
אמר שעל החתן להיות עצמאי. "בעניין הפרנסה אמר הרבי שאעסוק 
שעתיים-שלוש במסחר מדי יום, וזה גם יגרום לי להכיר אנשים, וגם זה 
יגרום להם להעריך אותי יותר, כשישמעו שאני מתפרנס מעבודה ולא 
והרבי ענה:  ויודע שלא אסכים,  מצדקה. חמי אמר שהוא מכיר אותי 

אמור לו זאת בשמי. 

"כמובן", מחדד הרב סלבטיצקי, "זו הייתה הוראה פרטית, ואי אפשר 
ללמוד ממנה לגבי שלוחים אחרים".

"שאלתי פעם את ר' 
מענדל, מה המטרה 
שלי? האם אני צריך 

לגרום לאנשים להפוך 
לחסידי חב"ד? הוא 
אמר לי: ממש לא. 
הרבי תובע מאיתנו 
להפיץ את תורת 

החסידות לכולם, אך 
לא להפוך את כולם 

לחב"דניקים"
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קולו של הרב סלבטיצקי שוב נשנק מבכי כשהוא נזכר ברגע נוסף שנסך 
הרבי.  של  בהתוועדות  פעם  נכחתי  שנים  "באותן  עילאיים.  כוחות  בו 
הרמתי כוסית 'לחיים' והרבי הביט לעברי במבט חודר, ענה לי 'לחיים 
ולברכה' והניף ידו הקדושה בעוז לעידודי. הרגע הזה נותר חקוק במוחי 

ומעניק לי כוח עד היום הזה".

חסידות לכל מבקש
הפעילות החב"דית באנטוורפן החלה לקרום עור וגידים. בית חב"ד גדול 
נפתח, וכעבור מספר שנים נקנה שטח נוסף שעליו נבנה בית חב"ד חדש. 
בהמשך קמו שורה של מוסדות שגולת הכותרת שלהם כיום הזה היא 
הישיבה לילדי השלוחים שאליה נוהרים שלוחים צעירים מהעולם כולו. 
זאת מלבד פעילות ענפה בהפצת היהדות בקרב יהודים שאינם שומרי 
תורה ומצוות לעת עתה, וכן בהפצת מעיינות החסידות בעיר על מגוון 

חוגיה. 

ההזדמנות  את  לנצל  ביקשנו  בשיחתנו 
ולתהות על טיבו של הקשר החם וההדוק 
בין חב"ד לבין כל קהילות וחצרות הקודש 

באנטוורפן.

הנקודה  על  מצביע  סלבטיצקי  הרב 
למסור  שהחל  בשיעור  החל,  הכול  שבה 
אבות,  בפרקי  לנשים  רבות  שנים  לפני 
הקפיד  במהלכו  גדול.  קהל  בהשתתפות 
מכל  רעיונות  החסידות  דברי  בין  לשלב 
מפיק  כפה  אומרם.  בשם  ישראל  גדולי 
לשלב  סלבטיצקי  הרב  השתדל  מרגליות 
ולקחים  סיפורים ממחישים  גם  בביאורים 

לחיי היום יום.

השיעור הזה פרץ את החומות, וכיום הרב 
בבתי מדרשות  שיעורים  מוסר  סלבטיצקי 
טשורטקוב,  בעלזא,  גור,  החוגים:  מכל 
לא  כנסת  בבתי  וגם  סאטמר,  ערלוי, 
חסידיים. כך נפלו המחיצות בין הקהילות. 
סלבטיצקי,  הרב  קובע  היא",  "האמת 
"שכיום איני מכיר כאן באנטוורפן מישהו 

שמתנגד לדרכה של חב"ד".

המוטו  את  סלבטיצקי  הרב  מעניק  וכאן 
שהוא בעצם סוד ההצלחה שלו בפעילותו 

הוא  מענדל",  ר'  את  פעם  "שאלתי  מקום.  ובכל  באנטוורפן  התורנית 
מגלה, "מה המטרה שלי? האם אני צריך לגרום לאנשים להפוך לחסידי 
תורת  את  להפיץ  מאיתנו  תובע  הרבי  לא.  ממש  לי:  אמר  הוא  חב"ד? 
החסידות לכולם, לא להפוך את כולם לחב"דניקים. כשמגיעים עם גישה 

כזו, אין כל חשש וגם רבים יותר באים בפועל ללמוד חסידות". 

מובהקים  סאטמר  חסידי  וכמה  כמה  "יש  ממחיש:  הוא  זאת  באומרו 
ביותר, מהיושבים ראשונה במלכות בית סאטמר, המשתתפים בקביעות 
מגיד-שיעור  להיות  מהם  אחד  נכנס  לאחרונה  רק  החסידות.  בשיעורי 

בישיבה שלנו.

כנסת  בית  זה  אותי:  ושאל  מצרפת,  יהודי  אצלנו  היה  תורה  "בשמחת 
חב"ד או בית כנסת כללי? הוא לא הבין את פשר כמות השטריימלים 
והמגבעות הליטאיות של הבאים להתוועדות. אך זהו הרצון של הרבי 
וזו הייתה המטרה והכוונה של רבנו הזקן: שתורת החסידות תגיע לכל 
החוגים ולכל הקהלים, אך אין שום מטרה לשנות את אורח חייהם של 

אנשים".

הרב  של  פניו  על  מתפשטת  רוח  קורת 
סלבטיצקי כשאנו משוחחים על הישיבה לילדי 
השלוחים שהוקמה בעירו, בראשות חתנו, הרב 
מתפעמים  "אנשים  טברדוביץ.  מענדל  מנחם 
של  המופלאה  ההתגשמות  לנוכח  קץ  אין  עד 
'הווי גולה למקום תורה', בראותם את התופעה 
בה בחורים בני שלוש-עשרה מגיעים מעשרים 
ושמונה מדינות שונות ללמוד כאן, ללא הורים 

ומשפחה, וגדלים אצלנו בתורה ויראת שמים.

צביונה  על  ללמד  שיכול  אחד  דבר  "הנה 
כאן  עשו  הבחורים  הישיבה:  של  הייחודי 
בדרכם  שנקרה  מי  לכל  לומר  'מבצע',  כעין 
סאטמר  וחסידי  ליטאים  אברכים  תורה.  דבר 
ניגשים אליי ומספרים לי בהתפעלות על בחור 
צעיר שעצר אותם ברחוב וביקש מהם לשמוע 
כך  כל  נהנו  סיפרו שהם  הם  מפיו.  תורה  דבר 
גם  כך  בעיניים.  )בערה(  ה'ברען'  את  לראות 
אנשים נהנים להשתתף בהתוועדויות הסוחפות 

ומלאות החיות הנערכות בישיבה".

את  גם  הניבו  הישיבה  של  ההצלחה  זרי 
סלבטיצקי.  הרב  של  הבאים  הפרויקטים 
שבט,  בי'  בהתוועדות  הבחורים  עם  "ישבנו 
בו עלה הרבי מלובביץ'  ליום  בשנת השבעים 
על כס ההנהגה. ביקשתי מכל אחד שיקבל על 
עצמו החלטה טובה לרגל היום הזה. קם אחד 
שאני  אמרתי  'והרב?'.  ושאל:  המשתתפים 
וכמה  כמה  להפצרת  להיענות  עצמי  על  נוטל 
יהודים להתחיל למסור שיעורים מקוונים. וכך 
יתיר,  ובחילא  היה, הדבר נמשך עד היום הזה 
והשיעורים מופצים בעולם כולו וכבר למעלה 
לא־ל  תהילות  בהם,  צפו  אנשים  מיליון  משני 
את  להעלות  התבקשתי  תקופה  לאחר  עליון. 
כבר  יצאו  ומאז  הכתב,  על  הללו  השיעורים 
יוצא  ובקרוב  התורה  פרשיות  סדר  על  ספרים 

לאור הספר על מועדי ישראל.

"השיעורים המועברים באמצעים אלה מגיעים 
לא  שכמעט  העולם  בקצות  רחוקים  לאנשים 
הייתה דרך אחרת להגיע אליהם. יש כאן מאפייה 
מפורסמת שנחשבת גם לאתר תיירותי. אין יהודי 
עוגה  בה  לקנות  נכנס  ולא  לאנטוורפן  שמגיע 
טובה. פעם אחת נכנסתי לשם, ואחד העובדים 
זיהה שאני חב"דניק, וביקש ממני למסור תודה 
סיפר  והוא  מה,  על  שאלתי  סלבטיצקי.  לרב 
בן בקולומביה שחזר בתשובה בזכות  לו  שיש 
השיעורים של הרב סלבטיצקי... צריכים לדעת 
לנצל את כל האפשרויות שיש לנו כדי להפיץ 
דברי יהדות וחסידות. אין לדעת עד כמה רחוק 
ייעודנו  וזה  תפקידנו  זה  כי  להגיע.  יכול  זה 

בחיים: להפיץ את המעיינות".■

"הרבי אמר לי 
שאם אתקע במילה 

מסוימת, שלא 
אתאמץ להוציאה 

מפי אלא אנסה לומר 
את הדברים במילה 

אחרת. כך גם בחיים: 
אם נתקעים בדבר 
מסוים, צריך לחפש 
דרך אחרת להגיע 

למטרה"
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לא להילחם ולהתאמץ להוציאה מפי אלא 
אחרת.  במילה  הדברים  את  לומר  לנסות 
זה גם כמסר כללי בחיים: אם  לקחתי את 
דרך  לחפש  צריך  מסוים,  בדבר  נתקעים 
גם  הרבי  מטרה".  לאותה  להגיע  אחרת 
הוסיף ובירך אותו בברכות רבות לעניין זה.

הרבי  שהעניק  שהברכה  להיווכח  מדהים 
הפכה  יחידות,  באותה  סלבטיצקי  לרב 
אותו למה שהוא כיום: מרצה מבוקש בכל 
מרחבי תבל. תלמידים שלמדו עמו באותה 
כיתה בטרם צאתו ללימודים בחצר הרבי, 
סיפרו לי כי לימים, כאשר בפעם הראשונה 

ונסעו  קמו  בירושלים,  בהתוועדות  כמרצה  מודעה  על  שמו  התנוסס 
שהיה  בפלא  עיניהם  במו  לחזות  כדי  חב"ד  בכפר  מגוריהם  ממקום 

בעיניהם כציפור המדברת. 

"באותה יחידות כתבתי לרבי שמאוד מטריד אותי מה התפקיד שלי – 
בלימוד תורה או ב'קירוב' ו'הפצה', במה עלי להשקיע את עיקר המאמץ. 
הרבי ענה כהאי לישנא: 'תפקיד של 'תמים' )הכינוי בעגה החב"דית לבן 
בשקידה  וללמוד  לשבת  הוא  ב.ל.(  תמימים',  ב'תומכי  הלומד  ישיבה 
והתמדה ועבודת התפילה'. בכך הורה לי הרבי אפוא להניח כל עניין 

נוסף לעתו ולזמנו ועתה להשתקע בלימוד תורה ובעבודת השי"ת". 

"ינצלו כוחותיהם במילואם"
מאיר  שמואל  ר'  בת  כלתו  לו  הוצעה  לפרקו,  שבתי  הרב  כשהגיע 
"התנאי  באנטוורפן.  חב"ד  חסידי  קהילת  מנכבדי  ז"ל,  זילברשטיין 
כנהוג  לכך".  הסכימה  וכלתי  ישראל  בארץ  שנגור  היה  שלי  הראשון 
באותם ימים,  נכנסו החתן והכלה לקראת חתונתם ליחידות אצל הרבי. 
אם  לעתידם,  בקשר  השונות  ההצעות  את  העלו  לרבי  שהגישו  בפתק 
לצאת לשליחות בארץ או להמשיך במה שהחתן החל לעסוק עוד קודם 

לכן, במסירת שיעורי חסידות בכפר חב"ד.

"הרבי שאל: מדוע אתם מתעניינים רק בהצעות מהארץ ולא בהצעות 
היהדות  בהפצת  רבות  לפעול  ניתן  באנטוורפן  לדוגמא  מחו"ל? 
זו לא הייתה אצלנו  והיינו בהלם.  יצאנו מחדרו של הרבי  והחסידות. 

אפילו הווה אמינא. 

ולא  בארץ  הצעות  על  להתעניין  ניסינו  בהם  חודשים  מספר  "לאחר 
נסענו שוב לרבי ושוב  מצאנו שום דבר מתאים, לקראת חודש תשרי 
עדיין  שאנחנו  לרבי  כתבנו  שהגשנו  בפתק  ליחידות.  להיכנס  זכינו 
ישראל  בארץ  אנו  עתה  ולעת  באנטוורפן,  הצעות  בחיפוש  עסוקים 
ועוסקים בהפצת תורת החסידות. הרבי נטל בידו הקדושה את הפתק 

אך לא פתח אותו אלא שאל מיד: ומה בנוגע לאנטוורפן? על אתר גמלה 
בליבנו ההחלטה שנגור באנטוורפן. ואכן נסענו לשם ישירות מניו יורק, 

מיד לאחר תשרי, כשלוחים של הרבי".

את פני הרב סלבטיצקי וזוגתו קידמה תקופה קשה ולא קלה. זעיר פה, 
כשברקע  יתרה,  הצלחה  ללא  שונות  בפעולות  לנקוט  ניסה  שם,  זעיר 
העיק תדיר עול הפרנסה. לאחר כשנה וחצי חשו הוא ורעייתו כי אינם 
מסוגלים ליותר. הם גם הרהיבו עוז וכתבו לרבי שהגיעו מים עד נפש, 
מאוד קשה להם, והציעו כי על בסיס קריאת הרבי באותה עת למסד 
ושהשלוחים  עושה שליח"  "שליח  בצורת  מפת השליחות  את  ולמנף 
יביאו תחתם שלוחים נוספים, "כתבנו כי ברצוננו להביא שליח נוסף, 
לחזור  נוכל  הזמן  במשך  אולי  תחתינו  יכהן  הוא  בה  תקופה  ולאחר 

לארץ".

"על מה שכתבנו שהגיעו מים עד נפש, הרבי כתב: 'ומכאן ולהבא יהיה 
כיתרון האור מן...'. וכדרכו בקודש, על פיה נזהר מלהזכיר כל ביטוי 
שלילי, במכוון לא רצה להמשיך ולהוסיף את התיבה 'חושך'. ובנוגע 
כוחותיהם  'ינצלו  וכתב:  מחק  הרבי  נוסף,  שליח  להביא  לאפשרות 
במילואם', והוסיף וכתב ברכה. כמובן, אז נעלמו מאיתנו כל הספקות. 
בשלב מסוים קיבלנו הוראה מהרבי לקנות דירה באנטוורפן, ואז הבנו 

שכאן נמצאת השליחות שלנו".

לנוכח קשיי הפרנסה של הזוג הצעיר, הציע חמיו של הרב סלבטיצקי 
לרבי בהיותו ביחידות, כי החתן יעסוק בתורה וחמיו יפרנסו, אך הרבי 
שלל זאת. הרבי גם שלל הצעה נוספת של החותן שהחתן יכהן כשליח 
תחת הרב בנימין גורודצקי, שהיה בא כוחו של הרבי באירופה. הרבי 
אמר שעל החתן להיות עצמאי. "בעניין הפרנסה אמר הרבי שאעסוק 
שעתיים-שלוש במסחר מדי יום, וזה גם יגרום לי להכיר אנשים, וגם זה 
יגרום להם להעריך אותי יותר, כשישמעו שאני מתפרנס מעבודה ולא 
והרבי ענה:  ויודע שלא אסכים,  מצדקה. חמי אמר שהוא מכיר אותי 

אמור לו זאת בשמי. 

"כמובן", מחדד הרב סלבטיצקי, "זו הייתה הוראה פרטית, ואי אפשר 
ללמוד ממנה לגבי שלוחים אחרים".

"שאלתי פעם את ר' 
מענדל, מה המטרה 
שלי? האם אני צריך 

לגרום לאנשים להפוך 
לחסידי חב"ד? הוא 
אמר לי: ממש לא. 
הרבי תובע מאיתנו 
להפיץ את תורת 

החסידות לכולם, אך 
לא להפוך את כולם 

לחב"דניקים"
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קולו של הרב סלבטיצקי שוב נשנק מבכי כשהוא נזכר ברגע נוסף שנסך 
הרבי.  של  בהתוועדות  פעם  נכחתי  שנים  "באותן  עילאיים.  כוחות  בו 
הרמתי כוסית 'לחיים' והרבי הביט לעברי במבט חודר, ענה לי 'לחיים 
ולברכה' והניף ידו הקדושה בעוז לעידודי. הרגע הזה נותר חקוק במוחי 

ומעניק לי כוח עד היום הזה".

חסידות לכל מבקש
הפעילות החב"דית באנטוורפן החלה לקרום עור וגידים. בית חב"ד גדול 
נפתח, וכעבור מספר שנים נקנה שטח נוסף שעליו נבנה בית חב"ד חדש. 
בהמשך קמו שורה של מוסדות שגולת הכותרת שלהם כיום הזה היא 
הישיבה לילדי השלוחים שאליה נוהרים שלוחים צעירים מהעולם כולו. 
זאת מלבד פעילות ענפה בהפצת היהדות בקרב יהודים שאינם שומרי 
תורה ומצוות לעת עתה, וכן בהפצת מעיינות החסידות בעיר על מגוון 

חוגיה. 

ההזדמנות  את  לנצל  ביקשנו  בשיחתנו 
ולתהות על טיבו של הקשר החם וההדוק 
בין חב"ד לבין כל קהילות וחצרות הקודש 

באנטוורפן.

הנקודה  על  מצביע  סלבטיצקי  הרב 
למסור  שהחל  בשיעור  החל,  הכול  שבה 
אבות,  בפרקי  לנשים  רבות  שנים  לפני 
הקפיד  במהלכו  גדול.  קהל  בהשתתפות 
מכל  רעיונות  החסידות  דברי  בין  לשלב 
מפיק  כפה  אומרם.  בשם  ישראל  גדולי 
לשלב  סלבטיצקי  הרב  השתדל  מרגליות 
ולקחים  סיפורים ממחישים  גם  בביאורים 

לחיי היום יום.

השיעור הזה פרץ את החומות, וכיום הרב 
בבתי מדרשות  שיעורים  מוסר  סלבטיצקי 
טשורטקוב,  בעלזא,  גור,  החוגים:  מכל 
לא  כנסת  בבתי  וגם  סאטמר,  ערלוי, 
חסידיים. כך נפלו המחיצות בין הקהילות. 
סלבטיצקי,  הרב  קובע  היא",  "האמת 
"שכיום איני מכיר כאן באנטוורפן מישהו 

שמתנגד לדרכה של חב"ד".

המוטו  את  סלבטיצקי  הרב  מעניק  וכאן 
שהוא בעצם סוד ההצלחה שלו בפעילותו 

הוא  מענדל",  ר'  את  פעם  "שאלתי  מקום.  ובכל  באנטוורפן  התורנית 
מגלה, "מה המטרה שלי? האם אני צריך לגרום לאנשים להפוך לחסידי 
תורת  את  להפיץ  מאיתנו  תובע  הרבי  לא.  ממש  לי:  אמר  הוא  חב"ד? 
החסידות לכולם, לא להפוך את כולם לחב"דניקים. כשמגיעים עם גישה 

כזו, אין כל חשש וגם רבים יותר באים בפועל ללמוד חסידות". 

מובהקים  סאטמר  חסידי  וכמה  כמה  "יש  ממחיש:  הוא  זאת  באומרו 
ביותר, מהיושבים ראשונה במלכות בית סאטמר, המשתתפים בקביעות 
מגיד-שיעור  להיות  מהם  אחד  נכנס  לאחרונה  רק  החסידות.  בשיעורי 

בישיבה שלנו.

כנסת  בית  זה  אותי:  ושאל  מצרפת,  יהודי  אצלנו  היה  תורה  "בשמחת 
חב"ד או בית כנסת כללי? הוא לא הבין את פשר כמות השטריימלים 
והמגבעות הליטאיות של הבאים להתוועדות. אך זהו הרצון של הרבי 
וזו הייתה המטרה והכוונה של רבנו הזקן: שתורת החסידות תגיע לכל 
החוגים ולכל הקהלים, אך אין שום מטרה לשנות את אורח חייהם של 

אנשים".

הרב  של  פניו  על  מתפשטת  רוח  קורת 
סלבטיצקי כשאנו משוחחים על הישיבה לילדי 
השלוחים שהוקמה בעירו, בראשות חתנו, הרב 
מתפעמים  "אנשים  טברדוביץ.  מענדל  מנחם 
של  המופלאה  ההתגשמות  לנוכח  קץ  אין  עד 
'הווי גולה למקום תורה', בראותם את התופעה 
בה בחורים בני שלוש-עשרה מגיעים מעשרים 
ושמונה מדינות שונות ללמוד כאן, ללא הורים 

ומשפחה, וגדלים אצלנו בתורה ויראת שמים.

צביונה  על  ללמד  שיכול  אחד  דבר  "הנה 
כאן  עשו  הבחורים  הישיבה:  של  הייחודי 
בדרכם  שנקרה  מי  לכל  לומר  'מבצע',  כעין 
סאטמר  וחסידי  ליטאים  אברכים  תורה.  דבר 
ניגשים אליי ומספרים לי בהתפעלות על בחור 
צעיר שעצר אותם ברחוב וביקש מהם לשמוע 
כך  כל  נהנו  סיפרו שהם  הם  מפיו.  תורה  דבר 
גם  כך  בעיניים.  )בערה(  ה'ברען'  את  לראות 
אנשים נהנים להשתתף בהתוועדויות הסוחפות 

ומלאות החיות הנערכות בישיבה".

את  גם  הניבו  הישיבה  של  ההצלחה  זרי 
סלבטיצקי.  הרב  של  הבאים  הפרויקטים 
שבט,  בי'  בהתוועדות  הבחורים  עם  "ישבנו 
בו עלה הרבי מלובביץ'  ליום  בשנת השבעים 
על כס ההנהגה. ביקשתי מכל אחד שיקבל על 
עצמו החלטה טובה לרגל היום הזה. קם אחד 
שאני  אמרתי  'והרב?'.  ושאל:  המשתתפים 
וכמה  כמה  להפצרת  להיענות  עצמי  על  נוטל 
יהודים להתחיל למסור שיעורים מקוונים. וכך 
יתיר,  ובחילא  היה, הדבר נמשך עד היום הזה 
והשיעורים מופצים בעולם כולו וכבר למעלה 
לא־ל  תהילות  בהם,  צפו  אנשים  מיליון  משני 
את  להעלות  התבקשתי  תקופה  לאחר  עליון. 
כבר  יצאו  ומאז  הכתב,  על  הללו  השיעורים 
יוצא  ובקרוב  התורה  פרשיות  סדר  על  ספרים 

לאור הספר על מועדי ישראל.

"השיעורים המועברים באמצעים אלה מגיעים 
לא  שכמעט  העולם  בקצות  רחוקים  לאנשים 
הייתה דרך אחרת להגיע אליהם. יש כאן מאפייה 
מפורסמת שנחשבת גם לאתר תיירותי. אין יהודי 
עוגה  בה  לקנות  נכנס  ולא  לאנטוורפן  שמגיע 
טובה. פעם אחת נכנסתי לשם, ואחד העובדים 
זיהה שאני חב"דניק, וביקש ממני למסור תודה 
סיפר  והוא  מה,  על  שאלתי  סלבטיצקי.  לרב 
בן בקולומביה שחזר בתשובה בזכות  לו  שיש 
השיעורים של הרב סלבטיצקי... צריכים לדעת 
לנצל את כל האפשרויות שיש לנו כדי להפיץ 
דברי יהדות וחסידות. אין לדעת עד כמה רחוק 
ייעודנו  וזה  תפקידנו  זה  כי  להגיע.  יכול  זה 

בחיים: להפיץ את המעיינות".■

"הרבי אמר לי 
שאם אתקע במילה 

מסוימת, שלא 
אתאמץ להוציאה 

מפי אלא אנסה לומר 
את הדברים במילה 

אחרת. כך גם בחיים: 
אם נתקעים בדבר 
מסוים, צריך לחפש 
דרך אחרת להגיע 

למטרה"



התוועדות
ת דו ע ו ו ת ה

ן נדב כה רב  ה

ספר 
המרגוע 
לתשושי 
נפש

יש אנשים שמצטערים שפיתחו 
מוּדעוּת עצמית, לפני זה החיים שלהם 
היו הרבה יותר קלים... < מה הייתה 
הטעות הבסיסית של ר' שמואל, ואיך 
תיקן אותו הרבי הריי"צ < שווה לעבור 
לתודעה של הנפש האלוקית, הדברים 
ייראו לנו אחרת לגמרי < החסיד נכנס 
לחדר של האדמו"ר הזקן ולא הפסיק 
לדבר על עצמו, עד שהרבי טלטל אותו

אתה  למה  אחיך?  כמו  לא  אתה  למה 
לא כמו החבר מהכיתה?

אתם מכירים את זה. לצערנו יש דור שלם 
שגדל על המשפטים האלה. דור שגידלו 
אחר.  מישהו  להיות  צריך  שהוא  אותו 
גישה זו יוצרת אצל האדם רגשי נחיתות. 
הוא מרגיש שהוא עצמו אינו מספיק טוב, 
אבל אם יהיה כמו האח / החבר / מישהו 
יהיה  הוא  גם  או-אז   – 'מוצלח'  אחר 
'נחשב'. נוצרות אצל האדם ציפיות לא 
נכונות, והוא מוצא את עצמו מתאכזב 

ממצבו פעם אחר פעם.
מביאה  גם  זו  תחושה  בכך,  דיי  לא  אם 

אותו לרגשי אשמה; הוא מרגיש אשם על 
שהוא לא מספיק טוב.

שלמדנו  למה  אנטיתזה  היא  זו  גישה 
ממאורות  מאניפולי,  זושא  מרבי 
המגיד  תלמידי  הראשונים,  החסידות 
ממזריטש. הוא היה נוהג לומר, שכאשר 
חושש  הוא  אין  האמת,  לעולם  יעלה 
שישאלו אותו למה לא היה כמו אברהם 
אבינו, ולמה לא הגיע למדריגתו של אחיו 
 – אחד  מדבר  מוטרד  הוא  אלימלך;  רבי 

שישאלו אותו מדוע לא היה זושא!

אדמו"ר  כותב  התניא  לספר  בהקדמה 
בספר  שילמד  שמי  הספר,  מחבר  הזקן, 
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מה שכן עלול לקרות, סיים הרבי, שהאות תכוסה במעט אבק, וכאן צריך 
מכיוון  וזוהרת,  חוזרת  האות  ואז  האבק,  את  לנגב  השני  ליהודי  לעזור 

שבפנימיותה הייתה תמיד שלמה.

כשעוברים לתודעה הזאת, כבר לא משנה לנו מה יאמרו ומה יחשבו 
עלינו, כי הנפש האלוקית אינה יכולה לאבד את ערכה העצמי, את 
הקשר העצמותי שיש לה עם בורא העולם. בתודעה של הנפש הזאת ברור 
קיבלנו  שכן  שלנו,  ביתרונות  להתגאות  מה  לנו  ואין  מלמעלה,  שהכול 
אותם מהקב"ה כדי שנשתמש בהם להפיץ אור בעולם. מצד שני אין לנו 
וקיבלנו אותם כדי  מה להתבייש בחסרונות שלנו, כי גם הם מהקב"ה, 

לעבוד עליהם ולתקן אותם.

כשנחיה בתודעה הזאת, גם היחס להצלחות וכישלונות ישתנה. כי נבין 
שיש דבר הרבה יותר עמוק ומשמעותי בחיים מהישגים. יש בנו מהות 

אמיתית, והיא העיקר.
המהות  את  להרגיש  אט-אט  מתחילים  התניא,  ספר  את  כשלומדים 
העצמי  הערך  את  מרגישים  האלוקית.  הנשמה  את  שלנו,  האמיתית 
האמיתי שלנו, ומתחילים לחיות לפי התודעה הזאת. ואז ממילא החיים 

נעשים שלווים יותר.

אבל מובן שישיבה בשלווה אינה המטרה. לחיות בתודעה של הנפש 
האלוקית זו משימת חיים, עבודה יום-יומית שמוטלת על כולנו. כי 
ברגש הטבעי שלנו אנחנו תמיד מרגישים את הנפש הבהמית יותר מכפי 
הטבעית  התודעה  נתאמץ,  לא  אם  האלוקית.  הנפש  את  חשים  שאנו 

הבהמית תשתלט עלינו וניסחף עם הזרם.

לימוד  היא  האלוקית  התודעה  את  בנו  לעורר  הטובות  הדרכים  אחת 
פנימיות התורה. 

של  הגוף  ונשמה.  גוף  יש  בתורה  גם  ונשמה,  גוף  יש  שבאדם  כשם 
התורה זה ההלכות, הדיונים על הצדדים המעשיים של המצוות, מה 
צריך לעשות בפועל. ואילו הנשמה של התורה זה הסודות, הפנימיות, 
את  לקיים  עלינו  בכלל  ולמה  מצווה  כל  ההסברים העמוקים שמאחורי 

המצוות.

כשלומדים את הנשמה של התורה, מתחילים להרגיש את הנשמה שבנו, 
וזה הצעד הראשון בדרך לחיים שלווים ובעלי תודעה אלוקית.

אמנם הנפש האלוקית היא המהות האמיתית שלנו, אבל בספר התניא 
את  קיבלה  הבהמית  הנפש  ודווקא  השנית",  "הנפש  נקראת  היא 

הבכורה והיא מכוּנה הנפש הראשונה.
הראשונה?  היא  הבהמית  הנפש  מדוע  הדבר?  ייתכן  איך  לכאורה, 
בפשטות הסיבה היא שהנפש האלוקית נכנסת לגוף רק עם הכניסה לעול 
מצוות, בגיל בר-מצווה לבנים ובת-מצווה לבנות )שאז הוא "גמר ועיקר 
כניסת הנפש הקדושה", שו"ע אדמו"ר הזקן(, אבל על זה עצמו אפשר 
לשאול אותה שאלה – מדוע הקב"ה עשה כך שהנפש הבהמית תיכנס 

ראשונה והנפש האלוקית תהיה שנייה?

כדי לענות על שאלה זו, יש להתבונן רגע כיצד בכלל אדם צריך להתייחס 
לנפש הבהמית שלו, ועד כמה צריך בכלל להתייחס אליה. אולי מוטב 

לראות רק את הטוב ולא להביט בשלילי?
אמנם אי-אפשר להתעלם מהשלילי. כל מי שפיתח אפילו קצת מוּדעוּת 
עצמית מודע לקיומו של צד אגואיסטי, אנוכי, בתוכו. יש בו צד שרואה 
של  לאינטרסים  ובראשונה  בראש  ודואג  המציאות,  כמרכז  עצמו  את 

הזה ימצא מרגוע לנפשו. מניסיון של שנים בלימוד תניא, אני יכול להעיד 
שזה נכון. באמת זה קורה. ספר התניא מביא שלווה לחיי האדם.

אבל איך הוא עושה את זה? מה יש בספר הזה שמרגיע כל-כך?

רבים מתהלכים כיום לא מרוצים; מרגישים חסרים, לא ממומשים. יש שאף 
חשים רגשי נחיתות ואשמה, דבר שמכניס אותם ללחצים ולדאגות.

בספר התניא מקבלים תשובות לשתי הבעיות האלה. האדם אינו צריך 
ציפיות  למלא  לנסות  צריך  אינו  והאדם  לא;  מי שהוא  להיות  לנסות 
שאחרים תולים בו. האדם צריך להכיר את עצמו באמת; לדעת מי הוא, מה 

הכוחות והכלים שקיבל מלמעלה, ולנצל במלואו את הפוטנציאל שקיבל.

אני בטוח שלמדתם תניא, לפחות קצת. אתם זוכרים שספר התניא מנחיל 
את האיזון הזה כבר בתחילתו. הוא מלמד אותנו שבכל אחד ואחד מאיתנו 
את  שמחיה  הנפש  בנו  יש  אלוקית.  ונפש  בהמית  נפש  נפשות,  שתי  יש 
גופנו, ואיתה אנחנו חיים ביום-יום. היא זו שרוצה לאכול, לשתות וליהנות 
מהעולם. היא זו שמתעצבנת כשמרגיזים אותה; שנפגעת כשמעליבים 
הנכנסת  והיא  הצלחה;  חווים  כשאנחנו  אחרים  על  שמתגאה  אותה; 

לדיכאון כשאנחנו נכשלים.

אם נחיה עם התודעה של הנפש הבהמית בלבד, יהיו לנו חיים קשים מאוד. 
נצטרך כל הזמן לרַצות את הסביבה ולקבל ממנה אישור שאנחנו שווים, כדי 
להרגיש טוב עם עצמנו. נצטרך כל הזמן להגיע להישגים ולהביא תוצאות, 
כדי להרגיש על הגובה, ולא נחמוק מנפילות, כשאיננו עומדים בציפיות של 
עצמנו. האמת היא, שגם כשנצליח לא ניהנה מזה, כי נהיה כל הזמן 

מלאי חשש מהכישלון שעלול לבוא ולהפיל אותנו.
אבל יש בנו עוד נפש, נפש אלוקית, ואם נעבור לחיות בתודעה שלה, אם 
נרכיב את המשקפיים שלה ונסתכל בעדם על החיים – הדברים ייראו לנו 

אחרת לגמרי.

בראייה של הנפש הזאת יש לנו ערך עצמי אמיתי שאינו תלוי בסביבה. 
הנפש הזאת היא חלק אלוקה ממעל ממש, חלק מהבורא, ודבר זה אינו 
יכול להשתנות. לא משנה לאן נלך ומה נעשה, לא משנה כמה נרד ונשקע 

– היא תמיד תישאר חלק אלוקה ממעל ממש.

לחיים.

מסופר על החסיד ר' שמואל לויטין, שפעם אחת יצא בשליחות הרבי 
למטרת  אותו  שאל  שפגש  אחד  יהודי  יהודים.  לקרב  הריי"צ מלובביץ 
בואו ומה בעצם הוא רוצה להשיג. החסיד חשב מה לענות לו ועלתה בדעתו 

תשובה מקורית.

 עם ישראל הוא כמו ספר תורה, אמר לו. כל יהודי הוא כמו אות קדושה. 
לפעמים אות בספר התורה נמחקה וחסר לה קצת דיו, וזה עלול לפסול את 
לכן צריך לתקן את האות ולפעול שתהיה שלמה ומאירה.  כל הספר. 

באתי אליך כדי שה'אות' שלך תאיר ותהיה שלמה.
כשהחסיד חזר, סיפר לרבי מה שאמר לאותו יהודי. פניו של הרבי הרצינו 
מאוד. הרבי אמר לו שלא נכון לומר משל כזה. אי-אפשר לומר שהנשמה 

של יהודי היא כמו אות שנמחקה.

שאל החסיד: אם כן, מה אפשר לומר? ענה לו הרבי: נשמה של יהודי היא 
נשמה של יהודי  יכול להתקלף ולהימחק.  לא כמו דיו על קלף, שהכתב 
דבר אחד, שאי-אפשר  הן  והאבן  היא  אות החקוקה באבן.  כמו  היא 
להפריד ביניהן. כך נשמתו של יהודי מאוחדת תמיד עם הקב"ה ואי-אפשר 

לנתק את היהודי מהקב"ה.

מתוך הספר החדש 
"בשעריך התניא" 

שיושק ביריד החסידות 
 בבנייני האומה 

בי"ט כסלו
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התוועדות
ת דו ע ו ו ת ה

ן נדב כה רב  ה

ספר 
המרגוע 
לתשושי 
נפש

יש אנשים שמצטערים שפיתחו 
מוּדעוּת עצמית, לפני זה החיים שלהם 
היו הרבה יותר קלים... < מה הייתה 
הטעות הבסיסית של ר' שמואל, ואיך 
תיקן אותו הרבי הריי"צ < שווה לעבור 
לתודעה של הנפש האלוקית, הדברים 
ייראו לנו אחרת לגמרי < החסיד נכנס 
לחדר של האדמו"ר הזקן ולא הפסיק 
לדבר על עצמו, עד שהרבי טלטל אותו

אתה  למה  אחיך?  כמו  לא  אתה  למה 
לא כמו החבר מהכיתה?

אתם מכירים את זה. לצערנו יש דור שלם 
שגדל על המשפטים האלה. דור שגידלו 
אחר.  מישהו  להיות  צריך  שהוא  אותו 
גישה זו יוצרת אצל האדם רגשי נחיתות. 
הוא מרגיש שהוא עצמו אינו מספיק טוב, 
אבל אם יהיה כמו האח / החבר / מישהו 
יהיה  הוא  גם  או-אז   – 'מוצלח'  אחר 
'נחשב'. נוצרות אצל האדם ציפיות לא 
נכונות, והוא מוצא את עצמו מתאכזב 

ממצבו פעם אחר פעם.
מביאה  גם  זו  תחושה  בכך,  דיי  לא  אם 

אותו לרגשי אשמה; הוא מרגיש אשם על 
שהוא לא מספיק טוב.

שלמדנו  למה  אנטיתזה  היא  זו  גישה 
ממאורות  מאניפולי,  זושא  מרבי 
המגיד  תלמידי  הראשונים,  החסידות 
ממזריטש. הוא היה נוהג לומר, שכאשר 
חושש  הוא  אין  האמת,  לעולם  יעלה 
שישאלו אותו למה לא היה כמו אברהם 
אבינו, ולמה לא הגיע למדריגתו של אחיו 
 – אחד  מדבר  מוטרד  הוא  אלימלך;  רבי 

שישאלו אותו מדוע לא היה זושא!

אדמו"ר  כותב  התניא  לספר  בהקדמה 
בספר  שילמד  שמי  הספר,  מחבר  הזקן, 
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מה שכן עלול לקרות, סיים הרבי, שהאות תכוסה במעט אבק, וכאן צריך 
מכיוון  וזוהרת,  חוזרת  האות  ואז  האבק,  את  לנגב  השני  ליהודי  לעזור 

שבפנימיותה הייתה תמיד שלמה.

כשעוברים לתודעה הזאת, כבר לא משנה לנו מה יאמרו ומה יחשבו 
עלינו, כי הנפש האלוקית אינה יכולה לאבד את ערכה העצמי, את 
הקשר העצמותי שיש לה עם בורא העולם. בתודעה של הנפש הזאת ברור 
קיבלנו  שכן  שלנו,  ביתרונות  להתגאות  מה  לנו  ואין  מלמעלה,  שהכול 
אותם מהקב"ה כדי שנשתמש בהם להפיץ אור בעולם. מצד שני אין לנו 
וקיבלנו אותם כדי  מה להתבייש בחסרונות שלנו, כי גם הם מהקב"ה, 

לעבוד עליהם ולתקן אותם.

כשנחיה בתודעה הזאת, גם היחס להצלחות וכישלונות ישתנה. כי נבין 
שיש דבר הרבה יותר עמוק ומשמעותי בחיים מהישגים. יש בנו מהות 

אמיתית, והיא העיקר.
המהות  את  להרגיש  אט-אט  מתחילים  התניא,  ספר  את  כשלומדים 
העצמי  הערך  את  מרגישים  האלוקית.  הנשמה  את  שלנו,  האמיתית 
האמיתי שלנו, ומתחילים לחיות לפי התודעה הזאת. ואז ממילא החיים 

נעשים שלווים יותר.

אבל מובן שישיבה בשלווה אינה המטרה. לחיות בתודעה של הנפש 
האלוקית זו משימת חיים, עבודה יום-יומית שמוטלת על כולנו. כי 
ברגש הטבעי שלנו אנחנו תמיד מרגישים את הנפש הבהמית יותר מכפי 
הטבעית  התודעה  נתאמץ,  לא  אם  האלוקית.  הנפש  את  חשים  שאנו 

הבהמית תשתלט עלינו וניסחף עם הזרם.

לימוד  היא  האלוקית  התודעה  את  בנו  לעורר  הטובות  הדרכים  אחת 
פנימיות התורה. 

של  הגוף  ונשמה.  גוף  יש  בתורה  גם  ונשמה,  גוף  יש  שבאדם  כשם 
התורה זה ההלכות, הדיונים על הצדדים המעשיים של המצוות, מה 
צריך לעשות בפועל. ואילו הנשמה של התורה זה הסודות, הפנימיות, 
את  לקיים  עלינו  בכלל  ולמה  מצווה  כל  ההסברים העמוקים שמאחורי 

המצוות.

כשלומדים את הנשמה של התורה, מתחילים להרגיש את הנשמה שבנו, 
וזה הצעד הראשון בדרך לחיים שלווים ובעלי תודעה אלוקית.

אמנם הנפש האלוקית היא המהות האמיתית שלנו, אבל בספר התניא 
את  קיבלה  הבהמית  הנפש  ודווקא  השנית",  "הנפש  נקראת  היא 

הבכורה והיא מכוּנה הנפש הראשונה.
הראשונה?  היא  הבהמית  הנפש  מדוע  הדבר?  ייתכן  איך  לכאורה, 
בפשטות הסיבה היא שהנפש האלוקית נכנסת לגוף רק עם הכניסה לעול 
מצוות, בגיל בר-מצווה לבנים ובת-מצווה לבנות )שאז הוא "גמר ועיקר 
כניסת הנפש הקדושה", שו"ע אדמו"ר הזקן(, אבל על זה עצמו אפשר 
לשאול אותה שאלה – מדוע הקב"ה עשה כך שהנפש הבהמית תיכנס 

ראשונה והנפש האלוקית תהיה שנייה?

כדי לענות על שאלה זו, יש להתבונן רגע כיצד בכלל אדם צריך להתייחס 
לנפש הבהמית שלו, ועד כמה צריך בכלל להתייחס אליה. אולי מוטב 

לראות רק את הטוב ולא להביט בשלילי?
אמנם אי-אפשר להתעלם מהשלילי. כל מי שפיתח אפילו קצת מוּדעוּת 
עצמית מודע לקיומו של צד אגואיסטי, אנוכי, בתוכו. יש בו צד שרואה 
של  לאינטרסים  ובראשונה  בראש  ודואג  המציאות,  כמרכז  עצמו  את 

הזה ימצא מרגוע לנפשו. מניסיון של שנים בלימוד תניא, אני יכול להעיד 
שזה נכון. באמת זה קורה. ספר התניא מביא שלווה לחיי האדם.

אבל איך הוא עושה את זה? מה יש בספר הזה שמרגיע כל-כך?

רבים מתהלכים כיום לא מרוצים; מרגישים חסרים, לא ממומשים. יש שאף 
חשים רגשי נחיתות ואשמה, דבר שמכניס אותם ללחצים ולדאגות.

בספר התניא מקבלים תשובות לשתי הבעיות האלה. האדם אינו צריך 
ציפיות  למלא  לנסות  צריך  אינו  והאדם  לא;  מי שהוא  להיות  לנסות 
שאחרים תולים בו. האדם צריך להכיר את עצמו באמת; לדעת מי הוא, מה 

הכוחות והכלים שקיבל מלמעלה, ולנצל במלואו את הפוטנציאל שקיבל.

אני בטוח שלמדתם תניא, לפחות קצת. אתם זוכרים שספר התניא מנחיל 
את האיזון הזה כבר בתחילתו. הוא מלמד אותנו שבכל אחד ואחד מאיתנו 
את  שמחיה  הנפש  בנו  יש  אלוקית.  ונפש  בהמית  נפש  נפשות,  שתי  יש 
גופנו, ואיתה אנחנו חיים ביום-יום. היא זו שרוצה לאכול, לשתות וליהנות 
מהעולם. היא זו שמתעצבנת כשמרגיזים אותה; שנפגעת כשמעליבים 
הנכנסת  והיא  הצלחה;  חווים  כשאנחנו  אחרים  על  שמתגאה  אותה; 

לדיכאון כשאנחנו נכשלים.

אם נחיה עם התודעה של הנפש הבהמית בלבד, יהיו לנו חיים קשים מאוד. 
נצטרך כל הזמן לרַצות את הסביבה ולקבל ממנה אישור שאנחנו שווים, כדי 
להרגיש טוב עם עצמנו. נצטרך כל הזמן להגיע להישגים ולהביא תוצאות, 
כדי להרגיש על הגובה, ולא נחמוק מנפילות, כשאיננו עומדים בציפיות של 
עצמנו. האמת היא, שגם כשנצליח לא ניהנה מזה, כי נהיה כל הזמן 

מלאי חשש מהכישלון שעלול לבוא ולהפיל אותנו.
אבל יש בנו עוד נפש, נפש אלוקית, ואם נעבור לחיות בתודעה שלה, אם 
נרכיב את המשקפיים שלה ונסתכל בעדם על החיים – הדברים ייראו לנו 

אחרת לגמרי.

בראייה של הנפש הזאת יש לנו ערך עצמי אמיתי שאינו תלוי בסביבה. 
הנפש הזאת היא חלק אלוקה ממעל ממש, חלק מהבורא, ודבר זה אינו 
יכול להשתנות. לא משנה לאן נלך ומה נעשה, לא משנה כמה נרד ונשקע 

– היא תמיד תישאר חלק אלוקה ממעל ממש.

לחיים.

מסופר על החסיד ר' שמואל לויטין, שפעם אחת יצא בשליחות הרבי 
למטרת  אותו  שאל  שפגש  אחד  יהודי  יהודים.  לקרב  הריי"צ מלובביץ 
בואו ומה בעצם הוא רוצה להשיג. החסיד חשב מה לענות לו ועלתה בדעתו 

תשובה מקורית.

 עם ישראל הוא כמו ספר תורה, אמר לו. כל יהודי הוא כמו אות קדושה. 
לפעמים אות בספר התורה נמחקה וחסר לה קצת דיו, וזה עלול לפסול את 
לכן צריך לתקן את האות ולפעול שתהיה שלמה ומאירה.  כל הספר. 

באתי אליך כדי שה'אות' שלך תאיר ותהיה שלמה.
כשהחסיד חזר, סיפר לרבי מה שאמר לאותו יהודי. פניו של הרבי הרצינו 
מאוד. הרבי אמר לו שלא נכון לומר משל כזה. אי-אפשר לומר שהנשמה 

של יהודי היא כמו אות שנמחקה.

שאל החסיד: אם כן, מה אפשר לומר? ענה לו הרבי: נשמה של יהודי היא 
נשמה של יהודי  יכול להתקלף ולהימחק.  לא כמו דיו על קלף, שהכתב 
דבר אחד, שאי-אפשר  הן  והאבן  היא  אות החקוקה באבן.  כמו  היא 
להפריד ביניהן. כך נשמתו של יהודי מאוחדת תמיד עם הקב"ה ואי-אפשר 

לנתק את היהודי מהקב"ה.

מתוך הספר החדש 
"בשעריך התניא" 

שיושק ביריד החסידות 
 בבנייני האומה 

בי"ט כסלו
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באנו  לא  שליחות.  משימה,  תפקיד,  לנו  יש  שלנו. 
לקבל, באנו לתת.

הכול  כאלה,  במשקפיים  החיים  על  מסתכל  כשאדם 
יכול  הוא  איפה  הזמן  כל  מחפש  לא  הוא  כי  משתנה. 

לדאוג לעצמו, אלא הוא מחפש לעזור לאחרים.

עשיר  שהיה  הזקן  אדמו"ר  של  חסיד  על  מסופר 
אלמנות  להרבה  שעזר  גדול,  צדקה  בעל  גדול, 
וירד  מוצלחת  לא  עסקה  עשה  אחד  ויום  ויתומים, 
מנכסיו. הוא הלך אל אדמו"ר הזקן והתחיל לבכות. הוא 
לא בכה על מצבו. הוא בכה על שרצה לעזור ליתומים 

ואלמנות וכעת הוא לא יכול לעשות זאת.

אדמו"ר הזקן ענה לו: עד עכשיו אמרת מה אתה צריך, 
אך האם שאלת את עצמך לשם מה צריכים אותך?
זו השאלה שכל אחד ואחת צריכים לשאול את עצמם.

האנשים  רוב  פשוטה.  בדוגמה  זאת  להמחיש  אפשר 
כעל  עצמם  ועל  מסעדה  כעל  העולם  על  מסתכלים 
לעולם  שיש  ממה  וליהנות  לקבל  באו  הם  לקוחות. 
את  מוצאים  הם  במסעדה,  לקוח  כמו  ואז,  להציע. 

עצמם מתלוננים על האוכל ועל השירות...
הלקוח  אינך  לא!  לאדם:  אומרת  החסידות 
ליהנות  באת  לא  המלצר!  אתה  במסעדה; 

ולדאוג לעצמך; באת לעזור לאחרים.
הרים  מלובביץ  הרבי  שבדורנו  היא  האמת 
לא  אנחנו  מזה:  גבוה  יותר  עוד  אותנו 
הולך  היום  בסוף  מלצר  כי  המלצרים, 
למסעדה.  מחויבות  מרגיש  ואינו  הביתה, 
שלו.  שהמסעדה  מרגיש  אינו  המלצר 
ה',  של  שלוחים  שכולנו  הרבי אמר 
ובזה הפך אותנו לשותפים במסעדה. 

כל  ובאמת  שליח,  כל  חסיד,  כל 
וצריך להיות שותף של  יכול  יהודי 
הצד  תיקון  של  במשימה  הקב"ה 
שותף  העולם.  תיקון  הבהמי, 
במשימה של הפיכת העולם ממקום 
שמסתיר את הקב"ה למקום שמגלה 
אותו – וזו בעצם המשימה להבאת 

הגאולה.

רגע  כל  כזאת,  בתודעה  כשחיים 
עמוקה  משמעות  מקבל  בחיים 
מתמלאים  החיים  יותר.  הרבה 
וייעוד  שליחות  של  תחושה 

בלתי-פוסקים.

לכך  הסיבה  זו  אופן,  בכל 
הבהמית  הנפש  שבתניא 
הראשונה.  הנפש  נקראת 
)רק(  היא  האלוקית  הנפש 
שהנפש  מכיוון  השנית,  הנפש 
המטרה,  היא  הבהמית 
אין  לעולם.  ירדנו  ובשבילה 
לנו מה להצטער על קיומה. 
להפך, עלינו לשמוח שקיבלנו 
עבודה, קיבלנו משימה, קיבלנו 

שליחות – לעבוד איתה. 

להתחיל  רק  נשאר  עכשיו 
הנכונה.  בדרך  בה  להשתמש 
לא לתת לה להיות זו שמובילה 
אחריה  להיגרר  לא  אותנו. 
להיות  אלא  נמוכים.  למקומות 
בכוחות  ולהשתמש  המובילים, 
והגברת  התורה  למען  שלה 
לחיים  לחיים  הטובים.  המעשים 

ולברכה!

עצמו. לפעמים קצת מבהיל לגלות את זה... 

על שפיתחו  אנשים שמצטערים  יש  יודעים,  אתם  בכלל, 
היו  חייהם  לכן  שקודם  אומרים  הם  עצמית...  מוּדעוּת 
הרבה יותר קלים... חיים על אוטומט, זורמים, בלי לחשוב 
פעמיים, בלי לעצור ולהתבונן אם עשיתי את הדבר הנכון או 
לא; אם זה בא מהצד האנוכי שבי; אם המניע שלי הוא אגו 

נטו או שיש משהו מעבר.

אז במה צריך להתמקד, בצד האלוקי שיש בי או בצד הבהמי? 
לחשוב שיש בי רק צד אלוקי ולהתעלם מהצד האחר, זה לא 
מציאותי. זו גם לא האמת, וזה גם לא מתאפשר, כי זה הצד 
שאני  הזמן  כל  לחשוב  שני,  מצד  הזמן.  רוב  בנו  המורגש 
אגואיסט, אינטרסנטי, בהמי – גם לא יעשה לי טוב. הרי מי 
שיחשוב כל היום כמה הוא לא בסדר, בסופו של דבר באמת 
למיטה  ייכנס  בדיכאון,  ישקע  שפשוט  או  בסדר.  יהיה  לא 
את  לבצע  יוכל  שלא  בטח  כלום.  לעשות  כוח  לו  יהיה  ולא 

שליחותו בעולם.

תחשבו רגע על תלמיד תזזיתי. כזה שגופו לא בנוי לשבת 
על ספסל הלימודים שש שעות ביום. אבל זה בדיוק מה 

שדורשים ממנו כל השנים בבית הספר. מה יקרה לו?

שוב  לו  יאמרו  המורים  וכל  בזה,  יעמוד  שלא  מובן 
יעשה אחת  ושוב כמה הוא לא בסדר. בשלב מסוים 

מהשתיים, ייקח את דברי המורים ברצינות ויתייאש 
מה  ויעשה  כלל  להם  יקשיב  שלא  או  מהחיים, 

שמתחשק לו.

אז היכן נמצא שביל הזהב שכולם מחפשים? 
אדמו"ר הזקן מדריך אותנו בספר התניא, שמצד 

לחיות  ולא  האמת  את  לדעת  תמיד  צריך  אחד 
גם צד  בנו  יש  בדמיונות. אנחנו לא צדיקים. 
שנמשך לדברים שליליים. יש בנו צד שדואג 
אחרים.  חשבון  על  זה  אם  וגם  לעצמו,  רק 
ומתעניין  רוחניות  על  חושב  שאינו  צד 
להתעלם  אי-אפשר  קיים,  זה  בחומריות. 

מזה!

אשמה  רגשי  לפתח  אסור  שני,  מצד 
רגשות  הם  אשמה  רגשי  כן,  זה.  בגלל 
לנו להניח להם להיכנס  ואסור  שליליים, 
שטוב  הסבורים  יש  אמנם  חיינו.  לתוך 

עם  זה  את  )ומבלבלים  אשמה  לחוש 
חזרה בתשובה(, אבל בפועל הרגשות 
האלה מפילים אותנו, מדכדכים אותנו 
ומונעים מאיתנו לבצע את המשימות 

המוטלות עלינו. 

מהחיים  חלק  היא  הבהמית  הנפש 
הוא  מהבורא.  לנו  ניתנה  היא  שלנו. 
זה  כזאת.  נפש  לנו  שתהיה  שקבע 

בסדר גמור.

הזאת  שהנפש  לדעת  שעלינו  אלא 
ניתנה לנו לא כדי שנניח לה לשלוט 
שלנו  מהתיקון  חלק  שזה  אלא  בנו, 
היא  שלנו  השליחות  עיקר  בעולם. 
בעבודה איתה – לתקן אותה, לרומם 
האדיר  בכוח  להשתמש  ואף  אותה, 
וטוב  אור  להוסיף  כדי  בה  שיש 

בעולם.

הנשמה )האלוקית( עצמה אינה 
צריכה תיקון, אומר בעל התניא 
)תניא, פרק לז(. הנשמה לא ירדה 
ירדה  היא  עצמה.  לצורך  לעולם 
הבהמית,  הנפש  את  לתקן  כדי 

ואת העולם שמסביבה.

זו תובנה עמוקה מאוד, שמשנה את 
ירדנו  לא  כל ההסתכלות על החיים. 

האישית  לשלימות  להגיע  כדי  לכאן 
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שלנו. יש לנו תפקיד, משימה, שליחות. לא באנו 
לקבל, באנו לתת.

כשאדם מסתכל על החיים במשקפיים כאלה, הכול 
משתנה. כי הוא לא מחפש כל הזמן איפה הוא יכול 

לדאוג לעצמו, אלא הוא מחפש לעזור לאחרים.

מסופר על חסיד של אדמו"ר הזקן שהיה עשיר 
גדול, בעל צדקה גדול, שעזר להרבה אלמנות 
ויתומים, ויום אחד עשה עסקה לא מוצלחת וירד 
מנכסיו. הוא הלך אל אדמו"ר הזקן והתחיל לבכות. הוא 
לא בכה על מצבו. הוא בכה על שרצה לעזור ליתומים 

ואלמנות וכעת הוא לא יכול לעשות זאת.

אדמו"ר הזקן ענה לו: עד עכשיו אמרת מה אתה צריך, 
אך האם שאלת את עצמך לשם מה צריכים אותך?
זו השאלה שכל אחד ואחת צריכים לשאול את עצמם.

אפשר להמחיש זאת בדוגמה פשוטה. רוב האנשים 
מסתכלים על העולם כעל מסעדה ועל עצמם כעל 
לקוחות. הם באו לקבל וליהנות ממה שיש לעולם 
להציע. ואז, כמו לקוח במסעדה, הם מוצאים את 

עצמם מתלוננים על האוכל ועל השירות...
החסידות אומרת לאדם: לא! אינך הלקוח 
במסעדה; אתה המלצר! לא באת ליהנות 

ולדאוג לעצמך; באת לעזור לאחרים.
האמת היא שבדורנו הרבי מלובביץ הרים 
אותנו עוד יותר גבוה מזה: אנחנו לא 
המלצרים, כי מלצר בסוף היום הולך 
הביתה, ואינו מרגיש מחויבות למסעדה. 
המלצר אינו מרגיש שהמסעדה שלו. 
הרבי אמר שכולנו שלוחים של ה', 
ובזה הפך אותנו לשותפים במסעדה. 

כל חסיד, כל שליח, ובאמת כל 
יהודי יכול וצריך להיות שותף של 
הקב"ה במשימה של תיקון הצד 
הבהמי, תיקון העולם. שותף 
במשימה של הפיכת העולם ממקום 
שמסתיר את הקב"ה למקום שמגלה 
אותו – וזו בעצם המשימה להבאת 

הגאולה.

כשחיים בתודעה כזאת, כל רגע 
בחיים מקבל משמעות עמוקה 
הרבה יותר. החיים מתמלאים 
תחושה של שליחות וייעוד 

בלתי-פוסקים.

בכל אופן, זו הסיבה לכך 
שבתניא הנפש הבהמית 
נקראת הנפש הראשונה. 
הנפש האלוקית היא )רק( 
הנפש השנית, מכיוון שהנפש 
הבהמית היא המטרה, 
ובשבילה ירדנו לעולם. אין 
לנו מה להצטער על קיומה. 
להפך, עלינו לשמוח שקיבלנו 
עבודה, קיבלנו משימה, קיבלנו 

שליחות – לעבוד איתה. 

עכשיו נשאר רק להתחיל 
להשתמש בה בדרך הנכונה. 
לא לתת לה להיות זו שמובילה 
אותנו. לא להיגרר אחריה 
למקומות נמוכים. אלא להיות 
המובילים, ולהשתמש בכוחות 
שלה למען התורה והגברת 
המעשים הטובים. לחיים לחיים 

ולברכה!

עצמו. לפעמים קצת מבהיל לגלות את זה... 
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לא; אם זה בא מהצד האנוכי שבי; אם המניע שלי הוא אגו 

נטו או שיש משהו מעבר.

אז במה צריך להתמקד, בצד האלוקי שיש בי או בצד הבהמי? 
לחשוב שיש בי רק צד אלוקי ולהתעלם מהצד האחר, זה לא 
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שדורשים ממנו כל השנים בבית הספר. מה יקרה לו?

מובן שלא יעמוד בזה, וכל המורים יאמרו לו שוב 
ושוב כמה הוא לא בסדר. בשלב מסוים יעשה אחת 

מהשתיים, ייקח את דברי המורים ברצינות ויתייאש 
מהחיים, או שלא יקשיב להם כלל ויעשה מה 

שמתחשק לו.

אז היכן נמצא שביל הזהב שכולם מחפשים? 
אדמו"ר הזקן מדריך אותנו בספר התניא, שמצד 

אחד צריך תמיד לדעת את האמת ולא לחיות 
בדמיונות. אנחנו לא צדיקים. יש בנו גם צד 
שנמשך לדברים שליליים. יש בנו צד שדואג 
רק לעצמו, וגם אם זה על חשבון אחרים. 
צד שאינו חושב על רוחניות ומתעניין 
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מזה!

מצד שני, אסור לפתח רגשי אשמה 
בגלל זה. כן, רגשי אשמה הם רגשות 
שליליים, ואסור לנו להניח להם להיכנס 
לתוך חיינו. אמנם יש הסבורים שטוב 

לחוש אשמה )ומבלבלים את זה עם 
חזרה בתשובה(, אבל בפועל הרגשות 
האלה מפילים אותנו, מדכדכים אותנו 
ומונעים מאיתנו לבצע את המשימות 

המוטלות עלינו. 

הנפש הבהמית היא חלק מהחיים 
שלנו. היא ניתנה לנו מהבורא. הוא 
שקבע שתהיה לנו נפש כזאת. זה 

בסדר גמור.

אלא שעלינו לדעת שהנפש הזאת 
ניתנה לנו לא כדי שנניח לה לשלוט 
בנו, אלא שזה חלק מהתיקון שלנו 
בעולם. עיקר השליחות שלנו היא 
בעבודה איתה – לתקן אותה, לרומם 
אותה, ואף להשתמש בכוח האדיר 
שיש בה כדי להוסיף אור וטוב 

בעולם.

הנשמה )האלוקית( עצמה אינה 
צריכה תיקון, אומר בעל התניא 
)תניא, פרק לז(. הנשמה לא ירדה 
לעולם לצורך עצמה. היא ירדה 
כדי לתקן את הנפש הבהמית, 

ואת העולם שמסביבה.

זו תובנה עמוקה מאוד, שמשנה את 
כל ההסתכלות על החיים. לא ירדנו 

לכאן כדי להגיע לשלימות האישית 

32    קרוב אליך

ב"ה

 קרוב
אליך
 נשים כותבות
 מזוית אישית
על פרקי התניא

ספר ייחודי שנכתב בידי יותר מ-90 נשים - נוגע בנקודות נבחרות מכל פרקי התניא ומחבר אותן אל הלב. 
תובנות לחיים האישיים של כל אחת ואחת, שהופקו מתוך עיון בספרו היסודי של אדמו"ר הזקן. הקריאה 

בספר הופכת את הלימוד בתניא לעבודת חיים.
 בין הכותבות: הרבנית ימימה מזרחי, הרבנית טובה בזק, אורה רבקה וינגורט, רחל בולטון, נעמה מנוסי,

סיון רהב-מאיר ועוד.

חדש!

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה, יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

גברים: יום חמישי י”ד כסלו, מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו
נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

 אלה ועוד
1,000 ספרים

מחכים לכם ביריד ספרי 
החסידות בבנייני האומה

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק



אלפי קונים
לא טועים
רבי המכר של מעיינותיך

כתר שם טוב 
המבואר

דרך ארוכה 
וקצרה - תניא  

מעמקי נשמת 
כל חי 

עם ביאור החסידות

פשוט 
חסידות

תהלים קורן  
ביאור, אמנות 
ופניני חסידות

אוצר אגרות 
קודש 

הרבי מליובאוויטש, 
מלוקט מכל הכרכים

סוד הגלות 
והגאולה

הרב יוסי ג'ייקובסון 

תהלים עם 
ביאורי חסידות

תניא לאנשים 
כמוך וכמוני

להבין חסידות  
הרב מנחם ברוד

פתקים 
משולחנו של 

הרבי

צמאה לך  
יוסי אליטוב 
ויאיר שרקי

את עלית

תפילה

סדרת ספרים המציגה נאמנה את רעינותיו 
של ספר התניא מזוית ראיה של ילדים עם 

איורים מקוריים ומשעשעים.

האחים בעל התניאהמגיד הגדול
הקדושים

סניגורם של 
ישראל

הרב עדין אבן ישראל 
)שטיינזלץ( ז"ל

על כולנה מאת בנימין ליפקין ויאיר וינשטוק

חגים

הרב חיים 
שלום דייטש

2 כרכים2 כרכים 2 כרכים

הרב שבתי 
סלבטיצקי

הרב שניאור 
זלמן גופין

הרבי לנשי ישראל  שבעה רועים | תולדות אדמו"רי חב"ד 

סדרת 'שווה לכל נפש'  | הרב משה שילת

סדרת 'מאורי האש' סדרת הדרך הארוכה קצרה 

סדרות קומיקס מאת נתנאל ובת-אל אפשטיין

סדרת ההתוועדויות 

הרבי שלי

פרקי אבותעבודת ה'

ב"ה

אלה ועוד 1,000 ספרים
מחכים לכם ביריד ספרי החסידות 

בבנייני האומה
שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה
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נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק

sifreiorhachaim.co.il

 אינפלציה גואה?
עליית מחירי הנייר והדפוס?
 

 - לא אצלנו!

 מחיר ספרי
 'מעיינותיך'

 ביריד החסידות
 נשאר 25 ש"ח!

הזדמנות אחת בשנה!
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ב"ה

חדש!

 מתחילים
מהשורש

כרך ראשון בסדרת 'שערים לחסידות' 
 מאת הרב עדין אבן-ישראל

)שטיינזלץ(

שורש מצוות התפילה הוא חיבורו המיוחד של 
הצמח צדק, העוסק הן בעומק כוונות התפילה 

והן בעצם היחס בין הקב"ה לעולמות.

סגנון ביאורו הייחודי של הרב עדין אבן-ישראל 
מתאפיין בבהירות ובעמקות ההסבר, ובשפע 

של דוגמאות ומשלים. כך מתרגם הביאור את 
הרעיונות ואת דרך העבודה החסידית לשפת 

היום יום של האדם בן זמננו.

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה, יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

גברים: יום חמישי י”ד כסלו, מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו
נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

 אלה ועוד
1,000 ספרים

מחכים לכם ביריד ספרי 
החסידות בבנייני האומה

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק



ב"ה

חדש!

 שערי
תבונה
 סדרת עיונים ייחודית

מאת הרב יצחק גינזבורג שליט"א
בפרקי ספר התניא

הספר מבוסס על סדרת שיעורים 
שמסר הרב גינזבורג על פרקים בספר 

התניא. הוא משרטט קוים, על־פי 
דרכו וסגנונו המיוחדים, לעמקי תורת 
החסידות וליסודות דרכיה, ומציג את 
ארגז הכלים המגוון שלה. הספר כולל 
דרכי רמז וסוד, וכן ניתוחים למדניים 

והגדרות פילוסופיות.

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה, יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

גברים: יום חמישי י”ד כסלו, מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו
נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

 אלה ועוד
1,000 ספרים

מחכים לכם ביריד ספרי 
החסידות בבנייני האומה

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק



קונטרסים אדמו"ר הרש"ב  
קונטרס עץ החיים עם ביאור חדש

בדרכי החסידים – חלק ב'
 התוועדויות ה'חוזר'
הגה"ח ר' יואל כהן

 לקוטי תורה המבואר
שיר השירים

כ"ק אדמו"ר הזקן בעל התניא

קָרוֹב אֵלַיִךְ
90 נשים כותבות מזווית 

אישית על פרקי ספר התניא

התוועדות - הרב 
חיים שלום דייטש – 

חלק ב'

משולחנו של ר' יואל
 ספר לצעירים מתוך

'בדרכי החסידים' 

תובנות תניא
50 תובנות לחיים מספר התניא. 

מאת הרב אריק מלכיאלי

הרבי של כולנו – חלק ב'
 סיפורים בקומיקס מאת 

נתנאל אפשטיין

שים!
ספרים חד
חדש?

ב"ה

מה

16

אלה ועוד 1,000 ספרים
מחכים לכם ביריד ספרי החסידות 

בבנייני האומה



 המאורות הגדולים -
הבעש"ט והמגיד ממעזריטש

בנימין ליפקין ויאיר וינשטוק

 אוצר לקוטי שיחות
ביאורי רש"י על התורה

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש

בשעריך התניא
רבנים, סופרים והוגים פותחים צוהר, 
מזוויות שונות, לחידוש המהפכני של 

ספר התניא

שורש מצוות התפילה 
ל'צמח צדק' עם ביאור

הרב עדין אבן ישראל )שטיינזלץ(

שערי תבונה
שערי עיון והתבוננות בליקוטי אמרים. 

מאת הרב יצחק גינזבורג

סידור טעמו וראו - 
שבת

פנינים מחסידות חב"ד 
לתפילה

נשמתא דאורייתא 
ברכות ושבת

ביאורי חסידות חב"ד לש"ס

התמונה הגדולה
רעיונות יסוד בספר התניא
לאור ספרי הדרושים של 

אדמו"ר הזקן

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה
יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

 גברים: יום חמישי י”ד כסלו,
מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו

נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

כרך ראשון
בסדרה
חדשה

כרך ראשון
בסדרה
חדשה

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק

sifreiorhachaim.co.il

 מחיר ספרי
 'מעיינותיך'

 ביריד החסידות
 נשאר 25 ש"ח!

הזדמנות אחת בשנה!



יסוד העבודה המבואר
ג׳ כרכים

אוהב ישראל המבואר 
ב׳ כרכים

אור לשמים המבואר
ה׳ כרכים

דברי יחזקאל המבואר 
ב׳ כרכים

צדקת הצדיק עוז והדר
ב׳ כרכים

קדושת לוי המבואר
ג׳ כרכים

עבודת ישראל המבואר 
ב׳ כרכים

בת עין המבואר
ב׳ כרכים 

יושר דברי אמת המבואר תפארת שלמה המבואר 
תורה ומועדים ו׳ כרכים

מאור ושמש המבואר
ה׳ כרכים

זרע קודש המבואר
ד׳ כרכים

מבצעי הוצאת ׳עוז והדר׳

 המאורות הגדולים -
הבעש"ט והמגיד ממעזריטש
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שערי עיון והתבוננות בליקוטי אמרים. 
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sifreiorhachaim.co.il

 מחיר ספרי
 'מעיינותיך'

 ביריד החסידות
 נשאר 25 ש"ח!

הזדמנות אחת בשנה!

קונטרסים אדמו"ר הרש"ב  
קונטרס עץ החיים עם ביאור חדש

בדרכי החסידים – חלק ב'
 התוועדויות ה'חוזר'
הגה"ח ר' יואל כהן

 לקוטי תורה המבואר
שיר השירים

כ"ק אדמו"ר הזקן בעל התניא

קָרוֹב אֵלַיִךְ
90 נשים כותבות מזווית 

אישית על פרקי ספר התניא

התוועדות - הרב 
חיים שלום דייטש – 

חלק ב'

משולחנו של ר' יואל
 ספר לצעירים מתוך

'בדרכי החסידים' 

תובנות תניא
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הרבי של כולנו – חלק ב'
 סיפורים בקומיקס מאת 

נתנאל אפשטיין

שים!
ספרים חד

חדש?

ב"ה

מה

16

אלה ועוד 1,000 ספרים
מחכים לכם ביריד ספרי החסידות 

בבנייני האומה

מחירים 
של

פעם 
בשנה!
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ספרי הגות חסידית - עשרות ספרים חדשים!

 המאורות הגדולים -
הבעש"ט והמגיד ממעזריטש

בנימין ליפקין ויאיר וינשטוק

 אוצר לקוטי שיחות
ביאורי רש"י על התורה

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש

בשעריך התניא
רבנים, סופרים והוגים פותחים צוהר, 
מזוויות שונות, לחידוש המהפכני של 

ספר התניא

שורש מצוות התפילה 
ל'צמח צדק' עם ביאור
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סידור טעמו וראו - 
שבת

פנינים מחסידות חב"ד 
לתפילה

נשמתא דאורייתא 
ברכות ושבת

ביאורי חסידות חב"ד לש"ס

התמונה הגדולה
רעיונות יסוד בספר התניא
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אדמו"ר הזקן

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה
יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

 גברים: יום חמישי י”ד כסלו,
מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו

נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו
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יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק

sifreiorhachaim.co.il

 מחיר ספרי
 'מעיינותיך'

 ביריד החסידות
 נשאר 25 ש"ח!

הזדמנות אחת בשנה!

ההצלה מבעלזא לארץ 
ישראל ב׳ כרכים

משקפיים של תניאהמפתח לשפת הנגינה
נדב כהן, לוי אפשטיין

 האחים הקדושים
לבית גור ג׳ כרכים

ליקוטי דיבורים

לפני ולפנים האמרי 
חיים מוויז'ניץ חלק ב'

המועדים בחיי - רעיונות 
מרוממים לחיי היום יום, 

הרב שבתי סלבטיצקי

עבודת הנפש על פי 
חסידות אייל ורד

קונטרסים אדמו"ר הרש"ב  
קונטרס עץ החיים עם ביאור חדש

בדרכי החסידים – חלק ב'
 התוועדויות ה'חוזר'
הגה"ח ר' יואל כהן

 לקוטי תורה המבואר
שיר השירים

כ"ק אדמו"ר הזקן בעל התניא

קָרוֹב אֵלַיִךְ
90 נשים כותבות מזווית 

אישית על פרקי ספר התניא

התוועדות - הרב 
חיים שלום דייטש – 

חלק ב'

משולחנו של ר' יואל
 ספר לצעירים מתוך

'בדרכי החסידים' 

תובנות תניא
50 תובנות לחיים מספר התניא. 

מאת הרב אריק מלכיאלי

הרבי של כולנו – חלק ב'
 סיפורים בקומיקס מאת 

נתנאל אפשטיין

ם!
שי

ספרים חד

חדש?

ב"ה

מה

16

אלה ועוד 1,000 ספרים
מחכים לכם ביריד ספרי החסידות 

בבנייני האומה

ספר חדש

מחירים 
של

פעם 
בשנה!

חפשו את הספרים במתחם ההשקות ביריד יחד עם עשרות ספרים חדשים

ספר חדש ספר חדש

ספר חדשספר חדש

מציץ מן החרכים
הרב גינזבורג 

ספר חדש

ספר חדש
ספר חדש

ספר חדש

ספר חדש

נהלך ברגש
הרב יצחק שפירא

רגע של חכמה

ספר חדש
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חסידות מבוארת חלק ח׳

תהלים בעל שם טוב 
פאר מקדושים 

 כליל תפארת
רבי שלמה מרדומסק

חברת דורשי השם 
הישועות משה מויזניץ 
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ספרי חסידות - עשרות ספרים חדשים!
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הבעש"ט והמגיד ממעזריטש
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 אוצר לקוטי שיחות
ביאורי רש"י על התורה

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש

בשעריך התניא
רבנים, סופרים והוגים פותחים צוהר, 
מזוויות שונות, לחידוש המהפכני של 

ספר התניא

שורש מצוות התפילה 
ל'צמח צדק' עם ביאור

הרב עדין אבן ישראל )שטיינזלץ(

שערי תבונה
שערי עיון והתבוננות בליקוטי אמרים. 

מאת הרב יצחק גינזבורג

סידור טעמו וראו - 
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פנינים מחסידות חב"ד 
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נשמתא דאורייתא 
ברכות ושבת

ביאורי חסידות חב"ד לש"ס

התמונה הגדולה
רעיונות יסוד בספר התניא
לאור ספרי הדרושים של 

אדמו"ר הזקן

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה
יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

 גברים: יום חמישי י”ד כסלו,
מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו

נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

כרך ראשון
בסדרה
חדשה

כרך ראשון
בסדרה
חדשה

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק
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 מחיר ספרי
 'מעיינותיך'

 ביריד החסידות
 נשאר 25 ש"ח!

הזדמנות אחת בשנה!
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קונטרס עץ החיים עם ביאור חדש
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התוועדות - הרב 
חיים שלום דייטש – 

חלק ב'

משולחנו של ר' יואל
 ספר לצעירים מתוך

'בדרכי החסידים' 

תובנות תניא
50 תובנות לחיים מספר התניא. 

מאת הרב אריק מלכיאלי

הרבי של כולנו – חלק ב'
 סיפורים בקומיקס מאת 

נתנאל אפשטיין

שים!
ספרים חד

חדש?

ב"ה

מה

16

אלה ועוד 1,000 ספרים
מחכים לכם ביריד ספרי החסידות 

בבנייני האומה

תורת הרמ״ז
תורת רבי משולם זושא מאניפולי

חפשו את הספרים במתחם ההשקות ביריד יחד עם עשרות ספרים חדשים

ספר חדשספר חדשספר חדשספר חדש

ספר חדש ספר חדש ספר חדש ספר חדש ספר חדש

ספר חדש

ספר חדש

 פרי צדיק אור עציון
על התורה ה׳ כרכים 



דברי פנחס
תורת רבי פנחס מקוריץ

ב׳ כרכים

שיר השירים
קול דודי

לקוטי תורה המבואר 
שיר השירים

 תניא
חסידות מבוארת חלק ח׳

תהלים בעל שם טוב 
פאר מקדושים 

 כליל תפארת
רבי שלמה מרדומסק

חברת דורשי השם 
הישועות משה מויזניץ 

לעבדה ולשמרה

 בחדרי תורתך
בראשית שמות 

מחירים 
של

פעם 
בשנה!

ספרי חסידות - עשרות ספרים חדשים!

 המאורות הגדולים -
הבעש"ט והמגיד ממעזריטש

בנימין ליפקין ויאיר וינשטוק

 אוצר לקוטי שיחות
ביאורי רש"י על התורה

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש

בשעריך התניא
רבנים, סופרים והוגים פותחים צוהר, 
מזוויות שונות, לחידוש המהפכני של 

ספר התניא

שורש מצוות התפילה 
ל'צמח צדק' עם ביאור

הרב עדין אבן ישראל )שטיינזלץ(

שערי תבונה
שערי עיון והתבוננות בליקוטי אמרים. 

מאת הרב יצחק גינזבורג

סידור טעמו וראו - 
שבת

פנינים מחסידות חב"ד 
לתפילה

נשמתא דאורייתא 
ברכות ושבת

ביאורי חסידות חב"ד לש"ס

התמונה הגדולה
רעיונות יסוד בספר התניא
לאור ספרי הדרושים של 

אדמו"ר הזקן

שעות פעילות:  10:00 בבוקר ועד 01:00 בלילה
יום חמישי ומוצאי שבת החל מהשעה 20:00

 גברים: יום חמישי י”ד כסלו,
מוצאי שבת ט”ז כסלו ויום שני י”ח כסלו

נשים: יום ראשון י”ז כסלו ויום שלישי י”ט כסלו

כרך ראשון
בסדרה
חדשה

כרך ראשון
בסדרה
חדשה

יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק

sifreiorhachaim.co.il

 מחיר ספרי
 'מעיינותיך'

 ביריד החסידות
 נשאר 25 ש"ח!

הזדמנות אחת בשנה!

קונטרסים אדמו"ר הרש"ב  
קונטרס עץ החיים עם ביאור חדש

בדרכי החסידים – חלק ב'
 התוועדויות ה'חוזר'
הגה"ח ר' יואל כהן

 לקוטי תורה המבואר
שיר השירים

כ"ק אדמו"ר הזקן בעל התניא

קָרוֹב אֵלַיִךְ
90 נשים כותבות מזווית 

אישית על פרקי ספר התניא

התוועדות - הרב 
חיים שלום דייטש – 

חלק ב'

משולחנו של ר' יואל
 ספר לצעירים מתוך

'בדרכי החסידים' 

תובנות תניא
50 תובנות לחיים מספר התניא. 

מאת הרב אריק מלכיאלי

הרבי של כולנו – חלק ב'
 סיפורים בקומיקס מאת 

נתנאל אפשטיין

שים!
ספרים חד

חדש?

ב"ה

מה

16

אלה ועוד 1,000 ספרים
מחכים לכם ביריד ספרי החסידות 

בבנייני האומה

תורת הרמ״ז
תורת רבי משולם זושא מאניפולי

חפשו את הספרים במתחם ההשקות ביריד יחד עם עשרות ספרים חדשים

ספר חדשספר חדשספר חדשספר חדש

ספר חדש ספר חדש ספר חדש ספר חדש ספר חדש

ספר חדש

ספר חדש

 פרי צדיק אור עציון
על התורה ה׳ כרכים 



פות
קו

ציאה ל
י

 
מיום

ומחלקת פרי

קופות

כניסה

תורת חב״ד

תניא

 השקת 
ספרי 
חסידות

 השקת 
ילדים
ונוער

ספריית

*מפת התמצאות

חסידות לענפיה

חסידות לענפיה תורת חב״ד

אבות החסידות תורת חב״ד

אבות החסידות סיפורי חסידים

הגות חסידית הגות חסידית

ספרי ילדים ספרי ילדים

1

2 8

3 9

4 10

5 11

6 12

7תורת חב״ד

8מחלקת פרמיום

אנגלית רבי מכר

20:00 01:00 בלילה מוצ"ש החל מהשעה  11:00 בבוקר ועד  גברים: מוצ״ש ט"ז בכסלו |  ראשון י"ז בכסלו | יום שני י"ח בכסלו נשים: יום שלישי י"ט בכסלו | יום רביעי כ' בכסלו  שעות פעילות היריד:  בין השעות 
יריד החסידות
תפארת משה - נר אברהם יצחק
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יריד ספרי החסידות
המחירים עושים היסטוריה!

י"ד-י"ט כסלו )8-13.12( | בנייני האומה ירושלים

כולם עולים לירושלים
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